
یادداشت مدیر مسئول

چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری اسلامی ایران در حالی به 
کمیتی، نهادهای  پایان رسید که آرمان، اراده و همت تمامی بخش های حا
سیاسی و اجتماعی و نامزدهای این انتخاب، حرکت در مسیر اقتدار، تعالی و 
توسعه ایران اسلامی بود. تجربه 45ساله نظام جمهوری اسلامی مؤید این نکته 
است که جمهوریت و آرای مردم، مهم ترین عامل تعیین کننده نقشه راه و مسیر 
حرکت نظام اسلامی است و مردم، مهم ترین نقش را در تعیین سرنوشت خود 

بر عهده داشته و دارند.
کارزار انتخاباتی چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری اسلامی در شرایطی 
پایان یافت که دوره قبلیِ رئیس جمهوری شهید، آیت الله سید ابراهیم رئیسی، 
نیمه تمام ماند و انتخابات زودهنگام این دوره، شرایط متفاوتی را در روند فعالیت 
دولت به وجود آورد. البته حضور و سایه عزت بخش و آرام بخش رهبر معظم انقلاب 
اسلامی حضرت آیت الله خامنه ای و درایت و تدبیر کارگزاران نظام، این دوره موقت 
را به پایان رساند و برگزاری انتخابات ریاست جمهوری طی دو دوره در آرامش و 
امنیت و با مشارکت مردم، امید تازه ای را به جامعه دمید تا با ادامه مسیر روبه جلو 

نظام  به منظور خدمت گزاری به مردم، راه توسعه و پیشرفت کشور هموارتر گردد.
قطع به یقین، مهم ترین عنصر و عامل اصلی پیشرفت نظام اسلامی، حفظ وفاق و 
همدلی و ثبات در کشور است و بدون تردید روند توسعه و عزتمندی ایران اسلامی 
تنها از مدار تولید و جهش کمّی و کیفی در آن، صنعتی سازی ایران اسلامی و 
خلاقیت، نوآوری و فناوری می گذرد. مجلس، دولت و نهادهای اجرایی، مهم ترین 

نقش را در هموارسازی و تسهیلگری شرایط برای رونق بخشی به تولید در کشور 
بر عهده  دارند و صنایع کشور در سایه وجود دولت تولیدمحور، می توانند شرایط 

بهتری را برای صنعت، اقتصاد، اشتغال زایی و معیشت مردم فراهم کنند.
انتظار صنعتگران و بنگاه های بزرگ صنعتی کشور از کارگزاران نظام در دولت 
چهاردهم، اهتمام ویژه به مسئله تولید و تسهیل شرایط و رفع موانع، تأمین منابع 
مالی ارزی و ریالی موردنیاز صنایع، تأمین و تجهیز زیرساخت های انرژی، تسهیل 
قوانین صادرات و واردات مواد اولیه و محصولات فولادی و توجه ویژه به نقش 
صنایع در نقشه راه توسعه است که امیدواریم با روی کار آمدن دولت جدید و 
انتصاب نیروهای متخصص و کارآزموده در وزارتخانه ها و به ویژه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، شاهد رشد و شکوفایی صنعت و اقتصاد کشور و جهش در تمامی 

شاخص ها در آینده باشیم.
گروه فولاد مبارکه همراه و هم راستا با سیاست های کلی نظام مقدس جمهوری 
اسلامی و فرمایشات و توصیه های رهبر معظم انقلاب اسلامی در حوزه اقتصاد، 
تولید و صنعت و در راستای تدابیر رئیس جمهوری محترم و منتخب مردم در دولت 
چهاردهم، اهتمام خود را همچون گذشته بر تعالی نظام اسلامی در تأمین استقلال 
و خودکفایی در صنعت فولاد و ارتقای جایگاه کشور در عرصه های بین المللی 
معطوف داشته و امیدوار است در سایه لطف الهی و تدابیر دولت جدید، شاهد 
تحول، جهش و شکوفایی در صنعت و اقتصاد مردم و درنهایت تأمین آرامش، 

امنیت، رفاه و رضایت آحاد مردم ایران باشیم.

وفاق ملی و همدلی؛ عامل اصلی توسعه کشور

یان و هر چشمی  هر دیده ای روز قیامت، گر
]از روی نگرانی[ بیدار است، مگر چشم کسی 

که ]...[ بر هتک حرمتی که از حسین )ع( و 
یسته باشد خاندان پیامبر )ص( می شود، گر
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کتابخوانی »جفت پوچ« داســتان »نیویورک« در چالــش 
یــکا رســیده بودند، »منهتن« را جای خوبی بــرای تجارت و آغاز نفوذ خود در قاره جدید می دانســتند؛ اما قبیله ای از سرخپوســت ها در این  هلندی هایــی کــه بــه آمر

کیســه حاوی مهره های  ید زمین های منهتن، یک  ســاحل وسوســه انگیز ســاکن بودند. فرمانده هلندی ها در دیدار با رئیس قبیله سرخپوســتان در ازای خر
یر بار نرفت. فرمانده هلندی از کشــتی خود  شیشــه ای رنگارنــگ کــه بــرای بازی بچه های هلندی ســاخته شــده بودند به رئیس قبیله پیشــنهاد داد. رئیــس قبیله ز

تعــدادی قــلاب ماهیگیــری کــه سرخپوســتان شــبیه به آن را ندیده بودند، آورد و کنار تیله های رنگی گذاشــت. این بار رئیس قبیله با خشــنودی از جایش بلند شــد و 
حاضــر بــه معاملــه شــد. ارزش دو کیســه ای کــه فرمانده هلندی به رئیس سرخپوســت ها داده بود و منهتن را صاحب شــده بود تنها ۲۴ دلار بود! بنــدری که پس از غلبه 

انگلیســی ها بر هلندی ها »نیویورک« نامیده شــد...

 چالــش کتاب خوانــی ویژه نوجوانان متوســطه اول و دوم با جوایز ارزنده چالــش کتاب خوانــی ویژه نوجوانان متوســطه اول و دوم با جوایز ارزنده
هر هفته، پنج شــنبه ســاعت هر هفته، پنج شــنبه ســاعت ۱۸۱۸ در اپلیکیشــن راه بهشت در اپلیکیشــن راه بهشت
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برگزاری جلسه تدوین و 
جاری سازی برنامه اقدام گروه 

فولاد مبارکه در مسیر تولید 
فولاد سبز

مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه 
در جریان برگزاری مرحله دوم انتخابات 

ریاست جمهوری در نواحی فولاد مبارکه:

مدیر فروش داخلی فولاد مبارکه در حاشیه 
: برگزاری بیست ویکمین نمایشگاه متافو تبریز

محدودیت برق، فولاد مبارکه را 
ناچار به کاهش عرضه محصولات 

خود در بورس کالا می کند
کارکنان فولاد مبارکه حماسه هفته 

پیش خود را تکمیل کردند
۴۴ 3

۲

دستاوردهایی درخشان که با وجود اعمال محدودیت برق در ماه های پیش رو 
دور از  دسترس خواهد بود

در سه ماهه نخست سال  » جهش تولید «
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الزام بازگشت ارز صادراتی به نرخ نیمایی سرمایه گذار چینی شرکت فولادی را نگران کرد
مهدی زیرک، عضو هیئت مدیره فولاد سهند آذر آسیا در نمایشگاه تبریز متافو در جمع خبرنگاران اظهار کرد: شرکت فولاد سهند آذر آسیا با سرمایه گذاری طرف چینی به ظرفیت ۲۲۰ هزار تن شمش فولادی و ۶۰۰ هزار تن میلگرد کلاف )از سایز ۵ تا ۱۸( فعالیت دارد و در سال ۱۴۰۲ موفق به تولید معادل ظرفیت 

شدیم. این شرکت از پرسرعت ترین خط میلگرد کلاف ایران )۱۲۷ متر بر ثانیه( و همچنین از ظرفیت ۲۲۰ شمش برخوردار است. الزام به بازگشت ارز صادراتی به نرخ نیمایی موجب نگرانی سرمایه گذار چینی کارخانه فولاد سهند آذر آسیا شده است.

حضرت آیت الله خامنه ای، میزان مشارکت در مرحله 
کمتر از حد توقع و خلاف پیش بینی ها  اول انتخابات را 
خواندند و گفتند: این مسئله عللی دارد که اهل سیاست و 

جامعه شناسان  باید آن ها را بررسی می کنند.
ایشان تصور برخی ها را مبنی بر اینکه هر کسی در مرحله اول رأی 
نداده مخالف نظام است، صددرصد اشتباه خواندند و گفتند: 
ممکن است عده ای، از برخی مسئولان و یا حتی نظام اسلامی 
خوششان نیاید؛ همان گونه که آزادانه این حرف ها را می زنند؛ اما 
این ذهنیت که هر کسی رأی نداده متصل به این افراد و این طرز 

فکر است کاملاً غلط و اشتباه است.
رهبر انقلاب مشارکت مردم را پشتوانه و مایه سربلندی نظام 
کید کردند: هرقدر مشارکت بهتر، صریح تر و روشن تر  خواندند و تأ
باشد نظام برای تحقق اهداف خود در داخل و پیگیری اهداف 
در مجموعه امتداد راهبردی کشور، از توانایی بیشتری برخوردار 

خواهد شد که این مسئله فرصت بسیار بزرگی است.
ایشان ابراز امیدواری کردند: خداوند توفیق بهترین انتخاب را 
به مردم عنایت فرماید تا فرد منتخب بتواند اهداف نظام و ملت 

را محقق سازد.

درمحضر ولایت

خبر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

مرحله دوم انتخابات ریاست 
جمهوری بسیار مهم است

گاهی کامل  کارکنان بلندهمت گروه فولاد مبارکه با آ
، از ابتدای  از اهمیت و نقش تولید در اقتصاد کشور
سال جاری همانند سال 1402 آستین همت را برای 
تحقق شعار »جهش تولید« بالا زدند و علی رغم محدودیت های حوزه 
 طی دو سال اخیر آزار 

ً
انرژی که همه فولادسازان کشور را مخصوصا

داده، توانستند با ثبت رکوردهای متعدد، در پایان خردادماه کارنامه 
درخشانی از عملکرد سه ماهه خود برجای بگذارند.

غلامرضا سلیمی، معاون بهره برداری فولاد مبارکه، با بیان این مطلب 
گفت: مقایسه عملکرد فولاد مبارکه و سایر شرکت های زیرمجموعه این 
کی از آن است که روند تولید  شرکت در سه ماهه نخست سال جاری حا

نسبت به مدت مشابه سال 1402 رشد قابل ملاحظه ای داشته است.
وی مهم ترین دلایل کسب رکوردهای حاصل شده از ابتدای سال جاری 
کثری از ظرفیت های موجود در خطوط تولید گروه  کنون را استفاده حدا تا
فولاد مبارکه و برنامه ریزی هدفمند و حساب شده برای تولید و همچنین 

به کارگیری تجارب ارزشمند در انجام تعمیرات اساسی خطوط تولید با 
جابه جایی زمان های تعمیرات در هنگام محدودیت انرژی و در نهایت 

همت والای کارکنان در دست یابی به اهداف  عنوان کرد.
سلیمی در تشــریح عملکرد ســه ماهه نخســت گروه فولاد مبارکه گفت: 
تولید گندله در بازه زمانی یادشــده در فولاد مبارکه با 4.9 درصد رشــد به 
یک میلیون و 955 هزار تن و در فولاد سنگان با 8.7 درصد به یک میلیون 
و 446 هزار تن افزایش یافت؛ این در حالی اســت کــه در مجموع، تولید 
گندلــه در واحدهــای گندله ســازی فــولاد مبارکه و ســنگان با رشــد 6.5 
درصدی نسبت به سه ماهه نخســت ســال 1402 به 3 میلیون و 400 هزار 

تن افزایش یافته است.
وی در ادامه از رشد 6.2 درصدی تولید آهن اسفنجی در گروه فولاد مبارکه 
خبر داد و گفت: طی سه ماهه نخست سال جاری در مجموع مدول های 
احیا مستقیم شرکت فولاد مبارکه با تولید 2 میلیون و 404 هزار تن رشد 6.6 
درصدی، در مجتمع فولاد سبا با تولید 428 هزار تن رشد 3.7 درصدی، در 
شرکت فولاد هرمزگان با تولید 504 هزار تن رشد 7.8 درصدی و در شرکت 
فولاد سفیددشت با تولید 260 هزار تن رشد 2.8 درصدی به ثبت رسیده 
است؛ این در حالی است که مجموع تولید آهن اسفنجی در شرکت های 
یادشده با رشد 6.2 درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل به 3 

میلیون و 596 هزار تن افزایش یافته است.
به گفته معاون بهره برداری فولاد مبارکه در بخش تولید فولاد خام که 
میزان تولید فولادسازان جهان بر مبنای آن سنجیده می شود نیز 
خوشبختانه نه فقط در شرکت فولاد مبارکه، بلکه در سایر شرکت های 
گروه نیز طی سه ماه اول سال جاری رشد خوبی را شاهد بوده ایم. 
به نحوی که در شرکت فولاد مبارکه با تولید 2 میلیون و 297 هزار تن تختال 
رشد 2.6 درصدی، در مجتمع فولاد سبا با تولید 451 هزار تن رشد 10.7 

درصدی و در فولاد هرمزگان نیز تولید 441 هزار تن فولاد خام را شاهد 
هستیم که در مجموع در کل شرکت های گروه فولاد مبارکه با رشد 3.1 
درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل، 3 میلیون و 189 هزار تن فولاد 

خام تولید شده است.
کثری  کید بر اهمیت تأمین حدا وی در بخش دیگری از سخنان خود با تأ
ورق گرم موردنیاز کارخانه های تولید پایین دست فولاد مبارکه و بازار کشور 
گفت: در سه ماهه نخست سال جاری در خط نورد گرم فولاد مبارکه با رشد 
2 درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل یک میلیون و 514 هزار تن 
و در مجتمع فولاد سبا با رشد 12.2 درصدی 441 هزار تن کلاف گرم تولید 
شده است؛ این در حالی است که در فولاد مبارکه و فولاد سبا در مجموع 
یک میلیون و 954 هزار تن کلاف گرم تولید شده که نسبت به سه ماهه 

نخست سال جاری رشد 4.2 درصدی داشته است.
وی در ادامه گفت: در بازه زمانی یادشده تولید خطوط تاندم میل و نورد 
دو قفسه ای نورد سرد فولاد مبارکه نیز با رشد 2 درصدی به 423 هزار تن 

افزایش یافته است.
سلیمی تصریح کرد: موفقیت های کسب شده در سه ماهه نخست سال 
جاری در سایه الطاف الهی و همت مثال زدنی کارکنان و البته در شرایطی 
رقم خورد که خطوط تولید با محدودیت کمتری در حوزه انرژی مواجه 
بودند و باید اعلام کنیم که چنانچه برای تأمین انرژی موردنیاز صنایع 
چاره اندیشی عاجلی انجام نشود و همچنان این محدودیت ها اعمال 
شود، بدون شک نه تنها رکوردشکنی و رشد تولید را شاهد نخواهیم بود، 

بلکه به میزان قابل توجهی فرصت تولید را از دست خواهیم داد.
می توان صنعت فولاد را جایگزین اقتصاد نفتی کرد

وی ضمن قدردانـی از تـلاش همه همـکاران در گـروه فولاد مبارکـه اظهار 
کـرد: در حـال حاضـر ظرفیت هـای موجـود در بخـش صنعـت و معـدن 

کشـور بـه شـرایطی رسـیده اسـت کـه می تـوان ایـن صنعـت را جایگزیـن 
اقتصاد نفتی کرد و از مزایای آن بهره مند شد؛ بنابراین شایسته است که 
مسـئولان محترم با تأمین نیازهـا و رفع محدودیت هـای بخش صنعت 
و معدن مسیر توسعه اقتصادی کشور در شـرایط تحریم را بیش ازپیش 

فراهـم آورنـد.
علی رغم تولید میزان بیشتری برق در نیروگاه های فولاد 

مبارکه انرژی دریافتی از شبکه در خرداد امسال نسبت به سال 
گذشته تغییری نداشته است

سلیمی تصریح کرد: از هجدهم خردادماه سال جاری فاز اول نیروگاه 
فولاد مبارکه با تولید 220 مگاوات ساعت به صورت کامل در مدار تولید 
قرار گرفته است؛ اما به همان میزان سهم برق دریافتی از شبکه کاهش  
یافته است؛ این به آن معنی است که علی رغم تولید میزان بیشتری برق در 
نیروگاه های فولاد مبارکه، انرژی دریافتی از شبکه در خرداد امسال نسبت 

به سال گذشته تغییری نداشته است.
سهم ۳۱.۴ درصدی از کل تولید فولاد خام کشور

معاون بهره برداری فولاد مبارکه در بخش پایانی سخنان خود گفت: 
تولید گروه فولاد مبارکه در پنج ماهه اول سال 2024 میلادی )11 دی 1402 
تا 11 خرداد 1403( به میزان 4 میلیون و 396 هزار تن بوده که سهم 31.4 

درصدی از کل تولید فولاد خام کشور است.
 وی گفت: ایران در ماه می میلادی )12 اردیبهشت تا 11 خرداد 1403( 
با تولید 3.3 میلیون تن فولاد خام، رتبه هفتم و در مجموع پنج ماهه 
نخست میلادی سال 2024 با تولید 14 میلیون تن رتبه نهم را در میان 
10 کشور برتر تولیدکننده فولاد خام جهان کسب کرده است. این در 
حالی است که تولید گروه فولاد مبارکه در ماه می میلادی 2024 به میزان 

یک میلیون و 123 هزار تن بوده است.

جهش تولید در سه ماهه نخست سال 
و کاهش تولید از ابتدای تابستان به دلیل محدودیت برق در فولاد مبارکه

معاون بهره برداری فولاد مبارکه مطرح کرد:

رهبر انقلاب در دیدار تولیت جدید، مدیران و جمعی از اساتید 
مدرسه عالی شهید مطهری:

به مناسبت روز قلم انجام شد؛

غلامرضا سلیمی
معاون بهره برداری

گردهمایی  معاون خرید فولاد مبارکه در دومین 
واحدهای برنامه ریزی خرید شرکت های فولادی 
شرکت   14 مدیران  تعاملات  نتیجه  گفت:  کشور 
فولادساز کشور نویدبخش ایجاد شرایط تولید برند یا نشان تجاری 
ایرانیِ قطعات، تجهیزات و کالاهای موردنیاز فولادسازان کشور است.
مصطفی عطایی پور افزود: در راستای تحقق شعار سال، مشارکت 
همگانی و ساخت داخل، دومین جلسه از سلسله جلسات برنامه ریزی 
خرید 14 شرکت فولادساز در ششم و هفتم تیرماه 1403 با میزبانی فولاد 
خراسان و حضور شرکت های دانش بنیان پارک علم و فناوری خراسان 
رضوی در شهر مقدس مشهد برگزار شد و طی آن، راهکارهای ایجاد 
شرایط تولید برند داخلی یا نشان تجاری ایرانی قطعات و تجهیزات و 
کالاهای موردنیاز شرکت های تولیدکننده فولادی کشور مورد بررسی و 

تبادل نظر قرار گرفت.
اعلام آمادگی شرکت های توانمند دانش بنیان جهت 

حضور فعال در پروژه های توسعه شرکت های فولادساز
در همین زمینه مدیر برنامه ریزی و پشتیبانی خرید فولاد مبارکه نیز 
برگزاری این گردهمایی را بسیار اثربخش توصیف و عنوان کرد: این جلسه 
دوروزه از سوی شرکت های دانش بنیان توانمند و صاحب تکنولوژی 

خاص و اعضای گروه با استقبال خوبی مواجه شد.
علی یار عراقی گفت: در روز نخست این گردهمایی، بیشتر شرکت های 
دانش بنیان انتظارات و چالش های خود را به همراه معرفی محصولات 

ویژه تولیدی هر شرکت مطرح کردند. یکی از دستاوردهای این جلسه 
اعلام آمادگی شرکت های توانمند دانش بنیان جهت حضور فعال در 
پروژه های توسعه شرکت های فولاد است که این خود ناشی از داشتن 
دفاتر فنی قوی و حرفه ای، حضور مشاوران توانمند داخلی و خارجی و 

ارتباط مؤثر شرکت های فناور دانش بنیان با دانشگاه هاست.
تدوین آیین نامه مشترک ارزیابی منابع تأمین و ایجاد 

فضای اشتراک گذاری بانک اطلاعاتی تأمین کنندگان داخلی
کبـری، رئیـس برنامه ریـزی خریـد فـولاد مبارکـه نیـز تصریـح  ابوالفضـل ا
کـرد: در ایـن گردهمایـی تصمیمـات راهبـردی بـرای ادامـه برگـزاری ایـن 

سلسله جلسـات به منظور ایجاد شـرایط توسـعه سـاخت داخل، ایجاد 
فضاهـای تولیـد کالا و قطعـات خـاص یـا خریـد مهندسـی و همچنیـن 
افزایـش سـبد محصـول شـرکت های توانمنـد داخلـی بـا حمایـت 14 
شـرکت فولادسـاز برتر کشـور صـورت گرفت و مقرر شـد بـا محوریـت فولاد 
مبارکـه تدویـن آیین نامـه مشـترک ارزیابـی منابـع تأمیـن ایجـاد فضـای 
ک گذاری بانک اطلاعاتـی تأمین کننـدگان داخلی بین 14 شـرکت  اشـترا

صـورت پذیـرد.
در ادامه جواد ورمزیار کارشناس حراست بازرگانی، ایجاد بسترهای 
سیستمی انتقال دانش بین 14 شرکت گروه برنامه ریزی خرید فولادسازان 

را یکی از فعالیت های ماندگار و ایجاد فرهنگ مشارکت بین شرکت های 
کید کرد: طی تصمیمات جلسه حضوری  فولادسازی کشور دانست و تأ

تیرماه مقرر شد این شرایط با محوریت فولاد مبارکه میسر گردد.
ک گذاری بانک  وی گفت: در راستای محقق شدن شعار سال، اشترا
اطلاعات شرکت های دانش بنیان، همراه با زمینه فعالیت به عنوان یکی از 
تصمیمات کاربردی بین شرکت ها به منظور توسعه ساخت داخل است.
در همیـن زمینه مرتضـی سلیمانی نسـب، تکنسـین  واحـد برنامه ریزی 
خرید اظهار داشت: یکی از نکاتی که در جلسه روز هفتم تیرماه از طرف 
بیشـتر شـرکت های فولادسـازی عنـوان شـد ایجـاد همدلـی، مشـارکت و 
انتقال دانش در زمینه منابع تأمین، بومی سازی و ایجاد خرید تخصصی 
بـود کـه در صـورت ادامـه رونـد جلسـات و ایجاد بسـترهای سیسـتمی با 
محوریـت فـولاد مبارکـه، این امـر تـا پایان سـال بـه بهترین شـکل محقق 

خواهـد یافت.
علی یار عراقی مدیر برنامه ریزی خرید فولاد مبارکه در خاتمه از نمایندگان 
شرکت های فولادساز حاضر و شرکت فولاد خراسان به عنوان میزبان 
دومین گردهمایی تشکر و قدردانی کرد و گفت: این جلسات بستر 
کثری تجهیزات و شنیده شدن  مناسبی برای مهندسی معکوس حدا
صدای سازندگان توانمند و مطرح و در نتیجه انتقال دانش و توسعه 

زیرساخت های بومی سازی را در کشور فراهم می کند.
گفتنی است در پایان جلسه مقرر شد جلسات گردهمایی شرکت های 

فولادسازی به صورت فصلی به میزبانی یکی از اعضا برگزار شود.

تولید قطعات و تجهیزات موردنیاز فولادسازان داخلی با نشان تجاری ایرانی
معاون خرید فولاد مبارکه مطرح کرد:

بازدید مدیر مجتمع فولاد سبا 
از پایگاه خبری -تحلیلی ایراسین

مدیر مجتمع، مدیر انرژی و سیالات و رئیس روابط 
عمومی فولاد سبا به مناسبت روز قلم از پایگاه خبری-تحلیلی 

ایراسین بازدید کردند.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از ایراسین، قاسم خوشدل پور 
مدیر مجتمع فولاد ســبا، داریوش دریابار مدیر انرژی و سیالات 
و محســن فخریان رئیــس روابط عمومــی مجتمع فولاد ســبا به 
مناسبت روز قلم از پایگاه خبری -تحلیلی ایراسین بازدید کردند.

قاسم خوشدل پور مدیر مجتمع فولاد سبا در این بازدید اظهار 
کــه پوشــش خبری  کــرد: امــروز روز قلــم و نــگارش اســت و ازآنجا
فعالیت هــای فــولاد ســبا، طی ســال گذشــته و امســال، توســط 
ایراسین به خوبی انجام شده و این پایگاه خبری نقش فعالی در 
اطلاع رسانی این فعالیت ها به عموم مردم و ذی نفعان مجموعه 
داشته، بر خود لازم دانستیم که با حضور در این رسانه از زحمات 

همه کارکنان قدردانی کنیم.
وی اضافه کرد: زحمات اصحاب رســانه کمتر دیده شده و مورد 
توجه قــرار گرفته اســت. در این زمینه یــادآور می شــوم که پایگاه 
کنون رشد بسیار  خبری -تحلیلی ایراســین از ابتدای فعالیت تا
خوبی داشــته و توانســته در جایگاه مهمی در میان رسانه های 
تخصصی صنعت و معدن قرار گیرد. این شــرایط نشــان دهنده 
عمــق بینــش خبرنــگاران در ایــن مجموعــه و تــلاش و کوشــش 
مجاهدانه آن هاست که پابه پای زحمتکشان صنعت فولاد حضور 

دارند و به تولید و انتشار اخبار در این زمینه می پردازند.
داریوش دریابار، مدیر انرژی و سیالات مجتمع فولاد سبا نیز در 
این بازدید ضمن تبریک روز قلم اظهار کرد: پایگاه خبری ایراسین 
در اطلاع رســانی اقدامــات صورت گرفته در حوزه صنعــت فولاد، 
به ویژه فولاد مبارکه، ازجمله بازتاب رکوردها، تولیدات، اقدامات 
نوآورانه و خلاقیت ها و ســهمی که فولاد مبارکه در رشد و جهش 
اقتصادی کشور دارد، نقش بســیار مهمی ایفا می کند؛ بنابراین 
لازم می دانم از زحمات همکاران این پایگاه خبری قدردانی کنم.

جلسه آموزشی توسعه فرهنگ دیجیتال در فولاد 
مبارکه با موضوع گذرگاه آینده ها »فرهنگ سازمانی 
در عصر دیجیتال« با حضور مدیرعامل، معاونان و 
مدیران فولاد مبارکه و مدیران عامل شرکت های گروه فولاد مبارکه و 

مشاور و مدرس دانشگاه برگزار شد.
به گزارش خبرنگار فولاد در این جلسه که با همت واحد آموزش و توسعه 
سرمایه انسانی فولاد مبارکه روز یکشنبه 10 تیرماه سال جاری در محل 
برگزاری همایش های نگین نقش جهان برگزار شد، معاون سرمایه های 
انسانی و سازماندهی، مدیر آموزش و توسعه سرمایه انسانی و دکتر مهدی 
شامی زنجانی مشاور و مدرس دانشگاه به بیان دیدگاه های خود در 

خصوص اهمیت ارتقای فرهنگ سازمانی پرداختند.
علیرضا کاظمی، معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی:

ارتقای فرهنگ سازمانی و موفقیت فولاد مبارکه در گام 
دوم تحول با گفتمان سازی و توسعه انگاره های کارکنان

گفتمان سازی و توسعه انگاره های کارکنان منجر به ارتقای فرهنگ  
سازمانی و موفقیت فولاد مبارکه در گام دوم تحول خود خواهد شد. از 
نظر ما فرهنگ سازمانی، فرضیات کارکنان و نحوه تصمیم گیری برای 
حل وفصل مسائل روزمره سازمان است. وقتی از فرهنگ صحبت می کنیم 

باید مجموعه ای از رفتارها، هنجارها، منش و ذهنیت های تصمیم گیری را 
باید مدنظر قرار دهیم. می دانیم که ارتقای فرهنگ، مسیری پرفرازوفرود 
و مستلزم صبوری و گذر زمان است؛ به گونه ای که یک مطلوب مطلق 

نخواهد داشت و متناسب با چشم انداز، دائماً قابل بهبود است.
فولاد مبارکه برای مدیریت فرهنگ سازمانی خود، برنامه های کوتاه مدت 
و بلندمدتی را با رویکردی نوآورانه و کلان پیش بینی کرده و معتقد است 
توسعه و مدیریت فرهنگ سازمانی، با هم افزایی اقدامات همه تأثیرگذاران 

و کلیه ارکان سازمان محقق خواهد شد. یکی از گام های موفقیت در این 
حوزه، گفتمان سازی و توسعه انگاره های مدیران و کارکنان خواهد بود.

ابراهیم کاظمی، مدیر آموزش و توسعه سرمایه انسانی:
اجرای برنامه های متنوع در حوزه توسعه »اخلاق، فرهنگ 

و ارزش های سازمانی )افرا(«
ایــن واحــد برنامه هــای متنوعــی را در حــوزه توســعه»اخلاق، فرهنــگ 
و ارزش هــای ســازمانی« بــا نــام مختصــر )افــرا( برنامه ریــزی نمــوده کــه 

به تدریــج اجرایــی می شــود.
در برنامه آموزشی گذرگاه آینده ها با موضوع »توسعه فرهنگ سازمانی در 
عصر دیجیتال« که باهدف هم اندیشی، تبیین و شناسایی مؤلفه های 
مطلوب فرهنگ سازمانی  برگزار شد، گزارش نتایج ارزیابی های فرهنگ  

سازمانی از دیدگاه مدیران، رؤسا و سرپرستان شرکت ارائه گردید.
مهدی شامی زنجانی، مشاور و مدرس دانشگاه

فرهنگ سازمانی؛ اَبَرپروژه سازمان
بَرپروژه سازمان و مدیران ارشد سازمان صداوسیمای فرهنگ 

َ
»فرهنگ« ا

هستند. نتایج پژوهش های مدیریت کسب وکار گویای آن است که 93 
درصد از مدیران شرکت های تراز اول دنیا در صنایع مختلف، توسعه 
فرهنگ سازمانی را رأس اولویت های خود می دانند و شاخص تعیین کننده 
موفقیت آتی سازمان ها، توانایی سازمان در تغییر فرهنگ سازمانی است.
 دنیای کسب وکار در حال تغییر است و تکنولوژی های دیجیتال نقش 
مهمی در این تغییرات دارند. یکی از مهم ترین عوامل موفقیت در عصر 
دیجیتال، فرهنگ سازمانی است و این موضوع توسط مدیرعامل شرکت 
فولاد مبارکه به درستی شناسایی شده است و ازاین رو »پایداری و نوآوری 
در تولید و توسعه و سرآمدی در فرهنگ« به عنوان استراتژی محوری 

شرکت و شعار سال 1403 از سوی ایشان نام گذاری شده است.

برگزاری رویداد آموزشی گذرگاه آینده ها با موضوع فرهنگ سازمانی در عصر دیجیتال
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صدای تولید در فولاد مشیز
کارخانه فولاد مشیز بردسیر سالانه حدود ۴۵۰ هزار تُن انواع میلگرد و شمش فولادی استاندارد تولید می کند. این کارخانه یکی از واحدهایی است که در سال ۹۹ و به دلیل مشکلات مختلف دچار رکود شد و در پی آن ۶۰۰ نفر از کارگرانش در معرض بیکاری قرار گرفتند؛ اما با پیگیری دولتمردان دولت سیزدهم در 
گذار شد و آن مجموعه توانست با توان مالی و فنی خود کارخانه فولاد مشیز را مجدداً احیا کند. مجموعه فولاد مشیز ۶۰۰ هزار تن ظرفیت اسمی تولید دارد که حدود ۴۵۰ هزار تن از آن عملیاتی شده است و بخشی از محصولات آن نیز جنبه صادراتی دارد. استان کرمان این کارخانه به شرکت معدنی گوهر زمین وا
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کارکنان فولاد مبارکه حماسه هفته پیش خود را تکمیل کردند
دور دوم چــهاردهمیــــــــــن دوره انتخــــابات 
ریاســـت جمهوری روز جمعـــه پانزدهـــم 
تیرمـــاه همـــگام و هم زمـــان بـــا تمامـــی کشـــور، 
در شـــرکت فـــولاد مبارکـــه و مجتمـــع فـــولاد ســـبا در امنیـــت و 

ــزار شـــد.  ســـلامت کامـــل برگـ
در ایـن دوره صندوق هـای  سـیار اخـذ رأی در نواحـی ترابـری 
سـنگین، آهن سـازی، فولادسـازی، نورد گرم و سـرد، نورد گرم 2، 

گیـت پرسـنلی و مسـجد جامـع  در سـاعاتی کـه از قبـل بـه اطلاع 
همکاران رسـیده بود مسـتقر شـد  و تا پایان زمان اعلام شـده به 

کار خـود ادامـه داد.
محمدجــواد براتــی، مدیــر روابــط عمومــی فــولاد مبارکــه، در 
حاشــیه دور دوم انتخابــات ریاســت جمهــوری در شــرکت 
فــولاد مبارکــه گفــت: هفتــه پیــش شــاهد حضــور کم نظیــر 
ــروز  ــم و ام ــای رأی بودی ــای صندوق ه ــه پ ــولاد مبارک ــکاران ف هم

بــار دیگــر کارکنــان پرتــلاش فــولاد مبارکــه از همــان دقایــق اول 
رأی گیری آمده اند تا حماســه هفته پیش خــود را تکمیل کنند. 
مجموعه ای که فلســفه وجودی اش خلــق آینده ای بهتــر برای 
کشــور اســت، آنجا که بداند باید ایفای نقش کند، پای  کار است 
و ایــن امــر را هــم در تمامــی عرصه ها شــاهد هســتید. ان شــاء الله 
آنچــه خیــر و صــلاح مــردم ایــران اســت در صندوق هــای رأی 

رقــم بخــورد.
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ســهم آب صنعــت در افــق 1420 بــه ۷.۸ میلیــارد 
مترمکعب می رسد

سخنگوی صنعت آب کشور گفت: مطابق با نتایج نقشه 
راه آب کشور در افق 1420 در مقایسه با شرایط فعلی، حجم 
آب شرب و بهداشت از ۹میلیارد مترمکعب به 1۳.5میلیارد 
مترمکعب، حجم آب صنعت از ۳.۷میلیارد مترمکعب به 
کشاورزی مطابق با  آب  ۷.۸میلیارد مترمکعب و حجم 
سند دانش بنیان امنیت غذایی از ۸2میلیارد مترمکعب به 

51.5میلیارد مترمکعب خواهد رسید. 
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو 
)پاون(، عیسی بزرگ زاده با بیان اینکه نقشه راه آب، نقشه رفع 
ناترازی های آب است، افزود: نقشه راه آب، نقشه ای است که 
تضمین می کند محدودیت آب در آینده تبدیل به گلوگاه توسعه 
نشود.  این نقشه معین می کند در هریک از زیربخش های تأمین 
و مصرف در چه وضعیتی قرار داریم، در این راه به کجا خواهیم 

رسید و گام های میانی مسیر چه هستند. 
وی اضافه کرد: براساس این نقشه در افق 1420، در مجموع نیاز 
آبی بیش از 50میلیون شغل در بخش های خدمات، صنعت و 
کشاورزی تأمین می شود. در افق نقشه راه آب نسبت به وضعیت 
 ، موجود، حجم اقتصاد می تواند در بخش خدمات 2.6برابر
در بخش صنعت 2.2برابر و در بخش کشاورزی 1.7برابر شود. 
همچنین، نیاز آب بخش صنعت به میزان 45درصد از طریق 
منابع آب متعارف و 55درصد از طریق منابع آبی نامتعارف شامل 

آب دریا و پساب تأمین خواهد شد.

تجارت ایران با همسایگان از ۶1 میلیارد دلار گذشت

به گزارش خبرنــگار فولاد و بــه نقل از مهر، محمــد رضوانی فر، 
رئیس کل گمرک ضمن اشــاره به تجارت ۶1 میلیاردی ایران با 
گر تفاهم نامه هایی امضاشــده محقق  همســایگان، گفت: ا
شــود، حجم تجــارت و بــازاری در این حــوزه بیش از ســه برابر 

خواهد شد. 
وی افزود: ترانزیت در سه ماهه امسال نسبت به ســال 1402، 55 
درصد رشد داشته اســت. هر تن ترانزیت 70 تا 100 دلار برای کشور 
ســودآوری دارد. حداقل ســالی 35 تا 40 میلیون تــن کالا از ایران 
ترانزیت می شود که درآمد حداقلی 4 تا 5 میلیارد دلاری را نصیب 

کشور می کند.

فقط 4 درصد از کشور در اختیار فعالیت معدنی 
است

رئیس خانه معدن ایران گفت: بر اساس آخرین اطلاعات روز 
تنها 4 درصد از کشــور ما در اختیار بخش معدن اســت که در 
این بخش 55 میلیارد دلار سرمایه گذاری صورت گرفته است.

به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از ایراسین، محمدرضا بهرامن 
در مراسم روز ملی صنعت و معدن در سالن سران اجلاس، اظهار 
کرد: باید همه دست به دست یکدیگر دهیم و به رونق تولید در 
حوزه های مختلف به ویژه بخش معدن و استخراج مواد معدنی 

کمک کنیم.
وی افزود: کشور ما از نظر زمین شناسی دارای ساختار خاصی و 
ظرفیت های خوبی است که در این باره سازمان زمین شناسی 

اطلاعات را ارائه کرده است.
رئیس خانه معدن ایران ادامه داد: کشــور ایران در کنار آمریکا و 
روسیه دارای شرایط خاص معدنی است و ظرفیت هایی دارد که 

باید با همراهی بخش دولتی و خصوصی از آن بهره برداری شود.
بهرامن با بیان اینکه عوامل بازدارنــده ای در حوزه معدن وجود 
دارد گفت: امروز باید مزیت ها شناسایی شود و در برنامه هفتم 
توسعه رشد 13 درصدی برای معادن تعریف شده است که باید 

در این زمینه زیرساخت ها تأمین شود.

عدد خبر

میلیارد مترمکعب

میلیارد دلار

درصد

مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه در جریان برگزاری مرحله دوم انتخابات ریاست جمهوری در نواحی فولاد مبارکه:

پنجمین نشست کمیته حفاظت فنی و بهداشت کار شرکت فولاد مبارکه در 
سال 140۳ روز دوشنبه 11 تیرماه در سالن همایش های مرکز تحقیقات شرکت 
با حضور معاونان بهره برداری، سرمایه های انسانی و سازماندهی و طرح  و 
توسعه، مدیران ارشد تولید و خدمات فنی و پشتیبانی، مدیر HSE، جمعی از مدیران و رؤسای 
نواحی، رئیس ایمنی، بهداشت حرفه ای و آتش نشانی، کارشناسان و بازرسان ایمنی مرکز و 

نواحی برگزار شد.
به گزارش خبرنگار فولاد، در این جلسه، معاونان بهره برداری و طرح و توسعه، مدیر بهداشت 
حرفه ای، ایمنی و محیط زیست، جواد کیانی رئیس ایمنی، بهداشت حرفه ای و آتش نشانی فولاد 
کید کردند. در ادامه بخش هایی از سخنان  مبارکه در سخنانی بر اهمیت توجه به موضوع ایمنی تأ

ایشان را می خوانید:
غلامرضا سلیمی معاون بهره برداری:

لازمه پیشگیری از تکرار حوادث، وحدت رویه در شناسایی نقاط ضعف سازمان و 
تحلیل ریشه ای حوادث است

ایمنی سیستم بدون تعهدات کامل و اصولی رده مدیریت سـازمان قابل دسترسی نخواهد بود. 
بـه ایـن ترتیـب از یـک طـرف بایـد مدیـران رده بـالا مطمئن باشـند کـه مسـائل ایمنـی توسـط افراد 
گاه پیگیری می شـود و کارکنان نیز به خوبـی از وظایف خـود در انجام ایمن فعالیت  متخصص و آ
گاه باشـند. انجـام بازرسـی دقیـق از ابزارهـای دسـتی و تجهیـزات مورداسـتفاده در تعمیـرات و  آ
همچنیـن بازرسـی از سیسـتم ارتینـگ کارخانـه و اطمینـان از عملکـرد صحیـح آن بسـیار حائـز 

اهمیـت اسـت.
یوسف زاده معاون طرح و توسعه فولاد مبارکه:

زمانی می توانیم موفق شویم که به ایمنی باور قلبی داشته باشیم
در شرکت فولاد مبارکه زیرساخت های لازم برای انجام ایمن فعالیت ها وجود دارد. نباید فراموش 
کنیم که باارزش ترین سرمایه فولاد مبارکه کارکنان آن هستند؛ بنابراین ما در همه واحدهای فولاد 
مبارکه و شرکت های پیمانکاری زمانی می توانیم موفق شویم که به ایمنی باور قلبی داشته باشیم. 

این موضوع را کارکنان از نحوه رفتار و توجه ما به ایمنی متوجه می شوند.
نباید ایمنی را فدای تولید کنیم. دسـت یابی بـه رکوردها و اهداف تولیـد هنگامی لذت بخش 
خواهد بـود که بـدون حادثه حاصل شـده باشـد. ارزش گـذاری در ایمنـی بـه ارزش عملکردی 
گر افراد درک کنند که شـرایط برای انجام فعالیت ها  در اهداف تولیدی تبدیل خواهد شـد و ا
ایمن اسـت، با نشـاط بیشـتری فعالیت می کنند که قطعاً رکوردشـکنی تولیـد را در پـی خواهد 

داشـت.

حسین مدرسی فر مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی و محیط زیست:
اطمینان از سلامت تجهیزات و ابزار جهت انجام ایمن فعالیت ها ضروری است

اساس فرایند ایمنی سیستم را می توان حصول اطمینان از سلامت تجهیزات و ابزار جهت انجام 
ایمن فعالیت ها، لزوم رعایت نظم و چیدمان مناسب تجهیزات در کارگاه، کسب اطمینان از اینکه 
وظیفه  شغلی در ایمن ترین شکل خود و بدون وجود ریسک غیرقابل قبول انجام پذیرد تعریف کرد.
فرایند ایمنی سیستم در تعیین خطرات بالقوه ای که ممکن است در هر شغلی وجود داشته 
باشد بسیار حائز اهمیت است و لازمه رسیدن به تکرار روزهای بدون حادثه، تقویت حس 
مسئولیت پذیری مدیران، رؤسا، شیفت فورمن ها و کارکنان شرکت و پیمانکاران به مقوله ایمنی و 
توجه به مدیریت رفتار کارکنان، تهیه و اجرای روش ها و دستورالعمل های کاری و ایمنی، استفاده 
از ابزار و تجهیزات ایمن و استاندارد و کنترل و نظارت بر اجرا و پیاده سازی سیستم های ایمنی است. 
ضمن اینکه انجام بازرسی های دقیق در زمینه ایمنی منجر به شناسایی خطرات و کاهش  یا حذف 

ریسک های موجود در جهت پیشگیری از حوادث خواهد شد.
تهیه و استفاده از ابزار ایمن جهت انجام فعالیت های تعمیراتی و اجرای پروژه ها از دیگر موارد بسیار 

مهم در حین انجام فعالیت هاست. طی دو هفته آینده بازرسی دقیقی از وضعیت ابزارآلات نواحی 
مختلف به عمل خواهد آمد؛ ازاین رو لازم است طی مهلت تعیین شده تمامی واحدها و پیمانکاران 

جهت بهبود وضعیت موجود در حوزه ارتقای ایمنی تجهیزات و فعالیت ها اقدام کنند.
جواد کیانی رئیس ایمنی، بهداشت حرفه ای و آتش نشانی:

اجرای موازین ایمنی در استفاده از ابزارهای برقی قابل حمل ضروری است
استفاده از ابزارهای برقی قابل حمل، توجه به سیستم ارتینگ، انشعاب گیری مجاز و ایمن از تابلو 
برق و مدیریت رفتار کارکنان در صورت بروز شرایط اضطراری از دیگر موارد مهم در حوزه ایمنی است.
وضعیت شاخص های عملکرد کلیدی شرکت در زمینه حوادث براساس داده های به دست آمده 
قابل تأمل و توجه است؛ بنابراین باید با تلاش و جدیت همه جانبه در پاسخ گویی به یافته های 

ایمنی و کارت سبزهای مشاهده شده همت گماریم.
گفتنی است در این جلسه همچنین امین ابوعطا، رئیس برنامه ریزی و تعالی نت و سعید صفایانی، 
رئیس قطعات یدکی در گزارشی به وضعیت شیرهای ایمنی )Safety Valve( در سازمان پرداختند و 

چالش ها و اقدامات موردنیاز جهت افزایش قابلیت اطمینان این شیرها را مطرح کردند.

کید بر رفتار ایمن در پنجمین نشست کمیته ارتقای ایمنی فولاد مبارکه تأ
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خبر بین الملل

ساخت کارخانه فولاد جدید در مجتمع تولیدی شرکت 
»Deacero« در شهر راموس آریزپه، در ایالت کوآهویلا در 
شمال شرقی مکزیک، این شرکت را قادر خواهد ساخت حجم 
تقاضا برای فولاد کم کربن در بازار داخلی مکزیک و دیگر بازارها 

در کشورهای مختلف جهان را در آینده تأمین کند.
 به گــزارش خبرنــگار فــولاد و بــه نقــل از پایــگاه خبــری و تحلیلی 
»فلزات آنلایــن«، مؤسســه »Fastmarkets« اعــلام کــرده اســت 
شــرکت »Deacero« طی بیانیه ای در اوایل ژوئن 2024 اعلام کرد 
که ســرمایه گذاری حدود 600 میلیون دلاری این شرکت در قالب 
ساخت یک واحد فولاد جدید که پیش بینی می شود فرایند تولید 
در آن از ماه فوریه 2026 آغاز شود، ظرفیت تولید فعلی تأسیسات 
شــرکت نامبرده، واقع در 182 مایلی شــهر لاریدو در ایالت تگزاس 
آمریکا را که محل اصلــی واردات فولاد مکزیک بــه ایالات متحده 
آمریکا محسوب می شود حدود یک میلیون تن در سال افزایش 

خواهد داد.
فلیکس بلو، تحلیلگــر فعــال در مؤسســه »Fastmarkets« اظهار 
داشت: با این حجم از سرمایه گذاری، شرکت »Deacero« نه تنها 
فعالیت خود در تولید فولاد ســبز را با جهش تولید محصولات با 
برند »Neutrum« توســعه خواهــد داد، بلکه می توانــد از افزایش 
حجم تقاضــای بالقوه آمریــکای شــمالی برای ایــن نــوع از فولاد 

بهره مند شود.
گفتنی است نام تجاری »Neutrum« به محصولات فولاد کم کربن 
تولیدشــده توســط این شــرکت که یکی از تولیدکننــدگان برتر در 

حوزه تولید سیم مفتول در مکزیک به شمار می رود، اشاره دارد.
به گفته فلیکس بلو، چنیــن اقدامــی شــرکت »Deacero« را قادر 
می سازد تا به طور بالقوه الزامات قانونی و نظارتی را که برای تولید 

فولاد در سراسر جهان لازم است برآورده کند.
 Ramos« شرکت مذکور در بیانیه خود اعلام کرده این پروژه که با نام
2« شناخته می شود، شامل ساخت تأسیسات جدید تولید فولاد 
و یک واحد تولید نورد جهت ساخت پروفیل های 27 اینچ است.
در این بیانیه، به فرایند تولید در واحد جدید مبتنی بر روش کوره 
قوس الکتریکی )EAF( اشاره شده است که از قراضه فولاد به عنوان 
کسید کربن  مواد اولیه در آن استفاده می شود و میزان انتشار دی ا
»CO2« در آن هفت برابــر کمتر از تولید فولاد بــه روش کوره بلند 

مبتنی بر به کارگیری انرژی فسیلی است.
مطابق با متن بیانیه منتشرشده، راه اندازی واحد تولید جدید 
شــرکت مذکور کفــاف حجم تقاضــای داخلــی بــرای محصولات 
طویل فولادی در مکزیــک را خواهد داد و نیاز بــه واردات چنین 

محصولاتی را برطرف می کند.
گفتنی اســت میزان ســرمایه گذاری اختصاص یافتــه به مجتمع 
تولیدی شــرکت »Deacero« در شــهر رامــوس آریزپه و همچنین 
کنون بالغ بر یک میلیارد  واحد جدید این شرکت، از ســال 2011 تا
و 300 میلیون دلار اعلام شــده اســت.  در این بیانیه ذکر شده که 
پروفیل های تولیدی در واحد جدید شــرکت مذکــور، در صنایع 

نفت و گاز و ساخت کشتی به کار برده خواهد شد.
شرکت »Danieli« در ماه نوامبر 2023 طی بیانیه ای اعلام کرده بود 
که به عنوان شرکت تأمین کننده تجهیزات این پروژه انتخاب شده 
کید کردند که پس از  است. در آن زمان، برخی از منابع در مکزیک تأ
راه اندازی واحد جدید شرکت »Deacero«، قیمت قراضه فولادی 
تغییراتی خواهد کرد. شرکت »Deacero« یکی از مصرف کنندگان 

اصلی قراضه فولاد در مکزیک به شمار می رود.
گفتنی است شــرکت »Deacero« حدود 4 میلیون و 500 هزار تن 
در ســال محصولات فــولادی از جمله میلگرد، مفتول ســیمی و 
سایر محصولات فولادی را تولید می کند. به جز تأسیسات شرکت 
»Deacero« در شهر راموس آریزپه، واحدهای تولیدی دیگر این 
شرکت در شهرهایی مانند سالتییو در ایالت کواویلا و سلایا در ایالت 

گوآناخوآتو قرار دارند.

 اقدامات حفاظتی در مورد واردات 
ً
اتحادیه اروپا رسما

فولاد را برای دو سال دیگر، تا ژوئن 202۶ تمدید کرده و مقررات 
اجرایی مربوطه را منتشر کرده است.

به گــزارش خبرنگار فــولاد و به نقــل از پایــگاه خبری فــولاد ایران، 
این تصمیم پــس از تحقیقاتی کــه 14 کشــور عضو اتحادیــه اروپا 
درخواست کرده بودند، اتخاذ شد و کمیسیون اروپایی اشاره کرد 
که نیاز به گســترش و تعدیل اقدامات حفاظتی ناشــی از ترکیبی 
از چنــد عامل بــود کــه از آن جمله می تــوان به ایــن  موارد اشــاره 
کرد: 1- ســطح بالای مازاد ظرفیت جهانی تولید فــولاد و افزایش 
شــدید صادرات از چین به کشــورهای ثالث، به ویژه به آسیا، که 
منجر به افزایش صادرات از این کشورهای ثالث به اتحادیه اروپا 
شد؛ 2- افزایش آمار سیاست های آنتی دامپینگ تجاری و سایر 
محدودیت های اعمال شده توسط کشورهای ثالث؛3- کاهش 

قابل توجه تقاضا در اتحادیه اروپا.
از ســال 2021، نفــوذ واردات فــولاد بــه این بلــوک حتی از ســطوح 
ثبت شده قبل از شروع اقدامات حفاظتی در سال 2018 نیز فراتر 
رفته است. این امر تأثیر منفی بر صنعت فولاد اروپا داشته و مانعی 
بزرگ بر سر راه کربن زدایی این صنعت نیز است. علی رغم اقدامات 
حفاظتی، ظرفیت مازاد جهانی فولاد از سال 2019 تا 2023 تقریباً 50 

میلیون تن افزایش یافته است.

شرکت »Deacero« به دنبال احداث 

کارخانه جدید تولید فولاد سبز 

تمدید رسمی اقدامات حمایتی واردات 

فولاد اتحادیه اروپا

 جلســه تدویــن و جاری ســازی برنامــه اقــدام گــروه 
فــولاد مبارکــه در زمینــه تولیــد فــولاد ســبز بــا حضــور 
معاونان بهره برداری و تکنولوژی، مدیرعامل صندوق 
ســرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکــه و جمعی از مدیــران تحقیق و 
توسعه و حوزه تولید آهن اسفنجی گروه فولاد مبارکه روز سه شنبه 12 
تیرماه در سالن جلسات کمیته مدیریت شرکت فولاد مبارکه برگزار شد.

به گــزارش خبرنــگار فــولاد، در این جلســه کــه به منظــور هم راســتایی با 
کسیدکربن در فرایند تولید  حرکت های جهانی برای کاهش انتشار دی ا
برگزار شــد، ضمن بررسی ســناریوهای مختلف، استراتژی شــرکت فولاد 
مبارکه برای دست یابی به فولاد سبز با تمرکز بر مسئله تولید و به کارگیری 
هیدروژن ارائه و مقرر شــد کارگروهی با محوریت صندوق سرمایه گذاری 
خطرپذیــر فــولاد مبارکــه )MSTID Fund( به منظــور راهبــری و پایــش 

برنامه های مربوط به این حوزه تشکیل شود.

ضرورت تشکیل کمیته راهبری در حوزه فولاد سبز
معاون تکنولوژی فولاد مبارکه در این جلســه بر ضرورت تشکیل کمیته 
کید و اضافه کرد: این کمیته حتماً و لزوماً باید  راهبری در حوزه فولاد سبز تأ
به صورت متمرکز و یکپارچه در سطح گروه تشکیل و اهداف و برنامه های 

آن پیش برده شود.
محمد ناظمی هرندی، با بیان اینکه موضوع فولاد سبز از موضوعات بر 
لبه تکنولوژی است، ادامه داد: حرکت در این مسیر هزینه های تحقیقاتی 
بسیار زیادی برای سازمان ها دارد. در گروه فولاد مبارکه به طور مشخص، 
صندوق ســرمایه گذاری خطرپذیــر فولاد مبارکــه بازوی توســعه فناوری 
گر جایــی بــرای انجــام کار مطالعاتی و  و نوآوری در ســطح گــروه اســت و ا
تحقیقاتی یا بهره بــرداری هزینه ای می کنیم، این هزینــه منطقاً نباید در 
جای دیگر تکرار شود و در نهایت دســتاوردهای هزینه های انجام شده 
باید در حوزه های تکنولوژی و نوآوری کل گروه فولاد مبارکه مورداستفاده 
قرار گیرد؛ بنابراین باید صندوق ســرمایه گذاری خطرپذیــر فولاد مبارکه 
مســئولیت این امر را بر عهده گیــرد و در ادامه، باید تمامــی اقداماتی که 
فولاد مبارکه در حوزه فولاد سبز، اقتصاد چرخشی و در نهایت کاهش کربن 

کنده انجام داده است تجمیع گردد. به صورت پرا
وی ادامه داد: در مســیر فولاد ســبز، کمیته ای که به آن اشاره شد باید بر 
اساس اقتضای موضوعات و پیشرفت پروژه ها جلسات منظمی با حضور 
تمامی اعضای کارگروه و متولیان ارشد سازمان در این حوزه تشکیل دهد 
و در ادامه برای پشــتیبانی این اقدامات، رصدخانه ای تشــکیل گردد تا 
دستاوردهای روز دنیا در این حوزه رصد و به کار گرفته شود و همچنین 
سرمایه گذاری ها و ردیف بودجه های اختصاص یافته مشخص شود و در 
نهایت، جمع بندیِ اقداماتی که در کمیته راهبری فولاد سبز و رصدخانه 
حاصل می شود به یک نقشه راه برای رسیدن به اهداف موردنظر در یک 

بازه زمانی مشخص تبدیل گردد.
مدیران حاضر در کمیته راهبری این حوزه با واحد تحقیق و 
توسعه )R&D( و شرکت صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد 

مبارکه همکاری لازم را داشته باشند
به گفته معاون تکنولوژی فولاد مبارکه با چنین اقداماتی، نه تنها یکپارچگی 
در این زمینه بیشتر می شود، بلکه مســیر به بهترین شکل ممکن برای 
ادامه فعالیت ها روشن می شود. در این فرایند برای نتیجه گیری بهتر باید 
تمامی مدیران حاضر در کمیته راهبری این حوزه با واحد تحقیق و توسعه 
)R&D( و شرکت صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه همکاری 
لازم را داشته باشند. علاوه بر این برای موفقیت بیشتر در این مسیر، لازم 

است تمامی کســانی که در نمایشگاه ها و ســمینارهای مختلف داخلی 
و بین المللــی و مرتبط با موضوع فولاد ســبز حضــور می یابنــد و با دانش 
روز در این راستا آشنا می شوند، آورده های خود را به سبد اطلاعات این 

مجموعه اضافه کنند.
 وی خاطرنشــان کــرد: در حــال حاضــر اطلاعات موجــود در ایــن زمینه 
کنده ایجاد شده اند و اتفاقاً اطلاعات  همانند جزایر کوچکی به صورت پرا
نسبتاً خوبی در بخش های مختلف وجود دارد؛ اما لازمه موفقیت در این 
مسیر این است که این جزایر که حاوی اطلاعات بسیار خوبی هستند به 
هم متصل و مدیریت شــوند تا در نهایت به یک بانک اطلاعاتی خوب و 
قابل دسترس مبدل گردند. به نظر می رسد با چنین اقداماتی می توانیم 

در این حوزه نیز در سطح کشور پیشتاز باشیم.
کید کرد: همه افرادی که در این  ناظمی در بخش پایانی سخنان خود تأ
جلسه حضور دارند و به درستی انتخاب شــده اند، می توانند آورده های 
خوبی بــه کمیتــه راهبری ایــن بخش اضافــه کننــد؛ درعین حــال باید از 
کنون در این جلســه حضور ندارند، اما در  دانش افراد و شرکت هایی که ا
جای جای کشور در حال فعالیت و مطالعه هستند و می توانند به نوعی 
کثری کربن و فولاد سبز کمک  به ارتقای دانش کشور در حوزه کاهش حدا

کنند، استفاده کنیم.

کشور ما در عرصه تولید سبز از بسیاری از فولادسازان دنیا 
جلوتر است

غلامرضا سلیمی، معاون بهره برداری فولاد مبارکه نیز در پایان این جلسه 
در مصاحبه با خبرنگار فولاد گفت: در خصوص اهمیت حرکت در مسیر 
فولاد ســبز باید گفت رویکردی که خوشــبختانه در دنیا طی چند ســال 
اخیر شکل گرفته حرکت به سمت یافتن تولید فولاد به روش سبز است. 
گرچه پیش از این نیز در مجامع علمی مختلف دنیا چنین مباحثی در  ا
بسیاری از صنایع ازجمله فولادسازی مطرح شده بود اما آن گونه که امروز 
به آن پرداخته می شود و اهمیت داده می شود نبوده است. البته به نظر 
می رسد به دلیل مسائل زیست محیطی و تغییرات اقلیمی که در جهان 
به وجود آمده، صنعت فولاد نسبت به سایر صنایع الزام بیشتری داشته و 

درعین حال پیشگام تر بوده است.
وی اعلام کرد: در این عرصه کشور ما به دو دلیل از بسیاری از فولادسازان 
دنیــا جلوتــر اســت؛ اول اینکــه تولیــد فــولاد در کشــور مــا در واحدهــای 
احیا مســتقیمی انجام می شــود که نســبت به کوره های بلند حدود 50 
کسید کربن دارد. ضمن اینکه بســیاری از واحدهای  درصد انتشار دی ا
فولادســازی دنیا در شــرایط فعلــی به روش کــور بلند فــولاد خــود را احیا 
کسید کربنی بیشتری دارند.  می کنند و نسبت به فولاد مبارکه انتشار دی ا
اما خوشبختانه در گروه فولاد مبارکه از تکنولوژی کوره های احیا مستقیم 
کســید کربن کمک  کثــری دی ا اســتفاده می شــود و این به کاهش حدا
شایان توجهی می کند. به دلیل استفاده از همین تکنولوژی ما یک گام 
بلند از سایر فولادسازان جلوتریم. نکته دوم این است که برخلاف سایر 
تکنولوژی هایی که به کشور وارد شده اند، ما در حوزه احیا مستقیم منتظر 
نماندیم تا ببینیم سایر کشــورها چه می کنند، بلکه خودمان کوره های 

احیا مستقیم را به کار گرفتیم و در این زمینه نیز از آن ها جلوتر هستیم.
فولاد مبارکه در مسیر فولاد سبز نقش مهم و محوری دارد

وی با بیان اینکه فولاد مبارکه حتی از برنامه ریزی های دولت در این عرصه 
نیز جلوتر است ادامه داد: در واقع می توان ادعا کرد که فولاد مبارکه حرکت 
در مسیر فولاد سبز را در کشورمان به طور جدی و فعال مطرح و دنبال کرده 
است. در سمپوزیوم فولاد سال گذشته نیز شاه کلید مباحث فولادسازان و 

مسئولان کشور همین حرکت در مسیر فولاد سبز بود که فولاد مبارکه نقش 
مهم و محوری در این زمینه داشته و دارد. علاوه بر این در جلساتی که در 
ایمیدرو و سایر سازمان های مربوطه انجام می شود، فولاد مبارکه با تجارب 
و دانشی که از سال ها پیش در این زمینه اندوخته است، نقش محوری 

و پیشران  را بر عهده دارد.
وی در پاســخ به ســؤالی دربــاره لــزوم حرکت به ســمت فولاد ســبز گفت: 
متأســفانه تغییرات اقلیمــی شــدیدی در کــره زمیــن در حــال رخ دادن 
اســت و دمای هوا به شــدت در حــال افزایش اســت. درعین حــال در اثر 
تولید کارخانه های صنعتی، کربن زیادی به اتمسفر هوا اضافه می شود. 
متأسفانه در حال حاضر در دنیا میزان کربن منتشره به ازای هر تن تولید 
فولاد مذاب 1.6 تن بر فولاد مذاب است؛ این در حالی است که این عدد 
در فولاد مبارکه به ازای یک تن فولاد مذاب 1.4 تن است که بسیار کمتر از 
میزان معمول در دنیاست. بااین حال باید با تغییر روش ها به سمت کربن 
صفر حرکت کنیم؛ به ویژه اینکه امروزه برای کلیه فولادسازان دنیا از سوی 
مجامع علمی و سازمان های حفاظت محیط زیســت و سایر ارگان های 
کثری میزان کربن  ذی ربط دستورالعمل های الزام آوری برای کاهش حدا

منتشره در فرایند تولید تهیه و به سازمان ها ارائه شده است.
در آینده نه چندان دور کشورهایی می توانند صادرات 

فولاد انجام دهند که در فرایند تولید خود کمترین میزان تولید 
کربن را داشته باشند

وی خاطرنشان کرد: نکته حائز اهمیت در این زمینه این است که در آینده 
نه چندان دور، کشورهایی می توانند فولاد خود را صادر کنند که در فرایند 
تولیدشان کمترین میزان تولید کربن را داشته باشند. فولادسازان برای 
ادامه فعالیت های خود در عرصه های بین المللی باید گواهینامه هایی 
کثری کربن در فرایند تولید آن ها  ارائه کنند که نشان دهنده کاهش حدا

باشد.
ســلیمی گفت: این الزامات، تمامی زنجیره های تولید فــولاد از معدن تا 
محصولات نهایی را شامل می شود؛ به گونه ای که تمامی مراحل تولید از 
حمل ونقل مواد اولیه تا محصول و همچنین از میزان مصرف انرژی برای 
فرایند تولید تا ایاب و ذهاب کارکنان و بسیاری از موارد دیگر باید بر اساس 
کثری میزان انتشار کربن صورت گرفته  استانداردهای جدید و کاهش حدا
باشد؛ ازاین رو بسیار مهم است که ما برای تمامی این موارد و همان طور 
که گفته شــد حتی برای رفت وآمد کارکنان به محل کارشــان برنامه های 

مدونی داشته باشیم.
فولاد مبارکه در زمینه تولید و استفاده از انرژی خورشیدی و 

بادی سرمایه گذاری خوبی انجام داده است
به گفته معــاون بهره بــرداری فــولاد مبارکــه مهم ترین بخــش در کاهش 
کثری میزان کربن در اتمسفر، موضوع فرایند تولید است؛ بنابراین  حدا
ک اعــم از خورشــیدی، بادی و  اولین رویکــرد، اســتفاده از انرژی هــای پا
هسته ای به جای استفاده از انرژی گاز متان است که خوشبختانه فولاد 
مبارکه در زمینه تولید و اســتفاده از انرژی خورشیدی و بادی در مناطق 
شرق اصفهان و خراسان شمالی سرمایه گذاری خوبی انجام داده است. 
چنانچه بتوانیم انرژی موردنیاز کارخانه را از طریق ســه مســیر یادشــده 

تأمین کنیم گام بلندی برای کاهش تولید کربن برداشته ایم.
وی ادامــه داد: دومین رویکرد اســتفاده از گاز هیــدروژن به جای متان و 
 در دنیا با برگزاری هم اندیشی های 

ً
تکنولوژی تولید هیدروژن است که اخیرا

مختلف بــه آن توجه شــده اســت. قطعــاً ایــن حرکت بــه دســت یابی به 
روش تولید هیــدروژن بــا صرفه اقتصادی بیشــتر منجر خواهد شــد. به 
خاطرداشته باشیم تولید هیدروژن با دانش و ابزار امروزی بسیار هزینه بر 
و غیراقتصادی است؛ اما به یقین با پیشــرفت مطالعات و پژوهش ها و با 
به کارگیری تکنولوژی های جدید، تولید و اســتفاده از هیــدروژن مقرون 

به صرفه تر خواهد شد.
کسیژن در فرایند تولید است؛  وی افزود: رویکرد سوم کاهش سهم مصرف ا
کسیژن است که باعث سوختن کربن می شود و خوشبختانه  که این ا چرا
همان طور که گفته شد، فولاد مبارکه در هر سه بخش پروژه هایی تعریف 

و در دست اقدام دارد.
فولاد مبارکه ایران را به یکی از تولیدکنندگان فولادهای 

دوفازی مبدل خواهد کرد
معاون بهره برداری فولاد مبارکه گفت: مقوله فولاد سبز عمدتاً به محصول 
ســبز مربوط می شــود؛ یعنی محصولــی به مشــتری ارائه کنیم که مســیر 

و فراینــد تولیــد آن با کمترین میــزان مصــرف انــرژی و البته با اســتفاده از 
ک طی شــده باشــد و در این فرایند کمترین میزان انتشــار  انرژی های پا
کربن را شاهد باشیم. دوم اینکه این محصول به لحاظ خواص مکانیکی و 
تکنولوژیکی از استانداردها و کیفیت خوبی برخوردار باشد؛ یعنی همانند 
فولادهای دوفازی به منظور افزایش استحکام آن نیاز به افزایش ضخامت 
و وزن آن نباشد و در کمترین ضخامت بیشترین استحکام را شاهد باشیم. 
این موضوع به ویژه در صنایع خودروسازی از اهمیت بیشتری برخوردار 
اســت که خوشــبختانه فولاد مبارکه با احداث خط نورد گرم شماره 2 به 
این موضوع مهم دســت خواهد یافت و ایران را به یکی از تولیدکنندگان 

فولادهای دوفازی مبدل خواهد کرد.
وی خاطرشان کرد: حرکت در مسیر سبز منحصر به فولادسازان نیست؛ 
بلکه سایر صنایع ازجمله پتروشیمی ها، پالایشگاه ها و خودروسازان نیز 

باید در این مسیر حرکت کنند.
کید بر اینکه دنیا در حال حرکت در مسیر سبز است تصریح  سلیمی با تأ
گرچه ممکن اســت کمــی در ابتــدای کار هزینه ها افزایــش یابد؛ اما  کرد: ا
در درازمــدت شــاهد آثــار بســیار خوبــی در فرایندهای زیســت محیطی 

خواهیم بود.
وی از تشــکیل کارگروهــی در گــروه فــولاد مبارکــه بــه همین منظــور خبر 
داد و گفت: همچنین نقشه راهی تهیه  شــده و با اســتفاده از مشاوران و 

کارشناسان زبده انتظار می رود به نتایج خوبی دست یابیم.
معاون بهره برداری فولاد مبارکه عنوان کرد: برای کاهش کربن و حرکت در 
مسیر سبز در دنیا سه دوره با عنوان »کربن صفر« تعیین شده است. دوره 
کوتاه مدت آن که تا سال 2030 و دوره دوم آن که به عنوان میان مدت تا سال 
2040 و در نهایت دوره درازمدت تا ســال 2050 میلادی در نظر گرفته شده 
است. بیشتر شرکت ها بنا دارند کربن صفر را محقق کنند. فولاد مبارکه نیز 

تا سال 2050 تحقق این امر را برای خود در نظر گرفته است.
دولت ها نیز باید سازمان ها را در مسیر کربن صفر یاری کنند

وی تصریح کرد: نکته حائز اهمیت در این میان این است که دولت ها نیز 
باید سازمان ها را در مسیر کربن صفر یاری کنند؛ بنابراین صنایع باید به 

طرق مختلف دولت ها را با خود همراه کنند.
وی ضمن ابراز خرســندی از اینکه فرهنگ حرکت در مســیر فولاد سبز 
امروز در این شرکت نهادینه شــده و ضرورت پرداختن به آن برای همه 
همکاران مسجل شده است ابراز امیدواری کرد فولاد مبارکه به عنوان 
یک ســازمان متعالی بتواند در این بخش نیز عملکرد موفقیت آمیزی 

داشته باشد.

تعیین یک استراتژی جامع در گروه فولاد مبارکه برای 
حرکت در مسیر فولاد سبز

یحیی پالیزدار، مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه 
گفت: جلسه امروز جلسه هماهنگی داخل گروه بود تا واحدهای مختلف 
گروه ازجمله صندوق ســرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه، واحدهای 
بهره برداری، تحقیق و توسعه، شرکت فنی- مهندسی و همه واحدهایی 
که به نحوی با موضوع فولاد ســبز و واحدهای احیا مستقیم هیدروژنی 
مرتبط هســتند، همکاری کنند و یک اســتراتژی جامع بــرای این اتفاق 
در گروه تعیین شود. درعین حال در این جلسه مقرر شد، کمیته راهبری 
ارشد فولاد هیدروژنی و فولاد سبز در گروه فولاد مبارکه به صورت مستمر 
و منظم تشکیل شود تا در دو مســیر به کارگیری این تکنولوژی در یک یا 
دو پلنت داخل گروه و همچنین مسیر توســعه تکنولوژی به طور موازی 

فعالیت داشته باشیم.

برگزاری جلسه تدوین و جاری سازی برنامه اقدام گروه فولاد مبارکه در مسیر تولید فولاد سبز

واردات تجهیزات نیروگاه خورشیدی با ارز حاصل از صادرات
معاون وزیر صمت در نامه ای به رئیس کل سازمان توسعه تجارت اعلام کرد که واردات تجهیزات نیروگاه خورشیدی از محل ارز حاصل از صادرات خود و دیگران بلامانع است. در این نامه آمده است: عطف به نامه وزیر نیرو در خصوص درخواست امکان تأمین ارز واردات پنل خورشیدی از محل ارز حاصل از 

صادرات خود و دیگران به استحضار می رساند با عنایت به بررسی های به عمل آمده و درخواست وزارت نیرو مبنی بر نیاز به تجهیزات مذکور در جهت پروژه های در حال اجرا و ناترازی برق قرار گرفتن تعرفه ۸۵۴۱۴۳۰۰ در فهرست تأمین ارز واردات از محل ارز حاصل از صادرات خود و دیگران بلامانع است.

به منظور تأمین نیاز بازارهای جهانی انجام خواهد شد؛

محمد ناظمی هرندی
معاون تکنولوژی

غلامرضا سلیمی
معاون بهره برداری

یحیی پالیزدار
مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه

یونس حمـزوی، مدیر فـروش داخلی فـولاد مبارکه، 
نمایشـگاه  بیسـت ویکمین  برگـزاری  حاشـیه  در 
متافـو تبریـز در مصاحبـه بـا خبرنـگاران بـه برخـی 
چالش هـای فولادسـازان کشـور اشـاره و اضافـه کـرد: علی رغـم 
کان  سرمایه گذاری گسترده فولادسـازان در خودتأمینی انرژی، کما
تأمیـن بـرق یکـی از اصلی تریـن چالش هـای فولادسـازان کشـور 

اسـت.
وی افزود: بــه دلیل ناتــرازی تولیــد و مصرف بــرق در کشــور از خردادماه 
ســال جاری محدودیت هایی در تأمین برق فولاد مبارکه ایجاد شــده و 

پیش بینی می شــود این محدودیت ها تا شــهریورماه نیز ادامه داشــته 
باشد.

مدیر فروش داخلی فولاد مبارکه با اشاره به آثار اعمال این محدودیت ها 
گفت: در بازه زمانی یادشده محدودیت ها در مصرف برق باعث از دست 
رفتن حدود 200 هزار تن توان تولید فولاد مبارکه شده و این عدد قطعاً در 

روزهای آتی افزایش خواهد داشت.
کید بر اینکه نتیجه کاهش تولید، تأخیر در تحویل تعهدات  حمزوی با تأ
قبلی فولاد مبارکه به مشتریان است گفت: در حال حاضر برخی از تعهدات 
قبلی فولاد مبارکه به مشــتریان با تأخیر مواجه شــده و این شرکت برای 

جلوگیری از افزایش تأخیر در تحویل ســفارش های مشــتریان، از وزارت 
صمت تقاضای اصلاح کف عرضه ورق گرم در بورس کالا را مطرح کرده و 

در حال پیگیری این موضوع است.
گفتنــی اســت نمایشــگاه متافــو تبریــز یکــی از بزرگ تریــن رویدادهــای 
نمایشگاهی شــمال غرب کشــور اســت و شــرکت فولاد مبارکه به منظور 
برقراری ارتباط مؤثرتر با صنایع فولادی استان آذربایجان شرقی و با هدف 
تأمین نیاز مصرف کنندگان خُرد این استان از طریق شرکت فولاد سهند 
آغاز، بزرگ ترین مرکز خدماتی فولاد مبارکه در شمال غرب کشور در این 

نمایشگاه حضوری فعال داشت.

محدودیت برق، فولاد مبارکه را ناچار به کاهش عرضه محصولات خود در بورس کالا می کند
: مدیر فروش داخلی فولاد مبارکه در حاشیه برگزاری بیست ویکمین نمایشگاه متافو تبریز

یونس حمزوی
 مدیر فروش داخلی
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خبـــــــــــر کوتاه

 خـبــــــــــــــــــر      

قیمت سنگ آهن

 از 100 دلار پایین تر نخواهد آمد

 کیوان جعفری طهرانی، کارشناس ارشد حوزه فلزات 
گفت: شرایط بازار و قیمت سنگ آهن در جولای 2024 تغییر 
سپتامبر  و  گوست  آ از  وضعیت  ولی  نمی کند؛  چندانی 

تاحدودی بهبود خواهد یافت.
به گزارش خبرنگارفولاد و به نقل از ایراســین، آمارهای رســمی از 
کاهش سودآوری صنعت فولاد چین در طول سال 2024 حکایت 
می کند و دولــت چین بــا در نظر گفتــن این موضــوع، مصوباتی 
برای کاهش تولید در کارخانه های فولادسازی خود تعیین کرده 
اســت. از طرفی جدیدترین گــزارش مرکز GMK نشــان می دهد 
قیمت سنگ آهن در معاملات آتی منعقدشده طی 1 تا 28 ژوئن 
2024 در بورس کالای دالیان، 7.1 درصد کاهش یافت و به حوالی 
112.7 دلار در تــن رســید. عــلاوه بر ایــن در صرافی ســنگاپور، هر 
تن ســنگ آهن در معاملات آتی بــا 10.1 درصد کاهش نســبت به 
روزهای ابتدایی ماه ژوئن با بهای 105.65 دلار معامله شد. روند 
نزولی قیمت سنگ آهن و کاهش تولید فولاد در چین سبب شده 
کس، جی پی مورگان  شماری از مؤسسات مالی از قبیل گلدمن سا
و بانک مرکزی استرالیا قیمت 80 دلاری برای هر تن سنگ آهن طی 

ماه های پایانی سال 2024 پیش بینی کنند.
کیوان جعفری طهرانی در این زمینه گفت: بنده مخالف چنین 
پیش بینی هستم. ماه ژوئن به عنوان ششمین ماه میلادی به 
پایان خود رسیده اســت و انتظار نمی رود وضعیت بازار جهانی 
گوســت و  ســنگ آهن در ماه جــولای بهبود زیــادی یابد؛ ولی از آ
سپتامبر شرایط بازار و قیمت ها تا حدودی بهتر خواهد شد. من 
معتقدم قیمت سنگ آهن از 100 دلار با تلرانس پنج دلاری پایین تر 
نخواهد آمــد و پیش بینــی قیمــت 80 دلاری برای ســنگ آهن را 

تأیید نمی کنم.
ایــن کارشــناس ارشــد حــوزه فلــزات بــا اشــاره بــه قیمــت فعلــی 
کنــون هر تن ســنگ آهن حوالی  ســنگ آهن توضیح می دهد: ا
106 دلار قیمــت دارد. زمانــی کــه صحبــت از متوســط قیمت 80 
دلار در تن سنگ آهن در میان است، یعنی بهای این کالا باید از 
امروز طی یک روند نزولی 25 دلار افت پیدا کند که چنین ریزشی 

غیرممکن است.
بررسی قیمت ها در بازار ســنگ آهن چین نیز نشان می دهد هر 
تن سنگ آهن در معاملات آخرین روزهای ژوئن 2024 با افزایش 
0.95 دلار در هر تن در روز به 106.70 دلار در هر تن رسید. بر اساس 
گزارش هــای منتشرشــده چینی ها در حــال افزایــش موجودی 
سنگ آهن بنادر خود هستند که این موضوع رشد جزئی قیمت 

سنگ آهن در این کشور را به دنبال دارد.
در انتهــا جعفــری طهرانــی خاطرنشــان می کنــد: شــرایط بــازار 
سنگ آهن در سه ماه سوم سال 2024 چندان جالب نخواهد بود. 
به عبارتی، با توجه به نزدیک شدن به ماه هفتم میلادی وضعیت 
بازار به همین منوال ادامه می یابد. ولی میزان مصرف سنگ آهن 
در ماه های هشتم و نهم میلادی نسبت به ژوئن و جولای بیشتر 
خواهد شد و پیش بینی من برای قیمت هر تن سنگ آهن به طور 

متوسط 100 دلار است.

فناوری اطلاعات؛ موتور محرک برای تحول و پیشرفت هر صنعت
مدیر سیستم ها و فناوری اطلاعات فولاد مبارکه در آستانه روز ملی فناوری اطلاعات مطرح کرد:

بیست ودوم تیرماه هم زمان با سالروز تولد »محمدبن 
موسی خوارزمی« به عنوان روز ملی فناوری اطلاعات 
نام گذاری شده است. ازآنجا که در عصر حاضر، نقش 
فناوری اطلاعات در همه سازمان ها و بنگاه های اقتصادی ازجمله 
فولاد مبارکه بی بدیل و اثربخش است، خبرنگار فولاد به سراغ مدیریت 
و کارکنان واحد سیستم ها و فناوری اطلاعات شرکت رفته و با برخی 
همکاران درباره نقش این بخش در روند فعالیت های فولاد مبارکه 
گفت وگو کرده است. متن حاضر بخش هایی از دستاوردها و اقدامات 

این حوزه را روایت می کند:

امیر گودرزی اصفهانی، مدیر سیستم ها و فناوری 
اطلاعات

شرکت فولاد مبارکه از بدو تأسیس، بهره مندی از مزایای فناوری اطلاعات 
و سیستم های اطلاعاتی به روز و کارآمد را به عنوان یکی از اساسی ترین 
راهبردهای خود تعریف کرده و با اتکا به این راهبرد، فرایندهای خود را در 
یک چارچوب یکپارچه، با دقت و امنیت مناسب و با حصول اطمینان از 

صحت جریان اطلاعات در سازمان مدیریت کرده است.
فناوری اطلاعات نه تنها ابزار، بلکه موتور محرک تحول و پیشرفت در هر 
صنعتی، ازجمله صنعت فولاد است. امروزه شاهد کاربرد گسترده فناوری 
اطلاعات در گروه فولاد مبارکه هستیم. از مدیریت تولید و بهینه سازی و 
اتوماسیون فرایندها تا تحلیل داده ها و امنیت و کنترل دسترسی مطمئن 
به سیستم، همه و همه به کمک فناوری اطلاعات انجام می شود. این 
فناوری به ما امکان می دهد که با دقت بیشتر و بهره وری بهتر، محصولات 
کیفیت تری تولید کنیم. علاوه بر این، به کمک این فناوری می توانیم  با

هزینه های تولید محصول را کاهش و ایمنی را افزایش دهیم.
، فعالیت در حوزه سیستم ها و فناوری اطلاعات در  در حال حاضر
سازمان ها و در برخی موارد در شرکت فولاد مبارکه با چالش های بسیاری 
همراه است. همکاران باید در چند جبهه مبارزه کنند؛ در درجه اول، 
تحریم های بین المللی که با هدف عقب نگه داشتن کشور تعریف شده اند 
به عنوان یکی از عوامل مهم، تکنولوژی های نوین را هدف قرار داده اند و 
حتی بسیاری از سایت های عادی شرکت های صاحب تکنولوژی نیز بر 
روی IP های ایرانی بسته شده اند. از طرف دیگر، دشمن با تعریف جنگ 
سایبری میدان توسعه فناوری اطلاعات را به صحنه جنگ تبدیل کرده 
است. هرگونه توسعه و کار در این زمینه باید با در نظر گرفتن ملاحظات 
زیاد و صرف هزینه و وقت بسیار انجام شود تا از آسیب به کارکنان و سازمان 

جلوگیری شود.
اجرایی  روش های  و  نامتوازن  داخلی  روال های  بعدی  چالش 
غیراستاندارد در برخی شرکت هاست که منجر به آسیب به کارگران 
دانشی و افرادی می شود که کار غیرملموس انجام می دهند و در نهایت، 
ذات خود فناوری اطلاعات که تغییرات سریع آن نیاز به یادگیری مداوم 

دارد و مهاجرت نیروی نخبه، مسئله را پیچیده تر می کند.
در مواجهه با چنین چالش هایی، تنها نقطه اتکای سازمان ها و خاصه 
شرکت فولاد مبارکه وجود کارکنان و به واقع سرمایه های انسانی است 
که با عزمی راسخ و تلاشی شبانه روزی در میان انبوه چالش ها، کشتی 
سیستم های فولاد مبارکه را هدایت می کنند. ازاین رو بر خود لازم می دانم 
از حمایت های بی دریغ مدیرعامل و معاون تکنولوژی، تک تک همکاران 
در واحد سیستم ها و فناوری اطلاعات و همچنین شرکت ایریسا بابت 

تمامی  تلاش هایشان  صمیمانه سپاسگزاری کنم.

بابک سپاهی، مدیر فناوری اطلاعات و ارتباطات  
 فناوری اطلاعات و ارتباطات به مثابه سیستم مغز و اعصاب بدن، 
 ICT نقش بلامنازعی در حیات سازمان دارد. در روزگاری نه چندان دور
می توانست یک مزیت رقابتی برای یک کسب وکار باشد، ولی امروزه به 

یک ضرورت و عامل بقا تبدیل شده است. طبق اصل »آنچه عامل بقاست 
می تواند مایه فنا گردد«، غفلت از توجه به روندها، توانمندسازها، امنیت 
و کاربردهای جدید این حوزه که در قالب تحول دیجیتال نیز نمود یافته، 

می تواند ضربه های مهلکی به کسب وکارها وارد کند.
در شرکت فولاد مبارکه جنبه های زیرساختی )Infrastructure( فناوری 
و  ذخیره سازی  پردازشی،  سخت افزارهای  بر  مشتمل  اطلاعات، 
پشتیبان گیری، شبکه های اطلاعاتی و ارتباطی، نرم افزارهای پایه 
سیستمی، سیستم های عامل، پایگاه های داده، میان افزارها و ابزارهای 
پیاده سازی و همچنین فعالیت های پیشخوان خدمات فناوری 

اطلاعات به طور مجتمع در واحد ICT مدیریت می گردد.
زیرساخت های فناوری اطلاعات مشابه بخش زیرین یک کوه یخ، 
نامشهود و درعین حال وسیع و وزین است. خوشبختانه مدیریت عالی 
شرکت، توجه ویژه ای به این حوزه دارد و البته از یک شرکت جهان تراز 

کمتر از این هم انتظار نمی رود.

مهدی اشرفی نصرآبادی، رئیس تحول دیجیتال و 
تکنولوژی عملیاتی

واحد تحول دیجیتال و تکنولوژی های عملیاتی وظیفه انجام مطالعات 
و توسعه سیستم ها در حوزه هوشمندسازی، سیستم های خبره، 
مدل های تصمیم گیری و مدل های تحلیل داده را در شرکت فولاد مبارکه 
بر عهده دارد. سامانه هایی که در این حوزه طراحی می شوند و استقرار 
می یابند با تجمیع و یکپارچه سازی داده های فرایندهای عملیاتی و 
مدیریتی از لایه های اتوماسیون صنعتی و لایه سیستم های اطلاعاتی 
یکپارچه )EIS( و استفاده از ابزارهای تحلیلی و بهینه سازی، امکان 
ارتقای هوشمندی فرایندها، کنترل و نظارت بر عملیات، بهینه سازی 

تصمیم گیری در سطوح عملیاتی و مدیریتی را فراهم می آورند.
حوزه های فعالیت های این واحد شامل هوش تجاری )BI(، طرح تحول 

دیجیتال و سیستم های پشتیبان تصمیم )DSS( است.
اهم فعالیت های انجام شده در این واحد در طی سال گذشته عبارت اند 
: توسعه پلتفرم لجستیک هوشمند، شامل پایش وضعیت ترابری  از
سنگین، پایش وضعیت حمل ونقل داخلی و مدیریت هوشمند ترابری 
سبک، اسکادای محیط زیست، اسکادای موتورخانه، اسکادای 
برق، اسکادای سیالات، توسعه زیرساخت داده کاوی فولاد مبارکه، 
داشبوردهای مدیریتی و گزارش های تحلیلی و استقرار سامانه همیار در 

کز خدماتی فولاد مبارکه. مرا

 امان اله بهادری، رئیس گروه فنی سیستم ها و فناوری 
اطلاعات

واحـد گـروه فنـی سیسـتم ها و فنـاوری اطلاعـات در حالـت کلـی تدوین، 
جاری سـازی، پایـش و نظارت بر حسـن ارائه خدمـات فنـاوری اطلاعات 
در واحد سیسـتم ها و فناوری اطلاعـات را به عهـده دارد کـه از مهم ترین 
اقدامـات و فعالیت هـای ایـن واحـد در راسـتای ارتقـا و بهبـود خدمـات 
و فرایندهـای مدیریـت فنـاوری اطلاعـات در شـرکت فـولاد مبارکـه طـی 
سـال گذشـته، می توان بـه ایـن مـوارد اشـاره کـرد: طراحـی و پیاده سـازی 
فرایندهـا و سیسـتم خدمـات فنـاوری اطلاعـات مبتنـی بـر چارچـوب 
ITIL4.0، بازنگـری و تدوین سیاسـت های فنـاوری اطلاعات گـروه فولاد 
مبارکـه، تدویـن و جاری سـازی فراینـد اجرایـی کمیتـه فنـی سیسـتم ها 
و فنـاوری اطلاعـات، تدویـن، طراحـی و پیاده سـازی فراینـد تخصیـص 
منابع زیرسـاخت های فنـاوری اطلاعـات، طراحـی و پیاده سـازی فرایند 
مدیریـت حـوادث فنـاوری اطلاعـات، طراحـی و پیاده سـازی فـاز اول 
سیستم مدیریت قراردادهای سیستم ها و فناوری اطلاعات، طراحی و 
جاری سـازی گزارش های تحلیلـی و کنترل پیشـرفت پروژه های توسـعه 
فنـاوری اطلاعـات و تدویـن نقشـه فراینـدی مدیریـت داده مبتنـی بـر 

.DAMA چارچـوب

علیرضا قضاوی خوراسگانی، رئیس امنیت سایبری
واحد امنیت سایبری وظیفه حفاظت و صیانت از تداوم کسب وکار 
سازمان در برابر حوادث سایبری و به حداقل رساندن پیامدهای 
خطرات ناشی از تهدیدات و آسیب پذیری ها در سیستم های فناوری 
اطلاعات، ارتباطات و اتوماسیون صنعتی را به عهده دارد و این هدف را با 
مدنظر قرار دادن دو دسته اقدامات صیانتی و تاب آورانه در حوزه امنیت 
سایبری پیگیری می کند. در اقدامات صیانتی تلاش برای ارتقای هرچه 
بیشتر دفاع در عمق به صورت لایه به لایه و افزایش دقت کشف نفوذها 
و نقض سیاست های امنیتی است. در اقدامات تاب آورانه تلاش در به 
حداقل رساندن پیامدهای حوادث سایبری و بازیابی هرچه سریع ترِ 
شرایط پایدار خواهد بود. در این راستا، این واحد در داخل شرکت در یک 
سال گذشته ضمن انجام ارزیابی های امنیتی سیستم ها، ارائه راهکارهای 
امنیتی، بومی سازی ابزارها و سامانه های امنیتی اقدام به برنامه ریزی 
و اجرای مانورها نمود. در خارج شرکت نیز در جهت تقویت زیست بوم 
امنیت سایبری با هدف ایجاد و رشد قابلیت های موردنیاز امنیت 
سایبری در صنعت، با کمک دانشگاه صنعتی اصفهان، اقدام به برگزاری 
هشتمین جشنواره ملی افتا نمود که از خردادماه سال گذشته شروع و با 
برگزاری سلسله رویدادهای متنوع در خردادماه سال جاری پایان یافت.

اکبر گلابگیر، رئیس سیستم های اطلاعاتی یکپارچه
واحد سیستم های اطلاعاتی یکپارچه مسئولیت نگهداری، پشتیبانی 
و توسعه سیستم های اطلاعاتی شرکت فولاد مبارکه را بر عهده دارد. 
سیستم های اطلاعاتی با هدف تسهیل در جاری سازی فرایندهای 
شرکت و در تمامی حوزه های فرایندی، در خدمت کاربران آن حوزه است.
این واحد با کمک حوزه های کاربری و شرکت ایریسا و به منظور ارتقای 
رضایت کاربران و افزایش میزان پوشش فرایندهای شرکت توسط 

سیستم های اطلاعاتی، درحال توسعه و بهبودِ مستمر سیستم هاست.
گذشته به  که در طی سال  ازجمله فعالیت های عمده این واحد 
بهره برداری رسیده می توان به استقرار سامانه ارتباط با تأمین کنندگان 
کارکنان و پرتال آموزش،  به صورت آنلاین، استقرار سیستم پرتال 
سامانه فروش محصولات غیرتولیدی در بورس انرژی، سیستم ارسال 
صورت حساب به سامانه مؤدیان مالیاتی و همچنین سیستم های امور 

مربوط به شرکت های گروه فولاد مبارکه اشاره کرد.

مهدی مرادی، رئیس نرم افزارهای سیستمی
فعالیت های واحد نرم افزارهای سیستمی شامل راهبری، نگهداری، 
پشتیبانی فنی و ارائه زیرساخت نرم افزاری لازم برای کلیه سیستم های 
اطلاعاتی شرکت فولاد مبارکه است. بهره گیری شرکت فولاد مبارکه از 
سیستم اطلاعاتی یکپارچه )IS Suite( به عنوان مهم ترین ابزار مدیریت 

کسب وکار نیازمند بهبود مستمر در راستای اهداف کلان شرکت است.
 EIS در همین راستا پروژه ارتقای پایگاه داده های سیستم های یکپارچه
به منظور بهبود کارایی و امنیت این سیستم با موفقیت انجام گرفت. 
با توجه به گستره تعاملات اقتصادی در صنعت فولاد، ایجاد بستری 
امن جهت تداوم تعاملات با محیط خارج امری بدیهی است. در این 
خصوص، ایجاد زیرساخت ارتباطات سیستم های داخلی و بیرونی بر 
اساس وب سرویس مبتنی بر تجهیز دیتادیود انجام و مورد بهره برداری 

قرار گرفت. یکی از مهم ترین عوامل پایداری سرویس های سازمانی 
پایش مستمر و به هنگام سیستم های اطلاعاتی است، بنابراین پس از 
بررسی راهکارها، جهت راه اندازی و استقرار سیستم پایش زیرساخت 
و سرویس های فناوری اطلاعات با هدف بهبود و تداوم سرویس در 

بخش های مختلف اقدام شد.

مجید اله یاری، رئیس مرکز داده و سخت افزار
که کلیه زیرساخت های فناوری اطلاعات در مرکز داده فولاد  ازآنجا
مبارکه تجمیع شده است، مدیریت، کنترل عملکرد و دسترس پذیری 
سرویس ها از حساسیت و اهمیت بسیار زیادی برخوردار است. در این 
خصوص عمده فعالیت این واحد شامل راهبری، نگهداری، عیب یابی، 
بهبود و توسعه زیرساخت های سخت افزاری شامل سرورهای فیزیکی، 

دستگاه های ذخیره اطلاعات و دستگاه های پشتیبان گیری است.
از وظایف دیگر این واحد تأمین و تخصیص تجهیزات رایانه ای موردنیاز 
کلیه کاربران مستقر در فولاد مبارکه )شامل کیس، مانیتور، چاپگر و...( 
است. اهم فعالیت های انجام شده توسط این واحد در طی سال گذشته 
عبارت اند از: راه اندازی و استقرار UPSهای جدید، بهینه سازی فضای 
پیرامون مرکز داده شامل اتاق های NOC، SOC و ER/TR و استقرار 

.DMZ در دامنه UNITY ِدستگاه جدید ذخیره ساز

شهرام شریفی نیا، رئیس شبکه و ارتباطات
واحد شبکه و ارتباطات وظیفه نگهداری، پشتیبانی و توسعه زیرساخت 
کتیو و بی سیم شبکه جامع فولاد مبارکه، فولاد  و ارتباطات پسیو، ا
سبا و دفاتر وابسته را بر عهده دارد. توسعه و پشتیبانی ارتباطات راه 
، نگهداری  دور با شرکت های زیرمجموعه و سایر شرکای کسب وکار
سرویس های زیرساختی و سرویس های ارزش افزوده، همچنین اجرا و 
پایش سیاست های امنیتی در حوزه ارتباطات به ویژه سرویس های لبه 

اینترنت از دیگر وظایف این واحد است.
اهم فعالیت های انجام شده توسط این واحد در طی سال گذشته 
عبارت اند از: تبدیل ارتباطات MPLS به نورونتا در راستای افزایش امنیت 
ارتباطات برون سازمانی، آغاز عملیات راه اندازی شبکه SDN در نواحی 
شرکت، نصب و پیکربندی رک های جدید در شبکه SDN و راه اندازی 

مجدد سرویس اینترنت شرکت و دفاتر راه دور.

مصطفی محمدی، سرپرست پیشخوان خدمات فناوری اطلاعات
واحد پیشخوان خدمات فناوری اطلاعات نقطه اصلی ارتباط بین 
کاربران سازمان و واحد سیستم ها و فناوری اطلاعات است. این واحد 
وظیفه مدیریت نقاط پایانی )ازجمله کلاینت های سازمان، تجهیزات 
پرتابل، ساعت های کارت زنی، تجهیزات رستوران ها و خشک شویی( و 
همچنین مانیتورینگ سرویس های حیاتی را به صورت شبانه روزی بر 
عهده دارد. در این واحد، طی سال گذشته، به منظور جلوگیری از نشر 
اسناد و مدارک سازمانی، سه سامانه مطرح در سطح جهانی و بومی 
انتخاب، تست و پایلوت شد و با توجه به شرایط شرکت فولاد مبارکه سامانه 
»پارس رایت« جهت استقرار انتخاب گردید. علاوه بر این، در راستای 
ارتقای قابلیت های امنیتی آنتی ویروس ESET نسخه قبلی آن به نسخه 

جدید ESET END POINT SEcurity  تغییر یافت. 

سرامیک های ذخیره کننده انرژی به کمک صنعت فولاد می آید
محققان سرامیک های آنتروپی بالا با ساختار TTB و ترکیب Nb2O6 (Sr0.2Ba0.2Pb0.2La0.2Na0.2( تولید کرده اند. ویژگی های این سرامیک های ذخیره کننده انرژی افزایش چگالی انرژی، بهبود کارایی انرژی، پایداری در برابر فرکانس دما، مقاومت در برابر خستگی و تخلیه انرژی است. سرامیک های 

SBPLNN به عنوان خازن های پالس با توان بالا کاربردهای زیادی دارند. استفاده از سرامیک های آنتروپی بالا با نسبت مولی های که در این مطالعه پیشنهاد شده است، می تواند روشی کارآمد برای توسعه دی الکتریک های نسل بعدی با قابلیت های ذخیره انرژی بسیار بالا باشد و به ویژه  به صنعت فولاد کمک کند.

شما و فولاد

۹1۳****۷۶5
فرصت برای ثبت نام و شرکت در پویش کتاب خوانی 
کثراً جامانده اند. لطفاً زمان  درست صورت نگرفته است و ا

ثبت نام را تمدید کنید.
۹1۳****۶۶۹

پرداخت کمک هزینه ازدواج یکی از مشوق هایی بود که 
در نظر گرفته شده بود؛ اما الآن بعد از گذشت یکی دو 
سال هنوز اقدامی انجام نشده است. برای پیگیری به 
قسمت تشریفات و باسا که مسئولیت این کار را داشتند 
هم مراجعه کردیم؛ اما جواب درستی به ما ندادند. لطفاً 

پیگیری و اطلاع رسانی بفرمایید.
همکاران  گرامی دارای شماره های۷۳5****۹1۳، 
 ،۹1۳****۸۹0  ،۹1۳****۹۸۸  ،۹1۳****۶۳۸
 ،۹1۳****102  ،۹1۳****15۷  ،۹1۳****02۸
151****۹۳5، 114****۹1۳ و ۳00****۹1۳ ضمن تشکر 
از ارتباط شما با خبرنامه فولاد، به اطلاع می رساند پیام 
شما دریافت و جهت اخذ پاسخ برای مسئولان ذی ربط 

ارجاع گردید.

کارشناس ارشد حوزه فلزات:
امیر گودرزی اصفهانی

مدیر سیستم ها و فناوری اطلاعات

بابک سپاهی
 مدیر فناوری اطلاعات و ارتباطات

مهدی اشرفی نصرآبادی
 رئیس تحول دیجیتال و تکنولوژی عملیاتی

 امان اله بهادری
 رئیس گروه فنی سیستم ها و فناوری اطلاعات

علیرضا قضاوی خوراسگانی
 رئیس امنیت سایبری

کبر گلابگیر ا
 رئیس سیستم های اطلاعاتی یکپارچه

مهدی مرادی
رئیس نرم افزارهای سیستمی

مجید اله یاری،
رئیس مرکز داده و سخت افزار

شهرام شریفی نیا
 رئیس شبکه و ارتباطات

مصطفی محمدی
 سرپرست پیشخوان خدمات فناوری اطلاعات
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تشکیل آتیه فولاد باهدف تأمین معیشت و 

آتیه شاغلان و بازنشستگان فولاد مبارکه

خبـــــــــــــــــر کوتاه

خبــــــــــــــــــر    

 به گزارش روابط عمومی هلدینگ آتیه فولاد، 25 ذی الحجه 
)مصادف با 12 تیرماه سال جاری( در تقویم کشورمان به عنوان 
روز خانواده و تکریم بازنشستگان نام گذاری شده است. به 
همین مناسبت، حامدحسین ولی بیک، مدیرعامل هلدینگ 
آتیه فولاد با بیان مطلب فوق در خصوص اقدامات این هلدینگ 
برای تکریم بازنشستگان فولاد مبارکه گفت: تکریم بازنشستگان 
عزیز فولاد مبارکه  را   بر تمام فعالان صنعت فولاد کشور لازم است؛ 
که با دست های پرتوان و همت و تلاش آن ها، امروز گروه  چرا
فولاد مبارکه به قلب تپنده صنعت کشور تبدیل شده است. 
بازنشستگان فولاد مبارکه از تجارب بسیار خوبی برخوردارند؛ 
ازاین رو رویکرد ما در هلدینگ آتیه فولاد، استفاده مطلوب از 
ظرفیت مشاوره ای این پیشکسوتانِ صاحب تجربه است که 
بدون شک، در پیشبرد فعالیت ها و افزایش سودآوری بسیار 

مؤثر خواهد بود.
آتیه فولاد چه جایگاهی در میان شرکت های وابسته 

به گروه فولاد مبارکه دارد؟
 هلدینگ آتیه فولاد نقش جهان یکی از هلدینگ های تولیدی و 
سرمایه گذاری وابسته به گروه فولاد مبارکه است که از سال 1386، 
باهدف تأمین معیشت و آتیه شاغلان و بازنشستگان فولاد مبارکه 
کنون مسیر روبه رشدی را  تشکیل شد. این هلدینگ که از ابتدا تا
پیموده، امروز با در اختیار داشتن گروه فولاد متیل که شامل 22 
مرکز خدماتی و همچنین 8 شرکت تولیدی، 3 شرکت بازرگانی و 2 
شرکت مالی  است به ارزش آفرینی برای اقتصاد کشور و کسب سود 

برای سهام داران خود می پردازد.
چند نفر از شاغلان و بازنشستگان فولاد مبارکه 

امروز سهام دار آتیه فولادند؟
 در مجموع بیش از 22 هزار نفر از شاغلان و بازنشستگان گروه فولاد 

مبارکه سهام دار و عضو خانواده آتیه فولاد هستند.
مأموریت و هدف آتیه فولاد چیست؟

ما در نقشه استراتژی هلدینگ آتیه فولاد، ارزش آفرینی و خلق 
درآمد پایدار برای سهام داران از طریق سرمایه گذاری های 
سودآور را به عنوان مأموریت تعریف کرده ایم و می کوشیم تا با 
کمک همکاران خود در جای جای هلدینگ به اهدافمان دست 
یابیم. در حقیقت، شاغلان دیروز و امروز فولاد مبارکه، از ذی نفعان 
آتیه فولاد هستند و ما در تلاشیم تا بتوانیم گامی به سوی تأمین 

معیشتشان در دوران بازنشستگی برداریم.
به تازگی چه اقداماتی برای سودرسانی به 

سهام داران انجام شده است؟
در سال های اخیر، شمار شرکت های تولیدی هلدینگ آتیه فولاد 
افزایش  یافته و طرح های توسعه  متعددی نیز در برخی شرکت ها 
در حال اجرا یا در شرف بهره برداری است که با اتمام آن ها، سود 
خالص هلدینگ آتیه فولاد افزایش خواهد یافت تا ضمن حرکت در 
راستای تحقق چشم انداز بلندمدت شرکت، بتوانیم توزیع سود 
مناسبی نیز در میان سهام داران داشته باشیم و به پشتوانه ای 

واقعی برای آتیه آنان بدل شویم.
خرید شرکت های تنبوشه سازان آتیه جی و نورد لوله کوثر صنعت 
اسپادانا و سپس ادغام آن ها در قالب شرکت نورد لوله کوثر صنعت 
اسپادانا، خرید شرکت پوشش لوله کیوان جاوید، تحصیل سهام 
هلدینگ فولاد متیل و سرمایه گذاری برای احداث شرکت صنایع 
ک ازجمله اقداماتی است که با همین هدف اجرایی  آتیه لوله پارتا
شد. همچنین طرح های توسعه خط نورد سرد 1250 و 1450 و 
خط اسیدشویی فولاد تاراز از طرح هایی است که با پیگیری های 
متعدد، امروز در آستانه تکمیل و بهره برداری قرار دارد. البته به جز 
این طرح ها، برنامه های دیگری نیز در دستور کار هلدینگ  است 

که با تکمیل طرح های جاری، اجرا خواهد شد.
از برنامه های پیش روی آتیه فولاد برایمان بگویید.

 برنامه های مختلفی در هیئت مدیره و سطوح مختلف هلدینگ 
در حال بررسی است تا با تکمیل طرح های جاری، در دستور کار 
قرار گیرد. برای مثال وارد شدن به بازار بورس بسیار موردتوجه 
سهام داران قرار دارد و در حال فراهم کردن زمینه آن و انجام 
اقدامات لازم هستیم. مدیریت دارایی های غیرمولد هم اقدام 
دیگری است که در تلاشیم با اجرایی سازی آن، منابع موردنیاز 

برای تکمیل طرح های توسعه ای را تأمین کنیم.
کز خدماتی زیرمجموعه آتیه فولاد به هلدینگ فولاد  با انتقال مرا
متیل نیز امکان اصلاح ساختار آن ها فراهم شده است که این 
مسئله، خود به افزایش بهره وری، کاهش هزینه ها و کسب سود 
کز کمک شایانی خواهد کرد. به علاوه تکمیل  بیشتر در این مرا
زنجیره تولید لوله های فولادی با سرمایه گذاری در تولید لوله های 
درزجوش، افزایش ظرفیت خطوط تولید کوردوایر و طرح احداث 
کز خدماتی ویژه خودروسازی و لوازم خانگی در قالب احداث  مرا
شهرک خدماتی متال پارک از جمله طرح هایی است که به ترتیب 
در شرکت های نورد لوله کوثر، آتیه فولاد معدن پارسیان و هلدینگ 
فولاد متیل دنبال خواهد شد تا امکان کسب سود بیشتر را برای 

شرکت و سهام داران فراهم کند.
سخن پایانی؟

کسب سود خالص 1200 میلیارد تومانی در سال مالی قبل 
میسر شد که این میزان، نسبت به سال 1401 رشد 88 درصدی  
داشته است. امیدواریم با ادامه همین روند، شرایط برای کسب 
سود بیشتر در سال آتی میسر شود و بتوانیم ضمن تکمیل 
طرح های توسعه ای، با توزیع سود مطلوب بین سهام داران، 
هم بازنشستگان فولاد مبارکه را تکریم کنیم و هم به شاغلان این 

شرکت نوید دهیم که »این آتیه زرین است«.

یت معدنی فولاد مبارکه برای تأمین ۴.5 میلیون تن سنگ آهن هدف گذاری مدیر

در برنامه رادیو فولاد این هفته، مصطفی فقری، مدیر 
اســتخراج مواد معدنی فولاد مبارکه ضمن حضور در 
استودیو شیشه ای به تشریح فعالیت ها و اقدامات 
فولاد مبارکــه در حــوزه معــدن پرداخت و به ســؤالات مجــری برنامه 

این چنین پاسخ داد:
فولاد مبارکه چند سالی است در حوزه استخراج مواد 

معدنی ورود کرده است. این اتفاق چقدر توانسته خیال فولاد 
مبارکه را از پایداری تأمین مواد معدنی برای استمرار تولید پایدار 

راحت کند و برای سهام داران شرکت عایدی حاصل کند؟
فـولاد مبارکـه خریـدار حـدود 7.5 میلیـون تـن کنسـانتره بـرای واحـد 
گندله سـازی اسـت. با فعالیت های این بخـش در 2 تا 3 سـال گذشـته، 
بـا همـت و حمایـت  مدیرعامـل فـولاد مبارکـه، حـدود 2 میلیـون تـن 
کنسـانتره موردنیـاز از طریـق فعالیت هـای معـدن کاری ایـن معاونـت 
کنون  تأمین می شـود. ایـن عـدد از مقادیـر خیلی کـم شـروع شـد و هم ا
به رقـم 2 میلیـون تـن رسـیده اسـت. امیدواریم بـا توسـعه فعالیت های 
معدن کاری در سال های بعد بتوانیم از خرید کنسانتره بی نیاز شویم و 
به خودکفایی برسـیم تا به نوعی تبدیل کننده سـنگ آهن به کنسانتره 
باشـیم و در واحدهای کنسانتره سـازی متعلق به فولاد مبارکه، توسعه 
انجام گیرد و قبل از آن نیز در معادن تملک یا مشـارکت داشته باشیم. 
طبیعتاً با سـرمایه گذاری فـولاد مبارکـه در خطـوط بالادسـتی و معادن، 
ارزش افزوده بیشـتری نصیب فولاد مبارکه خواهد شـد و سود بیشتری 

را بـه سـهام داران خواهـد  رسـاند.
این ۲ میلیون تن کنسانتره از چه معادنی تأمین می شود؟

کلوخـه و  ک آن هـا سـنگ آهن  کـه خـورا کارخانه هایـی  از طریـق 
دانه بنـدی اسـت. یعنـی تـا سـایز 700 میلی متر سـنگ پـس از عملیات 
معـدن کاری بـه کارخانه هـای فـراوری اسـتان یـزد، خراسـان رضـوی، 
خراسـان جنوبـی و کردسـتان وارد می شـود و تأمین ایـن 2 میلیون تن 
بـرای امسـال و سـال آینـده کـه طبیعتـاً برنامه هـای بیشـتری خواهیـم 

داشـت، انجـام می گیـرد.

درواقع شما کنسانتره تولید می کنید و در تأمین سنگ آهن 
جای کار بیشتری وجود دارد؟

تأمین ســنگ آهن قبل از کنســانتره است. عمده ســنگ آهن از معادن 
مشارکتی یا ملکیِ در اختیار فولاد مبارکه تأمین می شود. ما قسمت قبل 
از کارخانه کنسانتره را نیز در اختیار داریم و امسال نزدیک به 2.5 میلیون 
تن ســنگ آهن اســتخراج می کنیم که پس از فراوری، کنســانتره آن وارد 

فولاد مبارکه می شود.
 سال گذشته بهره برداری از معدن سنگ آهن ساغند 

اردکان با سرمایه گذاری فولاد مبارکه شروع شد. این پروژه چه 
وضعیتی دارد؟

این پروژه به صورت قراردادی 15ساله اســت و در حال حاضر در مرحله 
کتشافی در این معدن هستیم که حدود 1.5 سال طول  فعالیت های ا
می کشــد. تا امــروز حــدود 7000 متر حفــاری در ایــن معدن انجام شــده 
تا بتوانیم بــا حفاری هــا، وضعیت ذخیــره ســنگ آهن را در داخل زمین 
تخمین بزنیم و ســپس طرح اســتخراج را طراحی و شــروع به استخراج 
کنیم. پیش بینی ما حدود 15000 متر است که تا اواخر سال جاری طول 
می کشد و ما از اوایل سال آینده با گرفتن پیمانکاران توانمند فعالیت های 
استخراجی را آغاز خواهیم کرد. به لطف خدا سالیانه از این آنومالی حدود 
1.5 میلیون تن در ســال تأمین ســنگ آهن خواهیم داشت. به عبارتی 

به 2.5 میلیون تنی که الآن داریم 1.5 میلیون تن دیگر اضافه می شود.
چه زمان به عدد یک میلیون تن کنسانتره می رسیم؟

در سال 1404 و تا اواخر 1405 روبرداری کامل انجام خواهد شد و به ذخیره 
اصلی دست پیدا می کنیم، حدود 100 متر روبرداری داریم که از اواخر سال 
1405 شروع استخراج سنگ آهن با عیار 46 را خواهیم داشت و باتوجه به 
توافق اخیر که روی همان آنومالی انجام شده، وسعت 1.28 را هم افزایش 
دادیم و می توانیم ظرفیتی را که برای سال 1406 روی 1.5 میلیون تن است 

به 2 میلیون تن افزایش دهیم.
در حال حاضر ۱۰۰ میلیون تن استخراج در کل کشور انجام 
می شود که با میزان تولید فعلی فولاد کشور که حدود ۳۰ میلیون 

تن است همخوانی دارد. در چشم انداز ۱۴۰۴ یعنی تولید ۵۵ 
میلیون تن و بعد از آن ۸۰ میلیون تن، حدود ۲۳۰ میلیون تن 

سنگ آهن نیاز داریم. پس می توان نتیجه گیری کرد سنگ آهن 
یک مسئله کاملاً اساسی است. آیا استخراج و برنامه های 

پی جویی فعلی می تواند جوابگوی نیاز فولادسازان باشد؟
 متولیان این امر در کشور همیشه پیگیر این موضوع بوده اند. با توجه به 
ظرفیت  55 میلیون تنی که برای 1404 دیده شده و قطعاً این عدد حدود 10 
تا 15 میلیون تن بیشتر از 55 میلیون تن خواهد بود، باید زیرساخت های 
لازم و همچنین مواد معدنی موردنیاز دیده شود. تحقیقات متعددی 
برای تکمیل این ظرفیت انجام شده است. لازم است اشاره کنم معمولاً 

در دنیا 70 درصد ظرفیت تولید عملیاتی می شــود و امروز که 30 میلیون 
تن تولید در کشور ما وجود دارد، ظرفیت حدود 45 میلیون تن هست، 
یعنی تقریباً همان 70 درصد. عدد 55 میلیون تــن 40 میلیون تن تولید 
واقعــی دارد و در ســال 1404 بــه این عــدد خواهیم رســید و بــرای این 40 
میلیون تن باید چگونگی تأمین سنگ و کنستانتره موردنیاز را پیش بینی 
گر برنامه را 55 میلیون تن واقعی در نظر بگیریم، به 230  کنیم. از طرفی، ا
میلیون تن سنگ نیز نیاز داریم که باید در نظر گرفته شود. امروز وضعیت 
کتشافی در کشور دیده شده زیر 10 درصد  حوزه هایی که برای کارهای ا
کتشافی صورت  است؛ یعنی بیش از 90 درصد مساحت کشور کارهای ا
گر صورت گیرد، طبیعتاً ظرفیت و یا تولیــد فعلی افزایش پیدا  نگرفته و ا
کتشــاف در مســاحت بیش از 10 درصدی در  می کند. توجه به توســعه ا
ک فولادسازان کشــور است و باید  کشور راه گشــای اصلی در تأمین خورا
توجه داشت که بعضی ذخایر در کشــور ذخایر عمیق هستند و ما باید 
توانایی و تکنولوژی و دانش رســیدن به ذخایر عمیق را داشته باشیم. 
در حال حاضر، متوسط حفاری برای شناســایی ذخایر، اعداد پایینی 
است، یعنی کمتر از 30 متر است و حفاری ها عمدتاً تا عمق 100 تا200 متری 
گرچه در آنومالی 11 حفاری تا 400 متر را انجام می دهیم؛  انجام می گیرد. ا
اما معادن عمیق در عمق بیش از 1000 متر قرار دارند. ما این ذخایر را در 
کشور داریم و در استان یزد، ذخایر آهنی وجود دارد که از عمق 1500 متر 

آغاز می شود و تا 2500 متر ادامه می یابد.
اکتشاف و استخراج در اعماق بیشتر از ۱۰۰۰ متر یکی از 
رویکردهایی است که باید دنبال شود؛ اما ازآنجاکه با کمبود 

پیمانکاران توانمند و ماشین آلات به روز مواجهیم، رویکرد فولاد 
مبارکه برای فعالیت در حوزه معدن چیست؟

ما ایــن موضــوع را از طریــق وزارتخانــه پیگیری می کنیــم کــه بتوانیم در 
خصوص معــادن عمیق همــکاری کنیــم؛ اما موضــوع اصلــی، دانش و 
کتشــاف و اســتخراج عمیق اســت که طبیعتــاً به صــورت روباز  فناوری ا
امکان پذیر نیســت و صرفه اقتصادی ندارد؛ بنابراین باید از روش های 
زیرزمینی استفاده کرد که تکنولوژی آن در کشور ما قوی نیست. در بعضی 
از معادن سرب و روی مواردی را به این شکل داریم؛ اما در موضوع آهن 
پیگیری هایی را انجام می دهیم که بتوانیم از تکنولوژی های بیرونی در 
بخش استخراج زیرزمینی که حجم استخراج های روباز را ندارد استفاده 
کنیم. این استخراج ها از طریق تونل هایی انجام می گیرد و باید از  معادن 

زیرزمینی تحت اختیار فولاد مبارکه، از این طریق استخراج کنیم.
آیا ممکن است فولاد مبارکه واردات ماشین آلات را برای 

چنین بهره برداری هایی دنبال کند؟
یکــی از چالش های حــوزه معــدن همین موضوع ماشــین آلات اســت. 
در کشور، سازنده ماشین آلات بزرگ معدنی نداریم؛ بنابراین مجبوریم 
در بخش هایــی واردات انجام دهیــم. این کار در حال پیگیری اســت و 

امیدواریم امســال برای کار آنومالــی 11 بتوانیم تعدادی ماشــین آلات از 
داخل و خارج کشور تأمین کنیم.

دیجیتالی کردن و هوشمندسازی معادن برای معدن کاران 
اجتناب ناپذیر است؛ چون در کاهش حجم باطله ها و کنترل 
ضایعات مؤثر  است و قیمت تمام شده را کاهش دهد. فولاد 

مبارکه قرار بود در دو معدن به صورت پایلوت تحول دیجیتال 
ایجاد کند. در مورد این برنامه توضیح دهید.

کتشــافی را از  در معادنی که در اختیــار داریم درخواســت های کارهای ا
طریق تجهیــزات ژئوتکنیکی موجــود و مغناطیس ســنج و پهپادها که 
بخشی از حوزه دیجیتالی کردن معادن است دنبال می کنیم. در بخش 
بعدی که حوزه معدن کاری باشــد، تجهیزات مربوط به کنترل سوخت 
معدن کاران را  که چالش بزرگی در کشــور اســت، دنبــال می کنیم؛ چون 
مدیریت بر ســوخت و کاهش مصــارف باید انجام شــود. موضــوع دیگر 
شناسایی هاست که باید بتوانیم بهره وری را افزایش دهیم؛ یعنی ما باید با 
تجهیزات و دستگاه هایی که بتوان با آن ها هم کارهای مغناطیس سنجی 
و هم ژئوتکنیکی انجــام داد  نقاطــی را که آهــن در دل زمین وجــود دارد 
شناسایی کنیم. اخیراً با استفاده از همین روش ها توانسته ایم یک کار 
بزرگ در یکی از معادن انجام دهیم و نزدیک به 700 میلیارد تومان بازگشت 

سرمایه را از این طریق رقم بزنیم.
در مورد اهداف و برنامه های آتی توضیح دهید.

کارِ معدن یــک کار خاص خــارج از فنس فــولاد مبارکه اســت. در تأمین 
ک اصلی فولاد مبارکه که ســنگ آهن و کنســتانتره اســت موضوع  خــورا
ایمنی موضوعی اساســی و مهم به شــمار می آید. ما در این زمینه تمام 
چارچوب های خاص کنترلی را داریم و خوشــبختانه هیــچ مورد ایمنی 
در معادنی کــه در این ســال کار کرده ایم نداشــته ایم. مــورد دیگر اینکه 
تا امروز حدود 55 میلیــون ذخیره به صورت مشــارکتی در اختیار داریم 
و 25 میلیون تــن به صورت ملکی و ســالانه نزدیــک به 2.5 تــا 3 میلیون 
تن کار اســتخراج ســنگ آهن در شــرکت داریم. همچنین نزدیــک به 30 
میلیون تن مجموع استخراج باطله برداری و سنگ آهن و ماده معدنی 
در فولاد مبارکه داشته ایم. این مجموعه کارها در خود گروه فولاد مبارکه 
انجام می شود و با ایجاد هلدینگ معدنی فولاد مبارکه در سال گذشته، 
انسجامی در زمینه شرکت های معدنی در گروه فولاد مبارکه شکل گرفت 
که امیدواریم با نظمی که از این طریق ایجاد می شود بتوانیم بیش ازپیش 
ک فولاد مبارکه را تضمین کنیم. به خاطر داشــته باشــیم و  تأمین خورا
همه این موفقیت ها به لطف خدا و با حمایت مدیرعامل فولاد مبارکه و 

همکاری سایر بخش های مرتبط انجام شده است.
از جملــه اهــداف و برنامه هــای اصلی واحــد در ســال 1403، تأمیــن 2.5 
میلیون تن سنگ آهن و در سال 1406 تأمین 4.5 میلیون تن سنگ آهن 

است که محصول آن حدود 3 میلیون تن کنسانتره خواهد شد.

مدیر استخراج مواد معدنی فولاد مبارکه:

مصطفی فقری، مدیر استخراج مواد معدنی

با هدف کاهش هزینه هــا، افزایش ظرفیــت بارگیری، 
رفع مغایرت های ایمنی و استانداردسازی فعالیت ها، 
پــروژه بهینه ســازی انبارهــای محصــول و سیســتم 
تخصیص و حمل محصول مجتمع فولاد ســبا طراحی و اجرا شد. در 
پی انجام موفقیت آمیز این پروژه برخی رؤسا و کارشناسان مرتبط در 

این باره چنین گفتند:
، رئیس برنامه ریزی و کنترل روش های  آرش حاجی پور

تولید فولاد سبا:
نبـود  و  سـبا  محصـول  مختلـف  انبارهـای  کندگـی  پرا بـه  توجـه  بـا 
زیرسـاخت های مناسـب )ازجملـه جرثقیـل، نـور مناسـب و...( راندمان 
و ظرفیـت بارگیـری و حمـل محصـول، کـم بـود و در چندیـن مـورد نیـز 
خ داده بـود. بـا ارزیابـی دقیـق مشـکلات و تحلیـل  حـوادث ایمنـی ر
شـرایط، چندین پروژه در ایـن زمینه تعریف و اجرا شـد که برخـی از آن ها 
عبارت انـد از: پروژه های سـاخت انبـار کلاف جدید با شـرایط اسـتاندارد 
و نـور کافـی؛ راه انـدازی جرثقیل هـای جدیـد؛ راه انـدازی سیسـتم حمل 
ریلـی بیـن انبارهـا و اجـرای پـروژه سیسـتم تخصیـص، بارگیـری و حمـل 
شناور محصولات. تعریف و اجرای این پروژه ها علاوه بر استانداردسازی 
شرایط، افزایش ایمنی و کاهش هزینه، افزایش راندمان حمل محصول و 
در نتیجه افزایش ظرفیت بارگیری را در پی داشت. اجرای این پروژه ها با 
همکاری قابل تقدیر همکاران واحدهای مختلف مدیریت IT و شرکت 

ایریسـا انجـام شـد.
مهدی کرمی، رئیس اجرای پروژه های جنبی مجتمع 

فولاد سبا:
پروژه انبار کلاف مجتمع فولاد سبا

انبار کلاف Zone1 مجتمع فولاد سبا به منظور دپوی محصول،  به طول 
400 متر و عــرض 32 متــر در فروردین مــاه 1403 به بهره برداری رســید. در 
ک برداری، 5700 مترمکعب  انجام این پروژه بیش از 15000 مترمکعب خا
قالب بندی، 279 تن میلگرد، 40 تن آهن آلات، 4600 مترمکعب بتن ریزی، 
975 تن آســفالت، 800 متر ریلA120،  و 900 متر ریلUIC60،  دو دستگاه 
سوزن ریلی، 750 عدد تراورس بتنی، 7000 متر  سیم و کابل، یک دستگاه 

پست کامپکت، 4 دستگاه تابلو برق، 17 عدد پایه روشنایی 15 متری به 
همراه پروژکتور و متعلقــات،  3000 متر لولهPVC ، هزار متــر لوله PE و یک 

ساختمان اپراتوری اجرا شده است.
با بهره برداری از این انبار، ضمن افزایش ظرفیت دپو کویل تا سقف 49000 
تن، امکان بارگیری و تخلیه ریلــی و جاده ای در زمان کمتر فراهم شــده 
است. این پروژه توسط مدیریت تکنولوژی و اجرای پروژه های فولاد سبا 
و شرکت مهندسی فولاد مبارکه دســتگاه نظارت و شرکت سازه پیشگام 

مدیسه اجرا گردید.
در اجـرای ایـن پـروژه، مدیریـت برنامه ریـزی و پشـتیبانی پروژه هـا، 
انبـار  و  تکمیـل  واحـد  و  عملیـات  مدیریـت  قراردادهـا،  مدیریـت 
محصـولات، مدیریت انـرژی و سـیالات واحـد حمل ونقـل و واحدهای 
تولیـد و توزیـع بـرق، جرثقیل هـا، روشـنایی، حفاظـت فیزیکـی و ایمنی 
همـکاری کرده انـد. از تمامـی همـکاران در انجـام ایـن پـروژه  تشـکر و 

قدردانـی می گـردد.
عباس رضایی، رئیس حمل ونقل مجتمع فولاد سبا:

K5 , K6 به انبار روباز  K8 پروژه حمل ریلی کلاف از انبار
با توجه به محــدود بــودن ظرفیت انبــار K8 و ضــرورت تخلیه ایــن انبار 
و ایجــاد فضا بــرای محصــولات در حــال تولید، پــروژه حمــل ریلی کلاف 
از انبــار K8  به انبــار روبــاز K5 , K6 تعریــف و اجــرا گردید که مزایــای آن به 
این شــرح  اســت: 1- افزایــش ایمنــی؛ 2-کاهش چشــمگیر هزینه های 
کرها؛  3- حمل تعداد   حمل طبق قرارداد بــا حذف تریلی ها و ریچ اســتا
100 کلاف به طور متوسط در هر شیفت 12ســاعته کاری )24 ساعت 200 
کلاف که در صورت مساعدت واحد انبار از نظر بارگیری و تأمین جرثقیل 
قابلیت افزایــش نیــز دارد(؛ 4-کاهــش مصــرف ســوخت و آلاینده های 
گن حامل 25 کلاف با یک دستگاه کشنده  زیســت محیطی )تعداد 5 وا
)لکوموتیو( حمل می شود؛ اما در حمل جاده ای، 25 تریلی این تعداد را 
حمل می کند(؛ 5- کاهش تردد در مسیر اصلی شرکت و گذرگاه انبارها، 
گــن توســط اپراتورهای  باســکول و میــدان و...؛ 6- ســهولت بارگیری وا
جرثقیل؛ 7-کاهش نیروی انسانی مرتبط با حمل؛ 8- افزایش سرعت 
عملیات انتقال کلاف به نحوی که حمل ریلی 25 کلاف از زمان بارگیری تا 

زمان تخلیه کامل با احتساب زمان مانور، در حالت نرمال بودن فعالیت 
اپراتورهای جرثقیل، استانداردســازی شــرایط، افزایش ایمنی و کاهش 
هزینه است )حمل  25 کلاف با دو دستگاه تریلی حداقل 3 ساعت زمان 
ک جرثقیل های ســقفی و دروازه ای و عدم  می برد(؛ 9- کاهش اســتهلا
گن ها در نقاط  نیاز به حرکت های طولی به دلیل متمرکز و ثابت بودن وا

بارگیری و تخلیه کلاف ها.
مهدی ناظم الرعایا، رئیس نورد گرم مجتمع فولاد سبا

یکی از مواردی که می تواند ارسال کلاف را در انبارهای محصول تسهیل 
و تسریع کند و در رضایت رانندگان و کاهش ترافیک نقش بسزایی داشته 
باشد کاهش زمان بارگیری محصولات سباست. با توجه به هدف گذاری 
و تشکیل جلسات متعدد با واحدهای مختلف برنامه ریزی تولید سبا و 
برنامه ریزی حمل محصولات، موفق به پیاده سازی سیستم ارسال شناور 

محصولات سبا شدیم.
نظر به تعدد انبارهای محصولات سبا، با داشتن این سیستم می توان از 
کلاف های مشابه جهت ارسال استفاده کرد و فضاهای مناسب جهت 

چیدمان کلاف را افزایش داد. 
در این راستا زحمات و پیگیری های واحد برنامه ریزی تولید و برنامه ریزی 

حمل محصولات فولاد سبا شایسته قدردانی است.
اردشیر بهرامی، کارشناس برنامه ریزی و متالورژی مجتمع 

فولاد سبا:
پروژه ایجاد سیستم تخصیص، بارگیری و حمل شناور محصولات

با توجه به نحوه چیدمان کلاف ها و میزان در دسترس بودن جرثقیل ها 
و همچنین غیرقابل برنامه ریزی بــودن ورود کامیون ها جهت بارگیری، 
بعضاً عملیات بارگیری به علت درگیری بیش ازحد جرثقیل ها با کندی 
مواجه می شود که یکی از علت های آن تخصیص محصولات در موقعیت 

نامناسب به سفارش است.
درصورتی که مشــخصات محصولات از نظر کیفی، ابعادی، تســت های 
موردنظر و... امکان تغییر و انتخاب کلاف نزدیک تر به مکان جرثقیل را به 
کاربر انبار بدهد، بخشی از جابه جایی ها و معطلی ها در این فرایند کاسته 
می شود و این امر به افزایش اثربخشی و کارایی این بخش کمک می کند؛ 

کثری  بنابراین با توجه به رویکرد شرکت ها مبنی بر تولید اقتصادی حدا
و افزایــش بهره وری، پروژه »سیســتم تخصیص، بارگیری و حمل شــناور 

محصولات« تعریف و اجرا شد.
از مزایای اجرای این پروژه می توان به این موارد اشاره کرد: کاهش خرابی 
جرثقیل ها؛ افزایــش ظرفیت حمل محصول؛ افزایش ســرعت بارگیری؛ 

رضایت رانندگان؛ ایمنی بیشتر و درگیری کمتر کارکنان انبار محصول.
محمدرضا احمدی، سرپرست کارگاه تکمیل و ارسال 

مجتمع فولاد سبا:
به منظور بهینه ســازی و تســریع در عملیات ارســال محصولات سبا، با 
مشارکت و همکاری واحدهای کارگاه تکمیل، برنامه ریزی و تولید سبا، 
برنامه ریزی و ارســال محصول و شرکت ایریســا، پس از برگزاری جلسات 
متعدد، پیگیری هــای لازم انجام شــد و از خردادماه 1403 این سیســتم 
پیاده ســازی شــده و در حال اجراســت. از مزایای این سیستم می توان 
به اســتفاده بهینه از فضای انبارهای کلاف، کاهش تعــداد جابه جایی 
کلاف ها، تســریع در زمان بارگیــری کلاف، کاهش کارکرد مکانیســم های 

حمل کلاف و افزایش رضایت رانندگان تریلر اشاره کرد.
علی سلطانی، فورمن انبار ارسال مجتمع فولاد سبا:

k5-k6  پروژه راه اندازی جرثقیل طرح توسعه انبار
پروژه راه اندازی جرثقیل طرح توســعه انبــار  k5-k6 با توجــه به ضرورت 
تســریع در امــر بارگیــری کلاف و چیدمــان اصولــی کلاف، تعریــف و اجــرا 
گردید که مزایای آن به این شرح است: 1- کاهش هزینه ها، به این دلیل 
کر هزینه بر  که انتقــال و بارگیری کلاف با مکانیســم هایی مثل ریچ اســتا
اســت؛ 2- ایمنی بالاتر چیدمان و  بارگیری کلاف با جراثقال در مقایسه 
کر؛ 3- انجام بارگیری  با مکانیسم هایی مثل جراثقال موبیل یا ریچ استا
به صــورت 24ســاعته؛ 4- انتقــال کلاف از انبار داخــل به انبــارk5-k6  با 
گن؛ 5- روشنایی مناســب انبار؛ 6- امکان بارگیری تریلرهای لبه دار؛  وا
 7- کاهــش ترافیــک و متعاقــب آن کاهــش حــوادث به خیرگذشــته؛ 
گن در مقایسه با انتقال کلاف  8- کاهش چشمگیر زمان انتقال کلاف با وا
با کمرشکن؛ 9- ظرفیت بالای انبار که امکان چیدمان حدود 44 هزار تن 

کلاف در انبار وجود دارد.

بهینه سازی انبارهای محصول مجتمع فولاد سبا

مدیرعامل هلدینگ آتیه فولاد به مناسبت روز خانواده و تکریم 
بازنشستگان مطرح کرد:

برگزاری دهمین همایش جایزه بهره وری معادن و صنایع معدنی ایران توسط ایمیدرو
فرهاد فرشاد، مدیر پژوهش و فناوری ایمیدرو، از برگزاری دهمین همایش جایزه بهره وری معادن و صنایع معدنی ایران، توسط ایمیدرو در سالن همایش های بین المللی ارم در ۱۷ تیرماه خبر داد و گفت: این  همایش با هدف ایجاد چارچوب جامع و یکپارچه به منظور سازماندهی فعالیت های مرتبط با ارتقای 

، ایجاد فضای لازم برای تبادل تجربه های موفق در زمینه بهره وری و معرفی شرکت های برتر برگزار می شود. انتخاب شرکت های برتر براساس مدل بهره  وری ایمیدرو انجام شده است که مورد تایید سازمان ملی بهره وری ایران است. بهره وری، تشویق بنگاه ها برای بهبود مستمر
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توجه به توسعه متوازن صنایع و بهبود سطح معیشت 
از مسـائل  برخـوردار یکـی  کمتـر  به خصـوص در مناطـق 
موردتوجـه دولت سـیزدهم بـود کـه در نهایت به تصویـب 4۸ 
ح پیشـران اقتصـادی بـه دنبـال پیگیری هـای مصرانـه از  طـر

سوی رئیس جمهوری شهید انجامید.
بـه گـزارش خبرنـگار فـولاد و بـه نقـل از تسـنیم، در میـان ایـن 
طرح ها بررسـی دو پروژه یک میلیـون تنی کارخانه فولادسـازی و 
نورد پیوسـته ورق گـرم فـولادی قـروه در کنـار کارخانه تولیـد آهن 
اسـفنجی بـه ظرفیـت 6.1 میلیـون تـن جـزو طرح هایی اسـت که 
ضمن محرومیت زدایی از اسـتان کردستان، نه تنها می تواند به 
تکمیل زنجیـره ارزش فولاد در اسـتان غنی کردسـتان بینجامد، 
بلکـه می توانـد بـا کاهـش هزینه هـای توسـعه زیرسـاختی در کل 
اسـتان، الگویـی موفـق در میـان مجتمع هـای صنعتـی ایـران در 
انجام مسئولیت های اجتماعی و توجه به افزایش کیفیت زندگی 

مـردم پیرامـون طرح هـای صنعتی باشـد.
به گفتـه کارشناسـان ایـن دو طـرح در صـورت تکمیـل، می تواند 
نقـش مهمـی در توسـعه اقتصـادی اسـتان کردسـتان و منطقـه 
غرب کشـور بازی کند. پروژه های تعریف شـده در شـرکت صنایع 
فـولاد کردسـتان بـا سـرمایه گذاری و سـهامداری 44 درصـدی 
ایمیـدرو و 56 درصـدی شـرکت سـرمایه گذاری توسـعه معـادن و 
فلزات و زیرمجموعه های آن یعنی تجلی توسعه معادن و فلزات 
و توسـعه صنعتی و معدنی صبانـور در حال انجام اسـت. همین 
همکاری سـبب شـده تا به رغـم عمر کوتاه سـاخت ایـن دو پـروژه 
که تکمیل کننده زنجیره ارزش فولاد در استان کردستان هستند، 
پیشرفت خوبی را شاهد باشیم. انتظار می رود با به ثمر نشستن 
طرح های آن گام مهمی در اشتغال زایی در منطقه غرب استان 
کـی از آن  کردسـتان برداشـته شـود. بررسـی های کارشناسـی حا
اسـت کـه ایـن دو پـروژه مجموعـاً به طـور مسـتقیم 1700 شـغل در 
دو شـهر بیجار و قروه ایجاد کنند و در زمان بهره بـرداری می توان 
انتظار افزایـش 17 هزارنفری اشـتغال غیرمسـتقیم داشـت. بنابر 
پیش بینی هـای انجام شـده، تکمیـل زنجیـره ارزش فـولاد در 
اسـتان کردسـتان می تواند نقش مهمی در محرومیت زدایی در 

این اسـتان ایفـا کند.

فولاد کردستان؛

 نگین صنعتی  غرب ایران

نماینده شهرستان بروجن در بازدید از 
فولاد سفیددشت چهارمحال و بختیاری مطرح کرد:

خبر  کوتاه

 گــــــروه فـــــولاد مبــــــــارکه      

شرکت ورق خودرو؛ از تأسیس تا سهم ۲۴ درصدی از کل تولید محصولات گالوانیزه خودرویی کشور
در آستانه سالروز پیوستن شرکت ورق خودرو به گروه فولاد مبارکه مطرح شد؛

شرکت فولاد سفیددشت؛

 یکی از نمونه های موفق مدیریت جهادی

نماینده مردم شهرستان بروجن در مجلس شورای 
اسلامی در جریان بازدید از شرکت فولاد سفیددشت و در 
فولاد  شرکت  گفت:  شرکت  این  مدیرعامل  با  دیدار 
سفیددشت یکی از نمونه های موفق و بارز مدیریت 

جهادی در صنایع استان است.
غلامرضا میرزایی، ضمن تشکر از مجموعه فولاد سفیددشت و 
ابراز خرسندی از فرصت های شغلی به بار نشسته به واسطه این 
صنعت در استان، بر اهمیت و لزوم حمایت همه جانبه از صنعت 

کید کرد. فولاد و رفع موانع و مشکلات این صنعت تأ
وی موفقیت های فولاد سفیددشــت  را مرهــون تلاش جهادی 
و خستگی ناپذیر مدیران و کارکنان این مجموعه دانست و ابراز 
امیدواری کرد با اســتفاده از نیروی انســانی توانمنــد و باانگیزه، 
شــرکت فــولاد سفیددشــت چهارمحــال و بختیــاری بتوانــد در 
مسیر توسعه صنعت فولاد و دست یابی به اهداف عالیه شرکت 

قدم بردارد.
در ادامــه، محمود محمدی فشــارکی، مدیرعامل شــرکت فولاد 
سفیددشــت، ضمن اســتقبال از حضور مســئولان شهرســتان 
بروجن در این شــرکت، گزارش مبســوطی از عملکرد کارکنان در 
حوزه های تولید و توسعه و همچنین گذر از ظرفیت اسمی تولید 

آهن اسفنجی در این شرکت ارائه کرد.
وی تأمیــن پایــدار آب موردنیــاز شــرکت بــا بازچرخانــی پســاب 
تصفیه شــده شهرســتان بروجن، اســتفاده از توان شــرکت های 
دانش بنیــان، تحقــق ظرفیــت اســمی واحــد تولیــد، اجــرای 
موفقیت آمیز عملیات ذوب گیری و تولید اولین تختال آزمایشی 
با تکنولوژی، مهندسی، تأمین و ساخت قطعات داخلی به دست 
توانمند متخصصان ایرانی در بزرگ ترین کارخانه فولادی استان و 
اجرای طرح های توسعه را از مهم ترین اقدامات و دستاوردهای 

شرکت برشمرد.
مدیرعامل فولاد سفیددشت ابراز امیدواری کرد با عنایت الهی 
و تلاش مجموعــه، همچون گذشــته بتوانیم در راســتای انجام 
مسئولیت های اجتماعی شرکت در منطقه، اقدامات اثرگذاری 

انجام دهیم.

ساخت بدنه جدیدترین خودروهای تولیدی ایران خودرو با محصولات شرکت ورق خودرو

در اوراق پرافتخار تقویم رویدادهای  گروه فولاد 
مبارکه از 1۷ تیرماه به عنوان سالروز پیوستن شرکت 
گروه فولاد  ورق خودرو چهارمحال و بختیاری به 
مبارکه )سال 1۳۹۳( یاد شده است. متن حاضر اشاره ای دارد به نحوه 
شکل گیری و روند بزرگ شدن این شرکت به دست توانمند کارکنانی 
که امروز در این خط تولید، سهم 24 درصدی از کل تولید محصولات 
گالوانیزه خودرویی کشور را به خود اختصاص داده اند و صنعت 
خودروسازی کشور را از واردات این قبیل محصولات بی نیاز ساخته اند.

تشکیل کنسرسیوم ایران، بلژیک و فرانسه برای ساخت 
کارخانه ورق خودرو

نخستین تلاش ها برای احداث شرکت ورق خودرو چهارمحال وبختیاری 
با امضای قراردادی در چهارچوب کنسرسیوم متشکل از شرکت ایرانی 
ایریتک و CMI بلژیک در 24 فروردین 1384 صورت گرفت و پس از 
تنفیذ این قرارداد در نهم تیر 1385 بانک های SG فرانسه و صادرات 
استان چهارمحال وبختیاری از محل منابع عمومی و آورده سهام داران 
شروع به تأمین مالی این پروژه کردند. محل احداث کارخانه در منطقه 
سفیددشت از توابع شهرستان بروجن استان چهارمحال وبختیاری در 
جوار جاده بروجن به شهرکرد و در زمینی به مساحت 150 هکتار با ارتفاع 
2 هزار و 200 متر از سطح دریا مکان یابی شد که از نظر جغرافیایی در 32 
درجه و 10 دقیقه عرض شمالی و 51 درجه و 10 دقیقه طول شرقی و در 

فاصله 28 کیلومتری بروجن و 35 کیلومتری شهرکرد واقع است.
هدف از احداث شرکت ورق خودرو 

چهارمحال وبختیاری تولید محصولاتی جایگزین ورق های 
وارداتی مصرفی در صنایع ساخت بدنه خودرو

تولید  از احداث شرکت ورق خودرو چهارمحال وبختیاری  هدف 
محصولاتی جایگزین ورق های وارداتی مصرفی در صنایع ساخت بدنه 

گی هایی نظیر عدم خوردگی و مقاومت  خودرو بود که با داشتن ویژ
بالا در برابر فرسودگی، دوام و پایداری بسیار بیشتری به محصولات 
تولیدی خودروسازان می دهد و هم اینک ورق خودرو می تواند تقاضای 

خودروسازان داخلی در بخش گالوانیزه را به طور کامل تأمین کند.
ظرفیت اسمی کارخانه ۴۰۰ هزار تن در سال و اشتغال زایی 

غیرمستقیم ۴۰۰۰ نفر
ظرفیت تولید اسمی شرکت ورق خودرو به عنوان تنها تولیدکننده 
محصولات گالوانیزه ویژه استفاده در صنعت خودروسازی کشور در ابتدا 
300 هزار تن در سال پیش بینی شد که با تنفیذ قرارداد، به 400 هزار تن در 
سال افزایش یافت و زمینه اشتغال 400 نفر را به صورت مستقیم و 4000 نفر 

را به شکل غیرمستقیم فراهم کرد.
تأمین نیاز بازار داخل و هدف گذاری برای حضور در 

بازارهای صادراتی
که نقطه عطفی در تولید  پروژه ورق خودرو چهارمحال وبختیاری 
ورق های فولادی پوشش دار محسوب می شد، در نهایت پس از پنج سال 
در 24 آبان 1389 به دست رئیس جمهوری وقت افتتاح شد؛ هرچند تولید 
ورق های فولادی در این شرکت از سال 1393 آغاز شد و علاوه بر هدف 
تأمین نیاز داخلی از همان ابتدا، بازار صادراتی در کشورهای اروپایی، 

آسیایی و حوزه خلیج فارس برای آن هدف گذاری شد.
فولاد مبارکه تأمین کننده مواد اولیه موردنیاز کارخانه 

ورق خودرو باکیفیت بالا
مــواد اولیــه ورودی کارخانــه ورق خــودرو چهارمحال وبختیــاری، 
انــواع ورق هــای ســرد نوردشــده مطابــق بــا آخریــن دســتاوردهای 
کیفیت بســیار  فناوری روز جهان اســت که در شــرکت فولاد مبارکه با
بالا تولید و جهت اســتفاده بــه کارخانه منتقل می شــود و در صورت 
نیاز بیشــتر، می توان مواد اولیه موردنیاز را از تولیــدات دیگر صنایع 

داخلــی و یــا تولیــدات کشــورهای دیگــر تأمیــن کرد.
سهم ۹۳.۰۷ درصدی فولاد مبارکه از شرکت ورق خودرو

شرکت فولاد مبارکه اصفهان با برخورداری از 93.07 درصد از سهام شرکت 
ورق خودرو سهام دار اصلی این شرکت است و مابقی سهام این شرکت 
نیز متعلق به زیرمجموعه های مرتبط با فولاد مبارکه و گروه صنعتی 

ایران خودرو و سهام ترجیحی کارکنان است.
گذشت نزدیک به دو دهه از آغاز نخستین تلاش ها برای ساخت و 
بهره برداری از مجموعه ورق خودرو چهارمحال وبختیاری در سالروز 
ورود فولاد مبارکه به عنوان سرمایه گذار اصلی به این شرکت فرصت 
مناسبی برای قضاوت در مورد عملکرد این واحد صنعتی و چالش های 

آن ایجاد کرده است.
شرکت ورق خودرو چهارمحال وبختیاری به عنوان یک صنعت مادر و یک 
شرکت پیشتاز در زمینه تولید ارزش آفرین ورق های پوشش دار، در طول 
این سال ها همواره نقشی کلیدی در خودکفایی صنعت خودروسازی 

کشور و نیز پیشرفت و توسعه اقتصادی استان ایفا کرده است.
بهره مندی از فناوری روز دنیا و استاندارهای بین المللی

این کارخانه تنها تولیدکننده محصولات گالوانیزه ویژه استفاده در صنعت 
خودروسازی کشور است و از فناوری روز دنیا و جدیدترین استانداردهای 
بین المللی بهره مند بوده و صنعت استراتژیک خودروسازی کشور را از 

واردات محصولات گالوانیزه بی نیاز ساخته است.
 گفتنی است محصولات تولیدی شرکت ورق خودرو از بهترین کیفیت 
برخوردار است و این شرکت به تنهایی سهم 24 درصدی از کل تولید این 

محصول در کل کشور را به خود اختصاص داده است.
ایران خودرو، سایپا و قطعه سازان کشور؛ مهم ترین 

مشتریان شرکت ورق خودرو
کنون دو خودروساز بزرگ کشور و صنعت قطعه سازی شامل صدها  هم ا

شرکت بزرگ و کوچک به صورت مستقیم و غیرمستقیم از مشتریان 
محصولات شرکت ورق خودرو هستند و این شرکت می تواند افزون بر 
95 درصد تقاضای خودروسازان داخلی در بخش ورق های گالوانیزه 

را تأمین کند.
این شرکت علاوه بر دست یابی به رکوردهای کمّی و کیفی در زمینه 
تولید محصولات خودرویی، در سال های اخیر به طور میانگین در 
حوزه محصولات کاربردی موفق به تولید انواع گریدهای ویژه شده که 
ورق های گالوانیزه با استحکام بالا ویژه استفاده در بدنه نمایان خودرو 
از جمله محصولات مهم و استراتژیکی است که در خطوط شرکت در 

حال تولید است.
پیام حمید شجاعی مدیرعامل و نایب رئیس هیئت مدیره 

شرکت ورق خودرو چهارمحال وبختیاری به مناسبت ۱۷ تیر، 
سالروز پیوستن شرکت ورق خودرو چهارمحال وبختیاری به 

گروه فولاد مبارکه:
موفقیت ها و افتخارات عظیم به لطف الهی و با تلاش بی دریغ کارکنان 
واحدهای مختلف شرکت ورق خودرو و همکاری، همراهی و پشتیبانی 
فولاد مبارکه در سال های اخیر به دست آمده است و تداوم این 
موفقیت ها نیز مستلزم اتحاد و همدلی و تلاش بی دریغ کارکنان و حمایت 

همه جانبه شرکت فولاد مبارکه است.
این جانب این روز خجسته را که سرمنشأ خیر و برکات فراوانی برای 
مجموعه ورق خودرو چهارمحال وبختیاری بوده،  به محضر مدیرعامل 
و معاونان محترم شرکت فولاد مبارکه و همچنین اعضای محترم 
، تبریک و  هیئت مدیره شرکت ورق خودرو و تمامی همکاران تلاشگر
تهنیت عرض می کنم و از درگاه خداوند متعال برای تمامی همکاران 
شاغل در شرکت ورق خودرو و نیز تمامی کارکنان گروه فولاد مبارکه عزت 

سربلندی و توفیقات روزافزون آرزومندم.

مدیر خرید مواد اولیه گروه صنعتی ایران خودرو در بازدید از شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری:

محمدرضا زندی منش، مدیر خرید مــواد اولیه گروه 
صنعتی ایران خودرو، به همراه جمعی از مهندسان 
و مدیران فنــی و اداری این خودروســاز بزرگ کشــور 

روز چهارشنبه سیزدهم تیرماه از شرکت ورق خودرو بازدید کردند.

گــزارش روابــط عمومــی شــرکت ورق خــودرو چهارمحــال و  بــه 
بختیــاری، مدیران و کارشناســان ایران خــودرو پــس از بازدید از خط 
تولیــد شــرکت ورق خــودرو در نشســت صمیمــی بــا مدیرعامــل و تیــم 
مدیریتی این شــرکت، مباحــث فنــی و راهکارهای تعامــل و همکاری 

ــد. ــرار دادن ــر ق ــی و تبادل نظ ــورد بررس ــتر را م ــه بیش هرچ
در ابتــدای ایــن جلســه مدیرعامــل شــرکت ورق خــودرو چهارمحال و 
بختیاری به تشریح شرایط مساعد و روند روبه رشد تولید و ظرفیت های 
بالای موجود در شــرکت ورق خودرو پرداخت و برای تأمین تمامی نیاز 

صنایع خودروسازی کشور به محصولات گالوانیزه اعلام آمادگی کرد.
 حمید شــجاعی گفــت: شــرکت ورق خــودرو چهارمحــال و بختیــاری، 
خودکفایــی و اســتقلال کامــل صنایــع خودروســازی کشــور در حــوزه 
محصولات گالوانیزه را رســالت اصلی خود می داند و همواره همسویی 
با مجموعه هــای خودروســاز کشــور در راســتای ارتقای هرچه بیشــتر 
کیفیت محصولات تولیدی را در زمره اولویت ها و اهداف اساسی شرکت 

قرار داده است.
در ادامه محمدرضا زندی منش، مدیر خرید مــواد اولیه گروه صنعتی 
ایران خــودرو، ضمن ابــراز خرســندی از حضــور در شــرکت ورق خودرو 
چهارمحال و بختیاری افزود: شرکت ورق خودرو با برخورداری از مدیریت 
توانمند، نیروهای مجرب، تکنولــوژی روز دنیا و گواهینامه های معتبر 
بین المللی و با تولید محصولات کیفــی و گریدهای ویــژه گامی بلند در 

جهت موفقیت و استقلال صنعت خودروسازی کشور برداشته است.
وی خاطرنشان مدیریت گروه صنعتی ایران خودرو مصمم است که از 

طریق افزایش همکاری ها و تشکیل جلسات فنی، سطح همکاری ها را 
افزایش دهد و امیدواریم هرچه سریع تر حجم خرید محصولات گالوانیزه 
از شرکت ورق خودرو افزایش پیدا کند و روند تحویل محصولات به گروه 

ایران خودرو بهبود یابد.
کید کرد: طی سال های گذشته شرکت ورق خودرو تنها  زندی منش تأ
منبع داخلی محصــولات گالوانیزه گــروه صنعتــی ایران خودرو بــوده و 
با افتخــار در حال گســترش همکاری های خــود با شــرکت ورق خودرو 

هستیم.
کنون در ســاخت بدنــه جدیدتریــن خودروهای  وی یادآور شــد: هم ا
تولیدی در گروه ایران خودرو از محصولات گالوانیزه تولیدشده در شرکت 

ورق خودرو چهارمحال و بختیاری استفاده می شود.
مدیر خرید مواد اولیه گروه صنعتی ایران اظهار امیدواری کرد: با برگزاری 
کات فنی و همکاری نزدیک تر  هرچه بیشتر جلسات فنی بتوان به اشترا

و بیشتر دست یافت.
گفتنی است شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری تنها تولیدکننده 
محصولات گالوانیزه ویژه استفاده در صنعت خودروسازی کشور است 
و گروه صنعتی ایران خودرو تمامی نیاز خود به محصولات گالوانیزه را از 

تولیدات این شرکت تأمین می کند.

یادی در تولید و ایجاد اشتغال زایی استان دارد شرکت فولاد سفیددشت اهمیت ز
رئیس کل دادگستری استان چهارمحال و بختیاری:

رئیس کل دادگستری استان چهارمحال و بختیاری، به 
همراه دادستان استان، رئیس دادگستری و دادستان 
شهرســتان بروجــن از شــرکت فــولاد سفیددشــت 

چهارمحال و بختیاری بازدید کردند.
محمد رزم رئیس کل دادگستری استان چهارمحال و بختیاری در مصاحبه 
با خبرنگار روابط عمومی فولاد سفیددشــت با بیان اینکــه کارخانه ها و 
واحدهای تولیدی سرمایه های ملی هستند تصریح کرد: دستگاه قضایی 

نیز قاطعانه از حقوق بیت المال و عامه مردم حمایت می کند.
وی شرکت فولاد سفیددشــت را یکی از واحدهای صنعتی و تولیدی که 
اهمیت زیادی در تولید و اشتغال استان دارد، دانست و اضافه کرد: در این 
بازدید با مسائل و مشکلات این شرکت آشنا شدیم. معتقدیم در چارچوب 
قانون و در راستای بیانات مقام معظم رهبری می توان در جهت رفع موانع 

تولید و حمایت از واحدهای تولیدی اقدامات مؤثری انجام داد.
رئیس کل دادگستری استان اظهار داشت: با توجه به لزوم جهش تولید 
و رفع موانع آن، مشــکلات حقوقی واحدهای تولیدی در ســتاد اقتصاد 
مقاومتی دادگستری استان در دســتور کار قرار دارد و تلاش بر این است 

که موانع و مشکلات با کمترین آسیب رفع شود.
او در ادامــه به تلاش های صورت گرفته مجموعه دادگســتری اســتان در 
حمایت از اشــتغال و تولید اشــاره کرد و افزود: در بازدید ســال گذشــته از 
واحدهای صنعتی استان موانعی در مسیر برخی از این صنایع بود که با 

پیگیری های انجام گرفته رفع شد.
مدیرعامل شرکت فولاد سفیددشت:

تصفیه و بازچرخانی پساب شهر فرادنبه در خطوط تولید؛ 
گامی دیگر در استفاده بهینه از منابع آبی  

در ادامه، محمود محمدی فشارکی، مدیرعامل شرکت فولاد سفیددشت، 
ضمن ابراز خرسندی از حضور رئیس کل دادگستری استان و هیئت همراه 
در شرکت فولاد سفیددشت، با ارائه گزارشی از عملکرد این شرکت گفت: 
این شرکت به منظور بهبود فرایندهای زیست محیطی و برای تأمین آب 
موردنیاز خود اقدام به خرید و بازچرخانی پساب شهر بروجن در خطوط 
تولید خود کرده است، ضمن اینکه مقرر است در آینده ای نزدیک، با هدف 
کثری از منابع آبی، پساب شهر فرادنبه نیز پس از عملیات  استفاده حدا

تصفیه، وارد مدار آب مصرفی کارخانه شود.

رشد سه برابری صدور ضمانت نامه صنایع کوچک در سال گذشته
نفیسه قربانی، مدیر برنامه ریزی، هوشمندسازی اطلاعات و امنیت فضای مجازی با اشاره به عملکرد صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک طی دوسال اخیر و مقایسه آن با سال های گذشته گفت: در سال ۱۴۰۲ در راستای تحقق برنامه ها و اهداف صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک، رشد سه برابری 

صدور ضمانت نامه در صندوق رقم خورد. صدور ضمانت نامه از لحاظ تعداد در سال ۱۴۰۲ در مقایسه با سال قبل از آن ۳۶۶ درصد رشد داشته است. از جمله دلایل مهم افزایش صدور ضمانت نامه در سال ۱۴۰۲ و ادامه رشد آن در سال ۱۴۰۳ توجه ویژه به هدف گذاری، برنامه ریزی و پایش مستمر فعالیت هاست.
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تغییرپایانی

 تغییر
)درصد(

 حجم معامله
)میلیون سهم(

۱۴03/0۴/09

۱۴03/0۴/۱0

۱۴03/0۴/۱۱

۱۴03/0۴/۱۲

۱۴03/0۴/۱3

شنبه

یکشنبه

دوشنبه

سه شنبه

چهارشنبه

کربـن )Carbon tax( در  تصویـب محدودیت هـای 
اتحادیـه اروپـا باعث شـده تـا محصـولات معدنـی ای کـه تولید 
گازهای گلخانه ای کمتری دارند، از اهمیت ویـژه ای برخوردار 

شوند.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از دنیای معدن، آهن اسفنجی 
به عنـوان یـک محصـول میانـی کلیـدی در زنجیـره تولیـد فـولاد، 
نقشـی محوری در کاهش ردپـای کربن این صنعـت ایفا می کند. 
آهـن اسـفنجی، محصولـی متخلخـل و پرعیـار از آهـن اسـت کـه 
از طریـق احیـای مسـتقیم سـنگ آهن بـا اسـتفاده از گازهـای 
کننـده ماننـد گاز طبیعـی یـا هیـدروژن تولیـد می شـود.  احیا
ایـن روش، برخـلاف کوره هـای بلنـد سـنتی کـه وابسـته بـه کک 
زغال سـنگ هسـتند، امکان تولید آهن با خلوص بالا و آلایندگی 
کمتر را فراهم می کند. به باور کارشناسـان در روش تولید احیای 
مسـتقیم، حـدود 1300 کیلـو گاز گلخانـه ای CO2 بـه ازای هـر تـن 
فـولاد تولیـد می شـود، درحالی کـه ایـن عـدد در کوره بلنـد تـا 2300 

کیلـو CO2 بـه ازای یک تـن فـولاد می رسـد.
کاهـش چشـمگیر انتشـار CO2 یکـی از مهم تریـن مزایـای تولیـد 
آهن اسفنجی است، علاوه بر این استفاده از هیدروژن به عنوان 
کننـده، قابلیـت کاهـش انتشـار کربن تـا صفـر را نیـز دارد.  گاز احیا
انعطاف پذیـری در مقیـاس تولیـد و سـازگاری بـا منابـع گازی 
مختلـف، از دیگر نقاط قوت آهن اسـفنجی محسـوب می شـود. 
ایـن ویژگی هـا، امـکان اسـتقرار واحدهـای تولیـدی در مجـاورت 
منابع سـنگ آهن و گاز را فراهم کـرده و هزینه هـای حمل ونقل را 

نیـز کاهـش می دهـد.
  زیرساخت های موردنیاز

برای تولید آهن اسفنجی، دسترسی به منابع غنی سنگ آهن و 
گاز طبیعی یا هیدروژن ضروری است. سـرمایه گذاری در احداث 
کارخانه های احیای مستقیم، خطوط انتقال گاز و بندرگاه های 
صادراتـی، از دیگـر الزامات توسـعه این صنعت به شـمار مـی رود، 
همچنیـن تکنولوژی هـای نویـن تولیـد هیـدروژن سـبز، نقشـی 

کلیـدی در آینده آهن اسـفنجی بازی خواهنـد کرد.
وضعیت ایران و کشورهای پیشرو در تولید آهن   

اسفنجی
طبق آمارهای منتشرشده از سوی GMK Center تولید جهانی 
آهن اسـفنجی در سـه ماهه اول سـال 2024 با رشـد 7.4 درصدی 
نسـبت به مدت مشـابه سـال 2023، به 28.09 میلیون تن رسید. 
در میان 13 کشور تولیدکننده آهن اسفنجی، هند با تولید 4.23 
میلیـون تـن، ایـران بـا 1.93 میلیـون تـن، روسـیه بـا 700 هـزار تـن و 
عربستان سعودی با 602 هزار تن، بیشترین سهم را در تولید این 

محصول در ماه مـارس 2024 داشـته اند.
در مجموع سـال 2023، تولید جهانی آهن اسـفنجی با رشـد 7.4 
درصدی نسـبت به سـال 2022، از 126.16 میلیون تن بـه 135.51 
میلیون تن افزایش یافت. هند با تولید 49.33 میلیون تن، بیش 
از 36 درصـد از کل تولید جهانـی را به خود اختصـاص داد، پس از 
آن ایران با 33.45 میلیون تن، روسـیه با 7.78 میلیون تن، مصر 
با 7.22 میلیون تن و عربسـتان سـعودی با 6.82 میلیون تـن، در 

رتبه های بعدی قـرار گرفتند.
بر اساس پیش بینی »وورلد استیل داینامیکس«، تولید جهانی 
آهن اسفنجی تا سـال 2030 نسـبت به سـال پایه 2019، رشـد 56.2 
درصدی و در مقایسـه با سـال 2022، افزایش 40 درصدی خواهد 
داشـت و بـه 175 میلیـون تـن خواهـد رسـید. انتظـار مـی رود 
بیشترین رشد تولید آهن اسفنجی در اتحادیه اروپا و کشورهای 

منطقه منـا )خاورمیانـه و شـمال آفریقـا( رخ دهد.
کشـورهای حاشـیه خلیج فـارس نیـز بـا اتـکا بـه منابـع غنـی گاز 
طبیعی و نزدیکی به بازارهای آسیا و اروپا، درصدد توسعه صنعت 
آهن اسـفنجی برآمده اند. عربسـتان سـعودی، امارات و عمان با 
مشـارکت شـرکت های معتبـر بین المللـی همچـون Vale برزیل، 
کارخانه های احیای مستقیم را راه اندازی کرده و پس از تسلط بر 
تکنولوژی تولید هیدروژن سـبز، عرضه آهن اسفنجی کم کربن را 

در دسـتور کار خـود دارند.
ایـران بـا داشـتن 3 میلیـارد تـن ذخایـر سـنگ آهن و برخـورداری 
از منابـع ارزان گاز طبیعـی، پتانسـیل بالایـی بـرای تولیـد آهـن 
اسفنجی دارد. از تولید سالانه 30 میلیون تن فولاد در کشور، تنها 
نیمـی در داخل مصرف می شـود و نیمـی دیگر قابلیت صـادرات 
دارد، بـا  وجـود ایـن هزینـه بـالای تولیـد هیـدروژن بـا تکنولـوژی 
ریفورمینـگ گازی، مانعـی جدی بـر سـر راه تولید آهن اسـفنجی 
سـبز در ایـران اسـت. تمرکـز بـر توسـعه فناوری هـای نویـن تولیـد 
هیـدروژن و جـذب سـرمایه گذاری خارجـی می توانـد ضامـن 

موفقیـت ایـران در ایـن عرصـه باشـد.
فولاد سبز؛ کلید توسعه  

بـا تشـدید چالش هـای زیسـت محیطی و تصویـب مقرراتـی 
همچون مالیات کربـن در اتحادیـه اروپا، تقاضا بـرای محصولات 
فـولادی سـازگار بـا محیط زیسـت هـر روز در حـال افزایـش اسـت. 
بـر ایـن اسـاس، دسـتیابی بـه تکنولـوژی تولیـد آهـن اسـفنجی با 
ک هیدروژن سـبز، کلید طلایی موفقیـت در آینده صنعت  خـورا
کنـون ایـن مسـیر  فـولاد محسـوب می شـود. کشـورهایی کـه هم ا
را در پیـش گرفته انـد، بی تردیـد از مزیت هـای رقابتـی فراوانـی 
در بازارهـای جهانـی بهره منـد خواهنـد شـد. شـرکت های بـزرگ 
فولادسـازی جهـان نیـز از قافلـه تحـول سـبز عقـب نمانده انـد. 
غول هـای صنعتـی همچـون »آرسـلورمیتال« و »تیسـن کروپ« 
با سـرمایه گذاری های کلان در حـوزه تحقیق و توسـعه، به دنبال 
بهینه سـازی فرآیندهـای تولیـد آهـن اسـفنجی و کاهـش ردپـای 
کربـن خـود هسـتند. ایـن شـرکت ها بـا درک صحیـح از آینـده بـازار 
و الزامات سـخت گیرانه زیسـت محیطی، خود را برای عصـر فولاد 

سـبز آمـاده می کننـد.

آهن اسفنجی؛ راهی به فولاد سبز 

یک و آینده پژوهی رصدخانه استراتژ

یکپارچگی، پایداری و نوآوری شالوده صنعت فولاد 
است که نقشی حیاتی در رشد اقتصادی، ایجاد 
ح های سبز و پایدار  فرصت های شغلی و ترویج طر
در جهان ایفا می کند. صنعت فولاد به عنوان صنعتی مادر همواره 
پذیرای جدیدترین تکنولوژی ها جهت افزایش بهره وری تولید و 

ایجاد تحولات مثبت بوده است.
 اینترنت اشیای صنعتی )IoT( صنعت فولاد را از طریق ادغام حسگرهای 
پیشرفته، اتصالات و تجزیه وتحلیل داده ها برای افزایش کارایی عملیاتی، 
کاهش هزینه ها و بهبود ایمنی، در مدار دگرگونی قرار داده است.  شکل 

شماره 1 مزایای اینترنت اشیای صنعتی را نمایش می دهد.
حسگرها و دستگاه ها و ماشین آلات مجهز به اینترنت اشیا با ساده سازی 
کثر  عملیات پیچیده و بهینه سازی هر مرحله برای دست یابی به حدا
بازده، فرایندهای تولید فولاد را متحول می کنند. این حسگرها به طور 
مداوم داده های بدون درنگ را جمع آوری و بینش های ارزشمندی 
ارائه می کنند که امکان اقدامات پیش نگرانه تعمیر و نگهداری و 
کاهش خرابی های پیش بینی نشده تجهیزات را فراهم می کند. تعمیر 
و نگهداری پیش نگرانه مبتنی بر IoT به عنوان تغییردهنده بازی در 
صنعت فولاد ظاهر شده است. این رویکرد مبتنی بر داده به جلوگیری 
از اتلاف دارایی، بهینه سازی تخصیص دارایی و کاهش هزینه های 
عملیاتی کمک می کند.حسگرهای هوشمند نقشی اساسی در تضمین 
کنترل کیفیت بدون درنگ در کل چرخه تولید فولاد دارند. این حسگرها 
با نظارت بر متغیرهای حیاتی مانند دما، فشار، ترکیب شیمیایی، لرزش 

و حتی رطوبت در هر مرحله از ساخت، از دست یابی به استانداردهای 
کیفی دقیق اطمینان حاصل می کنند سیستم های اینترنت اشیا، این 
داده ها را به صورت بدون درنگ تجزیه وتحلیل می کند و به تولیدکنندگان 
این امکان را می دهند تا انحرافات و مشکلات بالقوه را شناسایی کنند 
و تنظیمات فوری را در فرایند تولید انجام دهند. این امر کیفیت ثابت 
محصول، کاهش ضایعات و در نهایت رضایت مشتری را افزایش می دهد

در مبحث ایمنی کارگران نیز فناوری های اینترنت اشیا به ایجاد 
محیط کار ایمن تر کمک می کنند. حسگرهای فناوری های پوشیدنی 
)Wearable technology( اینترنت اشیا می توانند علائم حیاتی کارگران 
را کنترل کنند، سطوح خستگی را تشخیص و در صورت بروز شرایط 
ک، هشدار دهند. علاوه بر این، دوربین ها و حسگرهای مجهز به  خطرنا
IoT می توانند خطرات ایمنی بالقوه مانند ورود افراد غیرمجاز یا اقدامات 
ناایمن را شناسایی کنند و مداخله فوری را امکان پذیر سازند. نظارت 
و تجزیه وتحلیل بی درنگ داده های ایمنی، به جلوگیری از حوادث، 
بهبود پروتکل های ایمنی و محافظت از رفاه کارگران در صنعت فولاد 

کمک می کند.
در مدیریت زنجیره تأمین نیز اینترنت اشیا پتانسیل ایجاد انقلابی در 
صنعت فولاد را دارد. با ادغام دستگاه های IoT، مانند برچسب ها، 
دستگاه های GPS و حسگرهای RFID در زنجیره تأمین، تولیدکنندگان 
می توانند سطح موجودی را بدون درنگ مشاهده، محموله ها را نظارت 
و عملیات لجستیک را بهینه کنند. این امر پیش بینی دقیق تر تقاضا، 
کاهش هزینه های حمل موجودی و بهبود کارایی کلی زنجیره تأمین را 
ممکن می سازد. بهینه سازی زنجیره تأمین بر مبنای اینترنت اشیا امکان 
همکاری یکپارچه بین تأمین کنندگان، تولیدکنندگان و مشتریان را فراهم 
می کند که منجر به زمان پاسخ دهی سریع تر و افزایش رضایت مشتری 

می شود.  شکل شماره 2 کاربرد IoT در انبارداری را نمایش می دهد  .
 درحالی که ادغام اینترنت اشیا در صنعت فولاد مزایای متعددی ارائه 
می دهد، چالش هایی را نیز به همراه دارد. افزایش ارتباطات و افزایش 

اتکا به تبادل داده، نگرانی های قابل توجهی در مورد امنیت سایبری 
ایجاد می کند که نیازمند اقدامات مطمئن و قدرتمند برای محافظت 
از اطلاعات حساس و حفظ یکپارچگی سیستم های تولیدی دارد. 
علاوه بر این، انطباق نیروی کار با این فناوری های پیشرفته نیازمند 
ابتکارات برای بازمهارت آموزی کارکنان است. با وجود این موانع، تحقیق 
و توسعه مستمر در فناوری سنسورها، نوید پیشرفت های مداوم را 
می دهد. آینده ممکن است شاهد پیشرفت هایی در کارایی حسگرها، 

تجزیه وتحلیل داده ها و پروتکل های امنیت سایبری پیشرفته باشد.
در سال 2023 میلادی اندازه بازار جهانی مرتبط با اینترنت اشیا صنعتی 
686.46 میلیارد دلار تخمین زده می شود و انتظار می رود این روند 

صعودی طی سال های آینده همچنان به رشد خود ادامه دهد.
شکل شماره 3 اندازه این بازار را طی سال های 2020 تا 2030 نشان می دهد.

 همان طور که در بالا نیز اشاره شد، ادغام فناوری اینترنت اشیا در 
صنعت فولاد، مزایای زیادی برای افزایش بهره وری و تضمین آینده 
کیفیت در این صنعت دارد که نمی توان از آن ها چشم پوشی  تولید با

کرد. با ادامه روند تکامل این صنعت مهم و کلیدی، پذیرش فناوری های 
اینترنت اشیا برای شرکت هایی که به دنبال رقابت در دنیای دیجیتالی 

فردا هستند، حیاتی خواهد بود.
 منابع: 

https://www.steel-technology.com/articles/elevat-
ing-steel-manufacturing-the-role-of-smart-sen-
sors-and-iot-in-boosting-efficiency-and-quality-control
https://nix-united.com/blog/top-10-industrial-iot-applica-
tions-with-real-life-examples/
https://www.intuz.com/blog/iot-in-steel-manufacturing
https://www.linkedin.com/pulse/steel-industry-embrac-
es-iot-revolutionizing-boosting-sainath-harale
https://zhenhub.com/blog/iot-in-inventory-management/
https://www.statista.com/statistics/611004/global-industri-
al-internet-of-things-market-size/

اینترنت اشیا و تحول صنعت فولاد
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تأمین تجهیزات شامل موتور و درایو و تابلوهای کنترل و کلیه کانال های موردنیاز جهت جایگزینی موتوردرایو میزغلتکی خروجی کوره های پیش گرم 1 و 2 نورد گرم
طراحی، ساخت، حمل، نصب، راه اندازی، تست و آموزش سیستم های موردنیاز تجهیزات شامل موتور و درایو و تابلوهای کنترل و کلیه کانال های موردنیاز جهت جایگزینی 

موتور درایو میز غلتکی خروجی کوره های پیش گرم 1 و 2 نورد گرم
فروش اقلام ضایعاتی )مخزن 1000 لیتری پلاستیکی با حفاظ و پالت( و )بشکه 220 لیتری فلزی( 
و  )لاستیک خودرو ضایعاتی به همراه تیوپ و منجید به صورت درهم( از طریق مزایده عمومی

علاقه مندان شرکت در مزایده می بایست پیشنهاد های خود را حداکثر از ساعت 10 تا 12 روز شنبه تاریخ 1403/4/23 به آدرس اصفهان، کیلومتر 75 جنوب غربی، شرکت فولاد 
( ،ساختمان مرکزی ، واحد اقلام مازاد، به نماینده واحد اقلام مازاد تحویل نمایند. پیشنهاد های واصله در روز یک شنبه تاریخ 1403/4/24 در  مبارکه )ورود از درب زرین شهر

محل شرکت فولاد مبارکه گشایش و صورت جلسه خواهد شد. بازدید از اقلام مزایده روز سه شنبه تاریخ 1403/4/19 در یک نوبت، رأس ساعت 9 صبح در مجتمع فولاد سبا 
)درب شاهد فولاد سبا( با مکانیسم داخلی انجام می گیرد. در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر با تلفن 03152733596 و همراه 09138901373 تماس حاصل فرمایید.
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شکل ۲ -کاربرد IoT در انبارداری

 ردیابی خودکار 

کالاها

جابه جایی قفسه های انبار

 توسط ربات ها
نگهداری انبارداری 

هوشمند

جهت دریافت اسناد و کسب اطلاعات بیشتر در خصوص فراخوان های عمومی، ارزیابی کیفی، مناقصات و مزایدات به وب سایت شرکت به نشانی www.msc.ir، منوی خرید و تأمین کنندگان، مناقصات مراجعه و طبق راهنمای موجود، 
نسبت به انتخاب مناقصه موردنظر از طریق سیستم ارتباط با تأمین کنندگان )SRM( ا قدام نمائید. اطلاعات سایر فراخوان ها از طریق سایت شرکت، قسمت اطلاعیه ها و کانال فراخوان های شرکت در شبکه های اجتماعی به نشانی 

Ads_msc@ قابل دسترس است.
روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه اصفهان: 0۳152۷۳1۸۹۶ - 0۹010042۶2۷                                        روابط عمومی شرکت فولادمبارکه اصفهان
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کشــور عمان برنامه بلندمدتی را برای توســعه صنایع 
زیرســاختی این کشــور بر پایه مناطــق اقتصــادی آزاد 
تعریف کرده و با جدیت در حال اجرای آن است. بیشتر 
این پروژه هــا در زمینه صنایع مــادر مانند نفت، گاز، پالایــش و فولاد 
خواهند بود. یکی دیگر از ارکان اساسی این طرح های توسعه استفاده 

از هیدروژن سبز به عنوان سوخت اصلی است. 
مجتمــع فــولاد ســبز ولــکان )Vulcan Green Steel - VGS( پــروژه ای 
است که به عنوان بازوی فولادی مجموعه ولکان گرین، بخشی از گروه 
معظم فولاد جیندال )Jindal Steel Group( با بیش از 50 سال تجربه و 
تخصص در صنعت فولادسازی تعریف شده است. مجتمع فولاد سبز 
ولکان کــه در منطقه Duqm، در کشــور عمان در حال ســاخت اســت، 
دارای ظرفیــت اولیــه 5 میلیون تن فولاد ســبز )بدون ردپــای کربن( در 
سال )MTPA( خواهد بود که تولید خود را با تکیه بر منابع 100 درصدی 
انرژی هــای تجدیدپذیر انجام خواهــد داد. این مجتمع با اســتفاده از 
یکی از پروفایل های خورشــیدی پیشــرو در جهان )مناطقی در کشور 
عمــان( بــا 3493 ســاعت آفتابــی در ســال از انــرژی خورشــیدی بهــره 
W/ 248 می برد. همچنین از پتانســیل باد فوق العاده با چگالی انرژی

m²، که هم تراز با بهترین مکان جهان برای انرژی باد، یعنی هلند است، 
اســتفاده خواهــد کرد. پــروژه فــولاد ســبز Vulcan نشــان دهنده ابتکار 
شاخص و چشمگیر هلدینگ فولادی Jindal برای تولید »فولاد سبز« 
و مقابله با تغییرات آب و هوایی است. مجتمع کارخانجات Duqm قرار 
است به یکی از بزرگ ترین تأسیسات فولاد سبز در جهان تبدیل شود. 
مجریــان این پروژه متعهد به اســتفاده از هیدروژن ســبز تولیدشــده از 
منابع انرژی تجدیدپذیر در تولید فولاد هستند تا بتوان از دست یابی 
به ردپای کربن کمتر از 0.6 تا 0.7 تن CO2 در هر تن فولاد خام اطمینان 
، این شرکت  حاصل کرد. با قرار دادن توسعه پایدار در صدر دستور کار
یکی از پروژه های شــاخص با کمتریــن ردپای کربن را بــرای تولید فولاد 
اولیه )برپایه ســنگ آهن( دارا خواهد بــود. این مجتمــع به عنوان یک 
 Jindal شرکت خواهرخوانده برای هلدینگ آهن و فولاد جیندال شدید
Shadeed Iron and Steel )JSIS( یکی از بزرگ ترین فولادســازان بخش 
خصوصــی در منطقــه GCC )کشــورهای حــوزه خلیج فــارس و دریای 
عمان( فعالیت خواهد کرد. این شرکت در نظر دارد مجموعه محصولات 
گون اعم از خودرو،  متنوعی را برای رفع نیازهای مختلف بازارهای گونا

ک، بخش عمرانی و دیگر بخش های مرتبط ارائه دهد. انرژی های پا
 این پروژه به عنوان زیرمجموعه ای از هلدینگ فولادسازی Jindal هند 
)یکی از قدیمی ترین و بزرگ ترین هلدینگ های فولادی بخش خصوصی( 
در منطقه استراتژیک Al-Wusta در کشور عمان طرح ریزی شده است. 
این منطقه یکی از بیشــترین پتانســیل های هم زمان تولید انرژی های 
ک بر پایه نور خورشید و باد را دارا است. در فاز اول این پروژه کارخانه ای  پا
با ظرفیــت 3 میلیون تــن فولاد خام در ســال راه انــدازی خواهد شــد. در 
 Energiron قسمت آهن سازی این مجتمع از تکنولوژی احیا مســتقیم
 )Danieli-Tenova( متعلق به شرکت های دانیلی-تنوا zero-reformer
 Mtpy 2.5 )1 اســتفاده خواهد شــد. ظرفیت این مــدول )مربوط بــه فــاز
آهن اسفنجی است. این مدول در ابتدا از ترکیب گاز طبیعی و هیدروژن 
سبز )تولیدشــده با اســتفاده از انرژی های تجدیدپذیر( به عنوان عامل 

کننده استفاده خواهد کرد. احیا
 در ســال های بعدی با رشد تأسیســات و ظرفیت تولید هیدروژن سبز 

این پلنت می تواند بر پایه 100 درصد هیــدروژن به کار خود ادامه دهد. 
محصول این مدول احیا مستقیم به صورت HDRI )آهن اسفنجی داغ( 
با دمایی بیش از 600 درجه به کوره قوس الکتریکی نسل جدید این پلنت 
شارژ خواهد شد که باعث کاهش چشمگیر مصرف انرژی در این کوره 
خواهد شــد. همچنین محصول دیگر مدول احیا HBI اســت که برای 
اهداف ذخیره ســازی یا صادرات می تواند اســتفاده شود. هرچند این 
کننده را دارد،  مدول قابلیت کار با 100 درصد هیدروژن به عنوان گاز احیا
ولی احتمال دارد به دلایل فنی و متالورژیکی ترکیب بهینه از هیدروژن 
کننده استفاده شود. دلیل این  و گاز طبیعی به عنوان شارژ عمال احیا
امر می تواند دسترسی به حداقل بهینه کربن در محصول آهن اسفنجی 
باشد که در فرایند ذوب به کاهش مجدد انرژی کمک خواهد کرد. البته 

فناوری Energiron این قابلیت را دارد که CO2 تولیدشــده در فرایند را 
از گازهــای خروجی جــذب و از آن برای کاربردهای دیگر اســتفاده کند 
که باعث کاهش بیشتر انتشار کربن کلی کارخانه و ایجاد جریان درآمد 
اضافی برای این مجتمع می شــود. عملیات عمرانی ســاخت پــروژه از 
اواخر ســال 2023 شــروع شــده و طبق برنامه زمان بندی اولیه تکمیل 
کارخانــه احیــا مســتقیم در Duqm تــا ســال 2026 در نظــر گرفتــه شــده 
اســت. میزان ســرمایه گذاری موردنیاز برای این پروژه چیزی حدود 3 
میلیارد دلار برآورد شده است. تخمین زده می شود که این پلنت پس 
از دستیابی به چشم انداز تعریف شــده در زمینه تولید و مصرف پایدار 
انرژی به طور کامل به میزان 12 میلیون تن در ســال در کاهش انتشــار 

CO2 نقش داشته باشد.

 علم و فناوری       

امنیت سایبری 

پیش بینی پارکینسون با آزمایش خون و هوش مصنوعی 
سال ها قبل از ابتلا

محققان برای اولین بار از امواج فراصوت برای مشاهده 
مغز انسان استفاده کردند

هوش  از  آلمان  گوتینگن  دانشگاه  و  لندن   UCL دانشگاه  محققان 
مصنوعی برای تشخیص الگوی هشت پروتئین خون در بیماران مبتلا 
کمک می کند آنان تا هفت سال  کردند. این امر  به پارکینسون استفاده 
قبل از بروز علائم پارکینسون، این بیماری را در افراد پیش بینی کنند. این 
بیماری تا امروز درمان مشخصی ندارد؛ اما با بهره مندی از این فناوری، 
پزشکان فرصت بیشتری برای درمان افراد مبتلا به پارکینسون خواهند 
داشت یا می توانند سرعت پیشروی بیماری را کاهش بدهند.

کاشت یک پروتز درون جمجمه یک فرد توانستند امواج  محققان با 
فراصوت )Ultrasound( را بدون مانع به درون بافت های مغز بفرستند 
، محققان  و درون مغز او را مشاهده کنند. برای دست یابی به این شاهکار
که همانند یک پنجره به امواج  کاشتند  قطعه ای در جمجمه یک فرد 
فراصوت اجازه عبور به مغز را می داد. درواقع از تصویربرداری فراصوت 
برای مشاهده مغز بیمار در خارج از محیط بیمارستان، درحالی که سوژه 
کارهای مختلفی انجام می داد، استفاده شده است.

افشای رخداد سایبری در پلتفرم 
Ticketek ابری خارجی توسط

 DELL هک شدن شرکت
و تحت تأثیر قرار گرفتن داده های 

4۹ میلیون مشتری

Ticketek اسـترالیا یک رخداد سـایبری را افشـا کرد 
که در یـک محیط ابـری شـخص ثالث ذخیره شـده اسـت و 
بـر اطلاعـات مشـتری تأثیـر می گـذارد. ایـن شـرکت فـروش 
بلیت گفـت کـه داده های تحـت تأثیر ممکن اسـت شـامل 

نام مشتری، تاریخ تولد و آدرس ایمیل باشند.
شـرکت اعلام کرد کـه تأمین کننده شـخص ثالث ایـن موضوع 
را موردتوجـه قـرار داده اسـت؛ مـا نیـز در چنـد روز گذشـته 
سـخت کوشـیده ایم تا همـه منابـع را بـرای تکمیـل تحقیقات 
بـه کار ببریـم تـا بتوانیـم بـا مشـتریانی کـه ممکـن اسـت تحـت 
تأثیـر قـرار گرفتـه باشـند و همچنیـن سـایر سـهام داران در 

سریع ترین زمان ممکن ارتباط برقرار کنیم.
شـرکت افزود اولویت ما در این مرحله آن اسـت که به بهترین 
شـکل از مشـتریان، مردم و سـایر افرادی کـه اطلاعات خـود را 
بـه مـا سـپرده اند محافظـت کنیم. بـه ایـن ترتیـب، مـا پیش تر 
به مشـتریانی کـه ممکن اسـت تحت تأثیـر قـرار گرفته باشـند، 

شروع به اطلاع رسانی کرده ایم.
Ticketek خاطرنشان کرد که گذرواژه ها و اطلاعات پرداخت 
تحت تأثیـر قـرار نگرفته انـد، زیـرا یـا رمزگـذاری شـده اند یـا 
کز  گانـه اجرا می شـوند. شـرکت گفـت که موضـوع را بـه مرا جدا
 ،)ACSC( ذی صـلاح ازجملـه مرکـز امنیـت سـایبری اسـترالیا
دفتر کمیسـر اطلاعـات اسـترالیا )OAIC( و دفتر ملـی امنیت 

سایبری اطلاع داده است.
itnews :منبع 

یک مهاجم ماه گذشته مدعی شد که پایگاه داده بزرگی 
را که حاوی سوابق شــخصی نزدیک به 4۹ میلیون مشتری و 
کارمند Dell است، به فروش رســانده است که به طور بالقوه 
اطلاعات حساســی را در یک نقض چشــمگیر داده که غول 
فناوری رایانه را هدف قرار می دهد، افشا می کند. بر اساس یک 
پســت در یک انجمــن هک کــه توســط کارشناســان امنیت 
سایبری بررسی شده است، مهاجم به فروش یک پایگاه داده 
Dell حاوی نام، آدرس ایمیل، داده های کارکنان و اطلاعات 
 Dell مشتریان، ازجمله جزئیات خرید و داده های محصول

اقدام کرده است.
محققــان اظهــار داشــتند: »به نظــر می رســد این نشــت واقعی 
است زیرا ما توانستیم شماره سریال محصولات Dell، اطلاعات 
مشــتریان آن و برخــی ســوابق کارمنــدان را در نمونــه داده هــا 
شناســایی کنیــم. مهاجــم ادعا می کنــد کــه پایــگاه داده حاوی 
حدود 49 میلیون ســابقه ازجملــه نام مشــتری، آدرس ایمیل و 
گذرواژه های هش شــده، جزئیــات محصول Dell مانند شــماره 
سریال و سفارش های خرید اســت. درحالی که به نظر نمی رسد 
اطلاعات مالــی و جزئیــات پرداخت بخشــی از داده هــای فاش 
شده باشــد، اما افشــای چنین حجم زیادی از سوابق مشتریان 
همچنان می تواند فعالیت های مخرب مختلفی مانند فیشینگ، 
کلاه برداری و سرقت هویت را که پایگاه مشتریان Dell را هدف قرار 

می دهند، فعال کند.
کارشناســان امنیــت ســایبری هشــدار داده انــد کــه مهاجمــان 
می توانند حتــی از داده هــای به ظاهر بی اهمیت ماننــد نام ها، 
ایمیل ها و تاریخچه های خرید برای حملات مهندسی اجتماعی، 

پر کردن اعتبارنامه و سایر اهداف مخرب استفاده کنند.
طبق اعلام شرکت DELL هیچ خطر قابل توجهی برای مشتریان 
وجود ندارد. شرکت به سرعت رویه های پاسخ امنیتی را اجرا کرده و 
اقداماتی را برای مهار نقض انجام و به مقامات مجری قانون اطلاع 
داده است. شرکت همچنین شخص ثالثی را برای بررسی بیشتر 
این رخداد وارد عمل کرده است. DELL به مشتریان توصیه کرد 
که مراقب کلاه برداری های احتمالی و هرگونه فعالیت مشــکوک 
مربوط به حســاب های Dell باشــند و یــا خرید خود را بــه آدرس 

security@dell.com گزارش دهند.
cybersecuritynews :منبع  

فصل هفتم
 ۷.1-انواع موج

1- موج های اول: به  طورکلی، راجع به نیمه اول موج های شماره 
یک می توان گفــت که آن ها بنیان موج بوده و به ســختی توســط موج 2 
اصلاح می شوند. در مقایسه با کاهش روند در اصلاح قبلی، این موج روند 
را تجدید ســازمان می کند و اولین موج از نظر تکنیکی برجسته تر بوده و 
افزایشــی را در حجم و طول خواهد داشــت. بــه حد کافی فــروش وجود 
خواهد داشــت تا بازار اصلاح شــود و معامله گران از معاملات خود ســود 
دریافت کنند. می توان گفت که 50 درصد موج های اول پایه قیمتی بازار را 

نسبت به پایه اصلاح قبلی به سمت بالا حرکت می دهند.
2- موج هــای دوم: اغلــب موج هــای دوم زمانــی بیــش از زمــان 

پیشــرفت موج اول برای تصحیح خود نیاز خواهند داشت. این به ویژه 
برای زمان های خرید خوب اســت؛ به طوری که در طول افول موج دوم، 
تضمین ایجاد می کند و در این نقطه معامله گران کاملاً متقاعد می شوند 
که بازار نزولی برخواهد گشــت. موج های دوم، موقعی که حجم پایین و 
بی ثباتی یک کاهش در فشار نزولی را نشان می دهند، اغلب نقاط فروش 

تئوری و نقاط فروش تائیدنشده ای را تولید می کنند.
۳- موج های سوم: این موج ها قوی و وسیع بوده و حرکت در آن 
غیرقابل تردید اســت. به طور قطع، فاندامنتال های مطلوب به صورت 
اعتماد برانگیزی ظاهر می شوند. معمولاً موج های سوم بیشترین حجم 
و بزرگ ترین حرکت ها را تولید می کنند و اغلب یک موج گسترش یافته تلقی 
می شــوند. بدیهی اســت که موج ســوم از ســه موج بی ثبات ترین نقطه 

مقاومت از سری موج ها خواهد بود. چنین نقاطی همیشه تولیدکننده 
شکست ها، شکاف ها، گسترش ها، حجم و پهنای استثنایی، با تأیید روند 

حرکت قیمت توسط تئوری است.
این ها بسته به درجه موج، معاملات ســودآور ساعتی، روزانه، هفته ای، 
ماهیانه، سالانه را در بازار تولید می کنند. به صورت مجازی می توان گفت 

تمام حرکت بازار در موج سوم اتفاق می افتد.
4- موج هـای چهـارم: موج هـای چهـارم از نظـر عمـق و فـرم قابل 
پیش بینـی هسـتند، زیـرا در حرکـت توسـط مـوج دوم قبلـی محـدود 
می شـوند، اغلب حرکت خنثـی ندارنـد و پایـه حرکت مـوج پنجـم را تولید 
کزیممـی را سـاخته و روند نزولـی را آغـاز می کند تا  می کنند. روند سـهام ما
وقتی که مقاومت قبلی یک حرکت از موج سـوم را بسـازد. این نـزول اولیه 

در بـازار مرحلـه ای از عـدم تائیـد و علائـم ظریـف ضعـف در مـوج پنجـم را 
تولید می کند.

5- موج هــای پنجــم: همیشــه موج هــای پنجم در بــازار کمتــر از 
موج های سوم پویا بوده و عرض کمتری دارند. معمولاً آن ها آهسته تر از 
گر موج پنجم  کثر سرعت تغییرات قیمت را نشان می دهند. گرچه، ا حدا
یک گســترش باشــد، ســرعت تغییرات قیمت در موج ســوم از پنج موج 
گســترش، می تواند از موج ســوم فراتر برود. به طور مشــابه، بــرای حجم 
گر موج پنجم یک  موج های اصلاحی متوالی، از درجه سیکل یا بزرگ تر، ا
گســترش باشــد، معمولاً در درجات کوچک تر از درجه  Primaryافزایش 
حجم اتفاق می افتد. به بیان دیگر، کاهش حجم به عنوان یک قانون در 

موج پنجم نسبت به موج سوم، مورد توجه قرارمی گیرد.

امواج الیوت )ادامه مبحث قبل(
یم بورس بیاموز

 پـــروژه فـــولاد ســـبز Vulcan نشـــان دهنده ابتـــکار 
 Jindal شـــاخص و چشـــمگیر هلدینـــگ فـــولادی
بـــرای تولیـــد »فـــولاد ســـبز« و مقابلـــه بـــا تغییـــرات 
 Duqm آب و هوایـــی اســـت. مجتمـــع کارخانجـــات
قـــرار اســـت بـــه یکـــی از بزرگ تریـــن تأسیســـات فـــولاد 
ســـبز در جهـــان تبدیـــل شـــود. مجریـــان ایـــن پـــروژه 
متعهـــد بـــه اســـتفاده از هیـــدروژن ســـبز تولیدشـــده از 
منابـــع انـــرژی تجدیدپذیـــر در تولیـــد فـــولاد هســـتند 
ــر از  ــن کمتـ ــای کربـ ــه ردپـ ــت یابی بـ ــوان از دسـ ــا بتـ تـ
۰.۶ تـــا ۰.۷ تـــن CO۲ در هـــر تـــن فـــولاد خـــام اطمینـــان 

حاصـــل کـــرد

   تهیه کننده: واحد تحقیق و توسعه

Vulcan Green Steel معرفی پروژه کارخانه فولاد سبز

   تهیه کننده:امور سهام و مجامع
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 اجتمـــــا             عـــــــی

تنهایی ریسک سکته مغزی را تا 56 درصد
 افزایش می دهد

ارتباط اضطراب در افراد مسن با افزایش دوبرابری 
ریسک ابتلا به پارکینسون

پژوهشگران دریافته اند که تنهایی ممکن است ریسک سکته مغزی در 
بزرگسالان ۵۰ سال به بالا را تا ۵۶ درصد افزایش دهد. این نتایج نشان 
ک برای  که چرا تنهایی در سراسر جهان یکی از عوامل خطرنا می دهد 
سلامت عمومی است. پژوهش های گذشته ارتباط میان تنهایی و افزایش 
ریسک توسعه بیماری های قلبی-عروقی را نشان داده بودند. باید به این 
که افراد می توانند در جمع ها نیز احساس تنهایی  نکته توجه داشت 
کنند، و باید میان تنهایی و گوشه گیری تمایز قائل شد.

پژوهش جدید محققان کالج دانشگاهی لندن )UCL( نشان می دهد 
خطر بروز پارکینسون در افراد مبتلا به اضطراب در سنین بالا، در مقایسه 
با افراد بدون اضطراب، حداقل دو برابر بیشتر است. معمولاً پزشکان 
، میزان و سابقه اضطراب او را در نظر  هنگام ارزیابی پارکینسون در بیمار
پژوهش  این  اما  دارنــد؛  تمرکز  بر مشکلات حرکتی  بیشتر  و  نمی گیرند 
می تواند رویکرد جدیدی در اختیار پزشکان بگذارد. بیماری پارکینسون 
دومین بیماری تخریب کننده عصبی شایع در سراسر جهان است.

با نهایت تأسف در هفته گذشته،  تعدادی از همکاران 
گرامی داغدار عزیزان خود شدند، ازجمله علی هادی و 
محمد بهرامی فر شاغل در  فولادسازی و علیرضا بگی 
شاغل در نورد سرد  در غم درگذشت پدر و  سید حسن 
سجادی شاغل در تضمین کیفیت،  میلاد  و مجتبی 
رحیمی شاغل در نورد سرد و  مجتمع فولاد سبا،  پدرام 
و علیرضا فتاح المنان شاغل در فولادسازی و محسن 
حشمتی شاغل در خدمات شهری در غم درگذشت 
برادر به سوگ نشستند. همچنین  شادروان حمید 
کریمی همکار شاغل درقسمت نورد سرد ) به دلیل حادثه 
در خارج از شرکت(دار فانی را وداع گفت و به دیار حق 

شتافت.
این غم جانکاه و ضایعه جبران ناپذیر را به محضر 
خانواده های این عزیزان تسلیت عرض می کنیم و برای 
آنان علو درجات را از درگاه حق تعالی مسئلت می نماییم.

ابراز همدردی

رویداد »خوش سفرانِ کار و تولید«، نخستین رویداد از 
پویش کیفیت زندگی، روز دوشنبه چهارم تیرماه 140۳ 
در سالن شاهد ساختمان مرکزی فولاد مبارکه با حضور 

مدعوینی از نواحی مختلف شرکت برگزار شد.
به گزارش خبرنگار فولاد، در ابتدای این برنامه، سیدمحمد حسینی، رئیس 
تحقیقات سرمایه انسانی، ضمن خیرمقدم به مدعوین و با بیان اینکه به 
یاری خداوند، طبق برنامه ریزی های انجام شده، رویدادهای دیگری نیز 
با موضوعات مختلف زیرمجموعه کیفیت زندگی برگزار می شود، به اهمیت 

کیفیت زندگی اشاره کرد و نقش سفر در زندگی انسان را یادآور شد.
کید بر جایگاه سفر در رشد و اعتلای انسان تصریح کرد: اسلام تنها  وی با تأ
دینی است که یک سفر )حج( را بر پیروان خود واجب می کند. این مورد 
نشانگر تأثیرگذاری سفر بر منش و رفتار آدمی است. به علاوه اینکه ایجاد 
ک گذاری تجربیات همکاران، که شرایط زندگی نسبتاً  فضایی برای به اشترا
مشابهی دارند، از بهترین ابزارهای بهبود کیفیت زندگی در این حوزه است.
در ادامه، آروین آذرگین تکنسین سرمایه های انسانی سفر را از سه بُعد 
روان شناختی، فلسفی و معنوی مورد تحلیل قرار داد و اظهار داشت: 
که به  سفر موجب تازه سازی ذهن انسان و بهبود خلاقیت می شود؛ چرا
گاه فرد مجال آسودگی و نوآوری می دهد. سفر با ایجاد خاطرات  ناخودآ
خوب مشترک میان اعضای خانواده، به نوعی باعث تحکیم روابط عاطفی 
آنان  می شود و به تقویت کانون خانواده یاری می رساند. به لحاظ فلسفی، 
سفر به معنای حرکت از مبدأ به مقصد با راه و روش است؛ بنابراین حتی 
می توانیم طرح ها و فعالیت های کاری خودمان را نیز به چشم سفر بنگریم.

وی خاطرنشان کرد: از جهت معنوی، کل زندگی ما سفر است و انسان 
به نوعی مسافر تلقی می شود. او از جایی دیگر و به  قصد و هدفی والا به 
این جهان پا گذاشته است و در آخر به دیار دیگری راه خواهد سپرد. انسان 

مسافر در غم غربت و دوری از وطن آسمانی خویش، انگیزه زیادی برای 
تلاش و زندگی خوب زمینی دارد . دلیل این امر رسالت و مأموریتی است که 
)هرچند کوچک( بر عهده اش قرار داده شده است و »کار بامعنا«ی ما نیز 

بی تردید باید با این رسالت انسانی گره خورده باشد.
در بخش بعدی برنامه، چهار نفر از مجرّبان )صاحبان تجربه( سفر که از 
گون  میان کارکنان شرکت شناسایی و دعوت شده بودند در زمینه های گونا

ک گذاشتند: تجربه های خود را به شرح زیر با حاضران در جلسه به اشترا
محسن دانشمند، همکار شاغل در واحد آموزش

سفرهای کوتاه مدت یک تا دوروزه می تواند روزهای تعطیل آخر هفته 
نشاط خوبی به خانواده ببخشد. سفر به مناطق دیدنی اطراف اصفهان 
مانند تالاب چغاخور، دشت هلن، ونک و چشمه ناز سمیرم، سی سخت و 
بازفت می تواند تأثیر خوبی در شادابی خانواده داشته باشد. به یاد داشته 
باشیم »جاده« می تواند بهترین دوست ما یا بدترین دشمن ما باشد. به 
جاده احترام بگذاریم و قوانینش را رعایت کنیم تا همیشه ما را سالم به 

مقصد برساند. همچنین همواره مراقب طبیعت باشیم.
سعید رمضانی، همکار شاغل در واحد مهندسی کارخانه

سفر آثار مثبت فراوانی بر سلامت جسم و روان انسان و توسعه مهارت های 
اجتماعی دارد. سفرهای داخلی به رونق اقتصادی کشور کمک می کند 
و موجب توزیع ثروت می شود. ما در کشورمان با فرهنگ و گویش های 
مختلفی مواجهیم که در نوع خود بسیار قابل توجه اند. ایران یک کشور 
چهارفصل است و گاهی تنها با یک سفر نیم روزه از یک منطقه گرم کویری 
به منطقه ای کوهستانی و سرد می رسیم. برای فصل تابستان، مسیری که 
می تواند جالب باشد سفر به استان های زنجان، آذربایجان غربی و اردبیل 
است و به ترتیب بازدید از این مناطق می تواند جذاب باشد: غار کتله خور، 
قلعه بهستان، تخت سلیمان، جنگل فندقلو، دریاچه سوها، دریاچه 

نئور و یا مسیری دیگر در استان های همدان، کرمانشاه و کردستان: غار 
علی صدر، طاقبستان، غار قوری قلعه، معبد آناهیتا و بیستون، دریاچه 

زریوار، اورامان، پارک آبیدر.
سید حسن سجادی، همکار شاغل در واحد تضمین کیفیت

سفرهای زیارتی هم همیشه تأثیر خود را داشته و دارد. در فرایند سفر دو 
موضوع »هماهنگی و برنامه ریزی سفر« از اهمیت زیادی برخوردار است. 
قدم اول این است که با مسئول مستقیم محل کار و اعضای خانواده خود 
هماهنگ شویم. قدم دوم هماهنگی و برنامه ریزی در خود سفر است و 
اینکه روزها و ساعت های مختلف را به چه کاری و در کدام مقصد و مسیر 
اختصاص دهیم. به خاطر داشته باشیم در حین سفر »صبر« از جایگاه 
والایی برخوردار است. به تعبیر دیگر به دلیل مشکلات گاه و بیگاهی که در 
سفر پیش می آید، هماهنگی با هم کاروانی ها بستر مناسبی برای تمرین 
و تقویت صبر فراهم می کند. صبری که در دین مبین اسلام هم از آن 

به عنوان یک فضیلت نجات بخش )اشاره به سوره عصر( یاد شده است.
امیر طاقونکی، همکار شاغل در واحد مهندسی کارخانه

 سفرهای خارجی یکی دیگر از فرصت هایی هستند که بعد از سفرهای 
داخلی می توانند در بهبود فضای روحی و روانی فرد و خانواده تأثیرگذار 
گسترش  باشند. آشنایی با فرهنگ ها و زندگی دیگر مردم جهان، 
گاهی و دانش، بهبود زبان آموزی و ایجاد  دیدگاه های فرهنگی، افزایش آ
فرصت های جدید از مزیت های این سفرهاست. رعایت قوانین و مقررات 
محلی، حفظ اطلاعات مهم و ارتباط با سفارت ایران در شرایط اضطراری 

و استفاده از وسایل حمل ونقل عمومی از نکات حائز اهمیت است.
در این جلسه بعضی حاضران اظهار کردند که چنین جلسه هایی موجب 
تقویت احساس »هم خانوادگی« میان کارکنان می شود و برخی نیز 

خواستار تداوم آن شدند.

با فرارسیدن فصل تابستان اغلب خانواده ها از فرصت 
تعطیلــی مــدارس و دانشــگاه ها اســتفاده و عزم ســفر 
می کنند، اما یکی از نگرانی ها همیشه مسافت طولانی و 
کم حوصلگی کودکان است. در  این بخش از سلسله مطالب »آرامش در 

خانواده« می خواهیم به کم حوصلگی کودکان بپردازیم. 
گر فرزند شــما بیــن 3 تا 6 ســال دارد، حتمــاً دربــاره آنچه در ســفر پیش رو  ا
دارند، صحبت کنید، مواردی همچون زمان طولانی رانندگی تا رســیدن، 
آب وهــوای مقصــد، مکان هایــی که قصــد بازدیــد از آن هــا را داریــد و حتی 
کی های لذیذ منطقه موردنظر. این گفت وگو کمک می کند فرزند شما  خورا
در طول سفر هوشیارانه تر تجربه اندوزی کند و صبوری بیشتر در همراهی 

با شما به خرج دهد.
کادمیک در این   در پژوهشی که از والدین و کودکان توســط پژوهشگران آ
زمینه به عمل آمده است، بهترین کارهایی که در طول راه می توانید برای 

سرگرم کردن بچه ها انجام دهید فهرست شده است.
موســیقی همواره لحظات زیبا و شــادی آفرینی را در داخــل اتومبیل برای 
کودکان، در هر رده سنی که باشند، فراهم می سازد. با آوازخوانی تا چشم بر 

هم بگذارید می بینید که حدود 50 کیلومتر مسافت را گذرانده اید.
هنگامی که شما با فرزندانتان عازم سفر می شوید در هنگام حرکت می توانید 
نه تنهــا رانندگــی کنیــد بلکــه همــراه آنــان ســرود دســته جمعی بخوانید. 
هیچ چیزی نمی تواند به اندازه آوازهای گروهی حواس کودکان را پرت کند. 
پادکست های کتاب کودکان نیز به اندازه سرود دسته جمعی موردتوجه و 
پسند کودکان در هر رده سنی بوده و در منابع اینترنتی در  دسترس هستند.

تمام والدینی که در مورد سرگرم کردن کودکان در اتومبیل مورد پرسش قرار 

گرفته اند، به استفاده از مناظر اطراف به هنگام سفر تمایل نشان داده اند.
ک اتومبیل ها، اتومبیل هایی که در اطراف در  تابلوهای علائم و اعلانات، پلا
حال حرکت هستند، مزرعه ها، خانه ها و دهکده ها همگی بهانه ای هستند 
گونی را با مشاهده و دیدن انجام داد. مثلاً  تا از طریق آن ها، بازی های گونا
جست وجوی رنگ هایی که در مناظر اطراف وجود دارند، رنگ زرد، قرمز، 
آب، حروف الفبــا، اعــداد، یک توپ، یــک گوســفند و... . این گونــه مثال ها 

نامحدود است و بنا به سن کودکان تنظیم می شود.
قبل از حرکت، اجازه دهید فرزندان اسباب بازی ها یا بازی های دلخواه خود 
را انتخاب کنند و همراه بیاورند. اسباب بازی ها را کنار یکدیگر و داخل یک 
ک بگذارید و مسئولیت نگهداری از آن را به کودک بسپارید. تخته صافی  سا
همراه داشته باشــید تا کودک بتواند روی سطحی سفت، بازی، نقاشی یا 

رنگ آمیزی کند. در ضمن کاغذ، مداد و ماژیک را نیز فراموش نکنید. 
کتاب های داستان

گرچه کتاب خواندن در داخل اتومبیل، گاه دشوارتر از مواقع دیگر است، اما 
بااین حال روشی عالی برای سرگرم کردن کودکان به شمار می آید. می توانید 
به کودکان بزرگ تــر، کتاب هایی را که حاوی شــخصیت های مهم کارتونی 
هستند پیشنهاد کنید و در مورد بچه های خیلی کوچک، کتاب های بزرگ 

مصور و کارتونی موجب شادی آنان خواهد شد.
کیف های شادی

همیشــه قبل از آنکه تعطیــلات از راه برســد، برخــی از پدرها بــه مغازه های 
ک جادویی خود را از اسباب بازی های  اسباب بازی فروشی می روند و ســا
کوچک پر می کنند تا در زمان سفر با اتومبیل، هنگامی که فرزندانشان شروع 
ک بیرون آوردند و بین  به بی قراری کردند، اسباب بازی ها را یکی یکی از سا

بچه ها تقسیم می کنند. نشان دادن اشیای جدید به بچه ها، روش خوبی 
برای تحریک کردن حس کنجکاوی است و آن ها تا حدودی سرگرم می کند.
یک توپ و یک طناب بــازی همراه بیاوریــد و بازی های مختلفــی در زمان 
اســتراحت بین راه انجام دهید؛ درهرحال، مهم آن اســت که قبل از ادامه 
سفر، با جنبش و جست وخیز، خستگی ناشی از ساعت ها رانندگی را از بدن 

کسیژن کافی به بدنتان برسانید. دور کنید و ا
گر فرزند شــما آن قدر بزرگ شده که بتواند دوربین عکاســی را در دستش  ا
کنترل کند، از او بخواهید که از شما یا منظره های دور و برش عکس بگیرد و 

سفر را از دید کودک خود ببینید.
برای اینکــه به کودک کمک کنید ســفرش را به خاطر بســپارد، در هر شــهر 
کارت پستال هایی برای او بگیرید، یا عکس های جاذبه مقصد را چاپ کنید 
تا در پشــت آن، کودک نکاتی در مورد آن شــهر بنویســد یا به شــما بگوید تا 
برایش بنویسید. در بازگشت در کارت پستال سوراخ کوچکی درست کنید و 

در حلقه ای بگذارید و برای او نگه دارید.
دفترچه ای درست کنید و تاریخ هر روز را بالای هر صفحه بنویسید. هر روز 
کودک می تواند نقاشی کارهایی که در آن روز انجام داده یا چیزهای جالبی 
را که دیده اســت بکشــد؛ در برگشــت این دفترچه، خاطــرات زیبایی برای 
شما خواهد ســاخت؛ حتی می توانید به کودک کمک کنید از بروشورها و 

کارت پستال ها، عکس های محل سفر را ببرد و در دفترش بچسباند.
در آخر باید گفت بچه ها سفر را دوست دارند، اما نه آن سفری را که تنها برای 
بزرگ ترها برنامه ریزی شده است. بچه ها دوست دارند محیط های جدید 
را کشف کنند و بازیگوشی اصلی ترین نیاز آن هاست، نه اینکه سفر را مثل یک 

وظیفه جدی و فشرده انجام دهند.

برگزاری رویداد 
خوش سفرانِ کار 

و تولید

بی حوصلگی 
فرزندان در 

مسافت های طولانی

آرامش در خانواده

  تهیه کننده: آموزش و توسعه سرمایه های انسانی

محمدباقر کاظمی ورنامخواستی 
سرویس پاتیل

روز بازنشستگی :  1402/12/25

محمد قاسم پور
سرویس پاتیل 

روز بازنشستگی :  1402/12/25

علی نادری کنارکی
تعمیرات نسوز فولادسازی

روز بازنشستگی :  1402/12/25

منصور هاشمیان
سرویس پاتیل

روز بازنشستگی :  1402/12/25

قدرت اله صفری
تعمیرات نسوز فولادسازی

روز بازنشستگی :  1402/12/25

مهدی سلطانی تهرانی
نگهداری و تعمیرات ساختمان های صنعتی

روز بازنشستگی :  1402/12/25

بازنشستگان فولاد 

شادروان حمید کریمی

اختلال گفتار در سالمندان 
خانواده 

با افزایش سن، بدن ما به طرق مختلف شروع به تغییر   
کرده و برخی از این تغییرات نیز می تواند تأثیرات متفاوتی را بر 
سلامت بدن بگذارند. آن طور که انتظار می رود، با افزایش سن، 
سرعت بدنی ما کاهش یافته و اندام هایی چون شنوایی و 
بینایی می تواند تحت تأثیر قرار گیرند. اما تغییرات دیگری نیز 
گاه باشند. تغییر در  وجود دارد که افراد ممکن است کمتر از آن آ
توانایی های گفتاری و زبانی، یکی از این چالش های مرتبط با 
سن است که در بسیاری از افراد سالمند، این تغییرات در حد 
طبیعی است؛ اما بعضی دیگر از سالمندان ممکن است تغییرات 
ناتوان کننده و شدیدتری را در مهارت های زبانی و گفتاری خود 
تجربه کنند که این موضوع بر کیفیت زندگی و استقلال فردی 

آن ها بسیار تأثیرگذار است.
در ادامه با اختلال گفتار در سالمندان و انواع آن آشنا شده و 

راه های درمان و کنترل آن را مورد بررسی قرار خواهیم داد. 
اختلال گفتار در سالمندان چیست؟

با افزایش سن، عضلات بدن ازجمله عضلات فک و گلو ضعیف تر 
می شوند. با ضعیف تر شدن عضلات، افراد سالمند در گفتار خود 
دچار اختلال شده و صدای آن ها اغلب کمی خشن تر و یا لرزان تر 
با تغییرات قابل توجهی در زیروبم صدا می شود. همچنین این 
تغییرات در قدرت عضلانی حنجره نیز تأثیرگذار است و زمانی 
که حنجره ضعیف می شود، انعطاف پذیری آن کاهش یافته و 
غضروف های مجاور نیز سخت تر می شوند. تمامی این عوامل بر 

نحوه تولید گفتار و صداهای صوتی سالمندان تأثیرگذار هستند.
علاوه بر افزایش سن و تغییرات قابل توجه در بدن و گفتار، عوامل 
کتورهای دیگری نیز در اختلال گفتار سالمندان تأثیرگذارند  و فا
که از مهم ترین آن ها می توان به چندین بیماری مغزی مختلف 
همچون آسیب مغزی تروماتیک، بیماری پارکینسون، سکته 

مغزی، تومور و آنیو اشاره کرد.
انواع اختلال گفتار در سالمندان

اختلال گفتار در سالمندان با توجه به عامل به وجود آورنده، علائم 
گونی است و بر اساس نوع آسیب به  و نوع درمان، دارای انواع گونا
سیستم عصبی تقسیم بندی می شوند. به طورکلی نیز می توان 

از انواع اختلالات گفتاری در سالمندان به موارد زیر اشاره نمود:
دیس آرتری

دیس آرتری یک نوع اختلال گفتاری حرکتی در افراد سالمند است 
و به طور معمول نیز به دلیل تحت تأثیر قرار گرفتن سیستم عصبی 
به علت سکته مغزی، بیماری پارکینسون و... ایجاد می شود. این 
اختلال به شکل گفتارهای نامفهوم و آهسته در افراد مسن ظاهر 
می شود که درک گفتار سالمندان برای دیگران بسیار دشوار است.

صدای پیری
این نوع مشکل وضعیتی است که با ایجاد تغییرات در زیر و بم 
صدا، بلندی و کیفیت صدای افراد به دلیل افزایش سن ایجاد 
می شود. این افراد به طور معمول با صدای ضعیف، نفس گیر 
گرچه به عنوان یک  و یا زمخت صحبت می کنند. این تغییر ا
اختلال گفتاری و بیماری در افراد مسن شناخته نمی شود، اما 
می تواند بر توانایی سالمندان جهت برقراری ارتباط مؤثر بسیار 

تأثیرگذار باشد.
hampayesalamat.com :منبع  

قسمت اول
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 ورزش             

کادمی فوتبال فولاد   فستیوال فوتسالیست های آ
مبارکه در مجموعه فرهنگی ورزشی فردوس برگزار شد.

بـه گـزارش روابـط عمومـی باشـگاه سـپاهان نویـن، 

در ایـن رویـداد کـه روز سه شـنبه 12 تیرمـاه 1403 برگـزار شـد، چهـار تیـم 
، مبارکـه و زرین شـهر بـا یکدیگـر بـه رقابـت  مجموعـه فـردوس، آبشـار

پرداختنـد.

»ترکیب بدن« هر فرد نسبت چربی و توده غیرچربی بدن   
را نشــان می دهد. برای بیشــتر افــراد صحبــت از ترکیب بدن، 
کاهش وزن را تداعی می کند؛ اما بدن افراد از دو نوع توده چربی 

و توده غیرچربی تشکیل شده است.
چند تفاوت اساسی بین این دو وجود دارد: توده چربی بدن در 
واقع مقداری چربی برای ســلامت کلــی ضروری اســت. »چربی 
ضروری« به محافظت از اندام های داخلی کمک می کند. توده 
غیرچربی شــامل اســتخوان، آب، ماهیچــه، اندام هــا و بافت ها 

می شود.
 شــاخص تــوده بدنــی و ترکیب بــدن با یکدیگــر متفاوت اســت. 
شــاخص توده بدنی یا )BMI(، معیاری برای وزن بدن اســت که 
اغلب به عنوان راهنمای قابل اندازه گیری برای چربی بدن اشتباه 
گرفته می شود. بااین حال،BMI  صرفاً نسبت وزن به مجذور قد 
است که محدودیت هایی از قبیل سن، نژاد، قومیت دارد و توده 

غیرچربی فرد را در نظر نمی گیرد.
مقایسه وزن و قد شما عددی را تعیین می کند و این عدد، شما را 
در دسته بندی قرار می دهد تا مشخص شود که آیا وزن شما کم 
است، وزن مناســبی دارید، اضافه وزن دارید یا نسبت به قدتان 
چاق هستید. افراد دارای وزن بیشتر، در معرض خطر بیشتری 
بــرای بیماری های خــاص مانند فشــارخون بالا و کلســترول بالا 
هستند. ترکیب بدن، چربی را از ماهیچه متمایز می کند و درصد 
چربی بــدن را محاســبه می کنــد. درحالی کــه BMI یک تخمین 
تقریبی از چربی بدن اســت، درصد چربی بــدن عدد دقیق تری 

برای تعیین سلامت کلی است.
ادامه دارد...

رکاب زنان فولاد مبارکه سپاهان در مسابقات 
دوچرخه سواری قهرمانی کشور سه مقام کسب کردند

همایش مدرسین آموزش فدراسیون فوتبال با حضور فولاد 
مبارکه سپاهانی ها

رکاب زنان باشگاه فولاد مبارکه سپاهان در مسابقات دوچرخه سواری 
قهرمانی کشور در بخش جاده موفق به کسب یک مدال طلا و ۲ مدال 
برنز شدند. در بخش مسابقات استقامت جاده، مهدی ناطقی کاپیتان 
تیم دوچرخه سواری سپاهان در مصاف با رقیبان سرسخت خود مدال برنز 
به دست آورد. در تایم تریل انفرادی سعید صفرزاده مقام اول و مدال طلا 
را کسب کرد و حسین عسگری با کسب مقام سومی مدال برنز بر گردن 
آویخت.

همایش مدرسین آموزش گروه های C و D با حضور اعضای باشگاه 
فولاد مبارکه سپاهان برگزار شد. این همایش با هدف هم اندیشی، 
ارتقای سطح دانش، ارائه دستورالعمل های جدید و ضوابط مالی جدید، 
توسط کمیته آموزش فدراسیون فوتبال برگزار شد. حمیدرضا زراعتی 
کادمی فوتبال باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، سعید جهانگیری،  مدیر آ
عبدالرضا رییسی و هوتن نگاری به عنوان مدرسان فدراسیون از باشگاه 
فولاد مبارکه سپاهان در این همایش حضور دارند.

 ورزش              ورزش             

آنچه باید درباره ترکیب بدن بدانیم

سلامت

کادمی فوتبال فولاد مبارکه برگزاری فستیوال آ

به اطلاع می رساند کلاس های ورزشی  ترم تابستان )اوقات فراغت تابستان 140۳( فرزندان کارکنان فولاد مبارکه در بخش پسران از روز یکشنبه 1۷ تیرماه و در بخش دختران از روز دوشنبه 1۸ تیرماه 140۳ آغاز خواهد شد.  

آغاز  کلاس های ورزشی  ترم تابستان  فرزندان کارکنان فولاد مبارکه )دختران و پسران(
اطلاعیه

شــماره تماس راننده

9132052605

9134013629

9132330377

9381394881

9138518612

9132941332

9136000141

9134067585

9131290820

9139167899

9134109174

9139370976

9132100658

9133354385

9134043228

9359113762

9133343542

9135475772

9133093240

9137275156

9132354898

مســیر ســرویس های ایاب و ذهاب

خ، میــدان نگهبانــی، خلیفه ســلطان، چهارراه امام رضــا، نبوی منش ربــاط، میــدان مطهــری، چهــارراه نیــرو هوایــی، میدان مــاه فر

، تربیت معلــم، پل چمران ، کاوه، پل جابــر ، میــدان مطهری، بهارســتان شــرقی، ســه راه ملک شــهر ملــک شــهر

، دروازه تهران،  ذســه راه صمدیــه، کهندژ چهــارراه رزمنــدگان، پــل ربــاط، چهارراه باهنر

کلیشــاد، پیربکران

یجان جلال آبــاد، زازران، میــدان مخابــرات، قهدر

یه ، منظر خمینــی شــهر

، پل غدیر میــدان بزرگمهــر

هویــه، احمدآباد، ولاشــان، دینان، درچه

تشــگاه یعتی، محتشــم کاشــانی،رودکی، امامزاده محســن، ترمینال زاینده رود، آ پــل فلــزی، چهــارراه حکیــم نظامــی، چهارراه شــر

، ســه راه توحیــد، ســه راه حکیم نظامــی، میدان ارتش دروازه شــیراز

، دســتگرد، میدان قائمیه ســه راه ســیمین، بلوار کشــاورز

یــه، میــدان قائمیه، بلوار شــفق شــهرک امیر

، بلــوار شــاهد، ترمینال صفه ، بلــوار غدیــر سپاهان شــهر

یار ، اســتاد مهر یار ، دکتر حســابی، مولانا، اســتاد شــهر شــهرک ولیعصر

زفره، گارماســه، بیمارســتان فلاورجان

حســین آباد، جولرســتان

شــیدان، فلاورجان

شــهرک امیرحمزه

یه، شــهرک ولیعصر شــهرک امیر

نجف آباد، کوشــک

رو ز ر

جدول اعلام اســامی رانندگان برای ســرویس های ایاب و ذهاب

نام و نام خانوادگی راننده

محمد کرمی

احمد نوروزی

محمد کیماسی

مهران ابراهیمی

قاسم هادیان

حجت امینی

حسین شرافت

محسن وزیری

عبدالله مقدم

غلامرضا صالحی

مهدی اسلامی

ایوب قادریان

سعید توکلی

غلامرضا دانشمند

مهدی موید

علی مرادی

عباس خالویی

یحیی کشاورز

مهدی محوری

حجت الله کیماسی

میثم مختاری

ردیف

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20
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فولاد مبارکه سپاهان نایب قهرمانی 

بیستمین دوره لیگ شمشیربازی 

باشگاه های کشور 

تیــم شمشــیربازی فــولاد مبارکــه ســپاهان بــه عنــوان   
نایب قهرمانی بیســتمین دوره لیگ باشــگاه های کشــور در 

اسلحه فلوره آقایان دست یافت.
در دیدارهای دور برگشت این رقابت ها که از 12 تیر 1403 در سالن 
کادمی سرهنگ پور واقع در مجموعه ورزشی در اصفهان برگزار  آ
شد، شمشیربازان فولاد مبارکه سپاهان صاحب 6 پیروزی و یک 
شکســت شــدند و در مجموع این فصل از مســابقات با کســب 
12 پیروزی و 2 شکســت در جایــگاه نایب قهرمانی ایــن پیکارها 

قرار گرفتند.
نتایج تیم شمشیربازی فولاد مبارکه فولاد مبارکه سپاهان در دور 

برگشت مسابقات به این شرح زیر است:
  فولاد مبارکه فولاد مبارکه سپاهان 45 -جوانان فولاد مبارکه 

فولاد مبارکه سپاهان 25
  فولاد مبارکه فولاد مبارکه سـپاهان 45 -صنایع گچ نگین 

قم 13
  فولاد مبارکه فولاد مبارکه سپاهان 45 -چادرملو اردکان 26
کادمــی  فــولاد مبارکــه فــولاد مبارکــه ســپاهان 33 -آ  

سرهنگ پور اصفهان 45
فولاد مبارکه فولاد مبارکه سپاهان 45 -آذین فلز اردکان 18  

فولاد مبارکه فولاد مبارکه سپاهان 45 -نسل نو تهران 10  
  فولاد مبارکه فولاد مبارکه سپاهان 45- صنعت پلاست 22
در پایــان این فصل از مســابقات و در بخش اســلحه فلــوره که با 
کادمی ســرهنگ پور  حضور 8 تیــم به انجــام رســید، تیم هــای آ
اصفهــان، فولاد مبارکه ســپاهان و صنعت پلاســت بــه ترتیب در 

رتبه های اول، دوم و سوم ایستادند.
مراســم اختتامیــه ایــن بازی هــا بــا حضــور رئیــس فدراســیون 
شمشــیربازی و دکتر ســلیمی معاون فنی ورزشی باشــگاه فولاد 

مبارکه فولاد مبارکه سپاهان انجام شد.
اسامی نفرات تیم شمشیربازی اسلحه فلوره فولاد مبارکه فولاد 
مبارکه سپاهان در فصل 03-1402: جواد رضایی، امید زمانی، سید 

صدرا حسینی و عرفان جعفرزاده. 
سرمربی: فرهاد رضایی طادی

مربی: علیرضا دشت گر
سرپرست: مجید برجی

خبــــــــر کوتاه



 

امام حسین )علیه السلام(:
شیعه ما کسی است که دلش از هرگونه خیانت و نیرنگ و مکری 

ک است. پا
3635343635373837 2220212021201920
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حدیث

 فرهنــگݡــــی

رضاخان که با طرح کودتای سوم اسفند   
12۹۹ و با حمایت و هدایت انگلیسی ها بر سر 
تز اسلام زدایی و  آمد، درصدد اجرای  کار 
جایگزینی ارزش های لیبرالیستی در جامعه بود. 
از مهم ترین جلوه های این طرح، پدیده کشف 

حجاب بود.
برای آماده ساختن زمینه کشف حجاب، مجلس، 
متحدالشکل  قانون   1307 دی ماه  ششم  در 
ساختن البسه را تصویب کرد که بر اساس آن، 
پوشیدن کت وشلوار و کراوات و کلاه فرنگی، برای 
مردان الزامی شد. تلاش های رضاخان باعث شد 
تا عده ای از زنان غرب زده، به ویژه زنان درباری 
و دولتمردان، به صورت بی حجاب یا بدحجاب 
در مجامع و معابر عمومی ظاهر شوند و مردم نیز 
تحت تأثیر اختناق و ظلم رضاخانی، حساسیت 

لازم را از خود نشان ندادند.
در سال 1313 رضاخان عازم ترکیه شد و با مشاهده 
تغییراتی که رژیم لائیک ترکیه به رهبری مصطفی 
کردن جامعه  آتاتورک در جهت غربی  کمال 
مسلمان ترکیه اجرا کرده بود، تحت تأثیر قرار گرفت 
و شدیدتر از گذشته، در راستای اسلام زدایی 
و به ویژه حجاب زدایی گام برداشت. در بهمن 
1313، در افتتاح دانشگاه تهران، به دختران 
به تحصیل  که بدون حجاب  دستور دادند 
مشغول شوند. اقدامات رضاخان در این جهت، 
کنش و مخالفت های مردمی را به رهبری  وا

روحانیت باعث شد که از مهم ترین آن ها، می توان 
به سرکوب قیام مسجد گوهرشاد و کشتار مردم 

مظلوم اشاره کرد. 
حدود شش ماه پس از فاجعه مسجد گوهرشاد، 
رضاخان با بی اعتنایی به علما و مردم، در روز 17 
غ التحصیلی دانشسرای  دی 1314 در جشن فار
کشف  مقدماتی دختران در تهران، مقررات 
حجاب زنان را به طور آشکار و رسمی اعلام کرد و 
خود به اتفاق همسر و دخترانش که بدون حجاب 
که به ابتکار علی اصغر  بودند، در این جشن 
حکمت، وزیر معارف و فراموسونر معروف تشکیل 
گردید، شرکت و سخنرانی کرد و دوره ای سیاه برای 

زنان ایران در تاریخ آغاز گردید.
شورای فرهنگ عمومی کشور، سالروز قیام مردم 
مشهد را علیه کشف حجاب، به عنوان روز عفاف 
و حجاب نام گذاری کرده است. قیام مردم مشهد 
کشف  گوهرشاد در مقابله با  و واقعه مسجد 
حجاب، مصداق بارز مبارزه با منکری است که 
هنوز متأسفانه آثار شومش در کشور ریشه کن 

نشده است.  
ofoghenoor.ir :منبع  

روز 22 تیرماه که با تولد محمد خوارزمی   
که به عنوان پدر علم انفورماتیک شناخته 
می شود، هم زمان است، به عنوان روز ملی 

فناوری اطلاعات تعیین شده است.
در سال 1398 شمسی، سازمان نظام صنفی 
رایانه ای استان تهران پیشنهاد داد تا روز 22 
تیرماه، که با تولد محمدبن موسی خوارزمی، 
دانشمند بزرگ ایرانی هم زمان است، به عنوان روز 
ملی فناوری اطلاعات انتخاب و در تقویم رسمی 
کشور ثبت شود. پس از آن و با پیگیری هایی که از 
سوی سازمان نصر تهران صورت گرفت، روز 22 تیر 
توسط شورای عالی انقلاب فرهنگی به عنوان روز 

ملی فناوری اطلاعات تعیین شد.
انتخاب یک روز از سال به عنوان روز ملی فناوری 
اقدام  این  اطلاعات، اهمیت بسیاری دارد. 
هدفمند برای جلب توجه مردم و دولتمردان به 
مسئله فناوری و ترویج آن، به منظور ایجاد زندگی 
بهتر و آینده روشن تری برای نسل های آینده 
است. به عبارت دیگر، فناوری می تواند جامعه را 
به حکمرانی هوشمند متصل کند و در پیشرفت 

و توسعه جامعه نقش مهمی ایفا کند.
فناوری اطلاعات، به مجموعه ای از فعالیت ها و 
فرآیندهای مرتبط با پردازش، ذخیره، بازیابی و 
تبادل انواع داده ها و اطلاعات در رایانه ها اشاره 
دارد. به طور کلی، سیستم فناوری اطلاعات، 
یک سیستم اطلاعاتی و به طور خاص، یک 
سیستم کامپیوتری است که شامل سخت افزارها، 

نرم افزارها و تجهیزات جانبی بوده و توسط گروهی 
از کاربران فناوری اطلاعات مدیریت می شود.

فناوری اطلاعات به عنوان یک عنصر بسیار 
حیاتی و اساسی در سازمان ها و جوامع مدرن 
شناخته می شود و نقش مهمی در ارتباطات، 
اطلاعات رسانی و توسعه فرایندهای کسب وکار 

دارد.
هدف از نام گذاری روز ملی فناوری اطلاعات 
ترویج و تسریع در توسعه فناوری در زمینه های 
این  به  دست یابی  به منظور  است.  مختلف 
هدف، اقدامات و پروژه هایی در زمینه توسعه 
فناوری انجام می شود که شامل مواد، تجهیزات و 
فرایندها می شود. برنامه های متعددی در مناطق 
پیشرفته یا نوظهور برای حمایت از فعالیت های 
مرتبط با فناوری اجرا می شود. در این برنامه ها، 
ایده ها و مفاهیم جدید ارزیابی می شوند تا از آن ها 
در فناوری و تولید محصولات بهره برداری شود. با 
ایجاد بستر مناسب برای ارتقای فناوری، امکان 
ایجاد نوآوری، رشد اقتصادی و ارتقای کیفیت 

زندگی جامعه فراهم می شود.
meghdadit.com :منبع  

 
محمد بن موسی خوارزمی ریاضی دان، 
جغرافی دان  و  اخترشناس  ستاره شناس، 
برجسته ایرانی و مسلمان است که در دنیا 
شهرت بسیاری دارد. او را می توان در زمره 

بزرگ ترین ریاضی دانان قرار داد.
خوارزمی در سال 780 پس از میلاد در ایران آن 
زمان - ناحیه ای بین ترکمنستان و ازبکستان - 
به دنیا آمد و در سال 850 درگذشت. متأسفانه 
او  تولد  کمی در مورد محل دقیق  اطلاعات 
وجود دارد. بااین حال، کودکی او مصادف با 
زمان حکومت »هارون الرشید پنجم«، خلیفه 
خاندان عباسی بود که در سال 786 به تخت 
سلطنت نشست. در آن زمان مدرسه ای با نام 
»خانه حکمت« تأسیس شد که در آن آثار علمی 
و فلسفی یونانی ترجمه شده و به صورت کتاب 

درمی آمد.
خوارزمی و همکارانش از علمای خانه حکمت در 
بغداد بود که وظیفه ترجمه دست نوشته های 
متون علمی یونانی را بر عهده داشت. او خود نیز 
به مطالعه و تألیف کتب و رساله های متعدد در 
زمینه های متفاوت علمی مانند نجوم، جبر و 

هندسه می پرداخت.
او در زمینه جبر کتابی با عنوان »حساب الجبر 
و المقابله« نوشت که در آن برای اولین بار حل 
سیستماتیک معادلات خطی و درجه دوم ارائه 
شد. او از روش های جبری و هندسی برای حل 
شش نوع معادله استاندارد استفاده کرد. این اثر 
را می توان مشهورترین و مهم ترین اثر خوارزمی 
دانست. این کتاب درحقیقت اولین کتاب نوشته 
در زمینه جبر در تاریخ است. درنتیجه خوارزمی 
با نوشتن این کتاب لقب »پدر جبر« را از آن خود 

کرد. آثار او در ریاضیات منبع اصلی دانش ریاضی 
قرن های آینده در شرق و غرب بود.

خوارزمی در علم جغرافیا نیز کارهای ارزشمندی 
انجام داد. کتاب او با نام »تصویر زمین« که در 
سال 833 نوشته شد، مختصات مکان های 
شناخته شده در جهان را با جغرافیای بطلمیوس 

تطبیق داد. 
خوارزمی علاوه بر آنچه ذکر شد، در علم نجوم 
نیز فعالیت های ارزشمندی داشت. »جدول 
نجومی« که خوارزمی تهیه کرد، کتابی متشکل 
از 37 فصل است که در آن محاسبات نجومی 
مرتبط با تقویم ارائه شده است. در این کتاب 
همچنین 116 جدول آورده شده در آن داده های 

نجومی و مقادیر سینوس طبقه بندی شده اند.
خوارزمی چندین اثر دیگر ازجمله رساله ای در 
تقویم عبری نوشت که در آن قوانین تعیین اولین 
روز ماه، فاصله بین خورشید و ماه و غیره بیان 
شده است. خوارزمی در دیگر مقالات و آثار خود 
به تعیین جهت مکه پرداخته که اثر ارزشمندی 

در دین اسلام است.
در کتب تاریخی نقل شده خوارزمی در حدود 
سال 850 در هفتادسالگی درگذشت. آرامگاه او 
در بغداد واقع شده و تندیس های متعددی از او 

در دانشگاه های مختلف دنیا نصب شده است.
digiato.com :منبع  
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ویژه برنامه هــای دهه اول محرم
برنامه ها

مسجد مرکزی -  مداحی جناب آقای سید احمد هاشمی

مسجد جامع - مداحی جناب آقای  علیرضا صالحی

مسجد مرکزی 

 حجت الاسلام و المسلمین مظاهری-  استفتائات مقام معظم رهبری

مسجد جامع 

 حجت الاسلام و المسلمین مظاهری-  استفتائات مقام معظم رهبری

مسجد مرکزی 

 حجت الاسلام و المسلمین مظاهری-  استفتائات مقام معظم رهبری

مسجد مرکزی 

 حجت الاسلام و المسلمین سعیدی-کارشناس برنامه سمت خدا

له( فولاد سبا - حرکت دسته جات عزاداری به سمت مسجد نبی )صلی الله علیه و آ

با سخنرانی حجت الاسلام و المسلمین طباطبایی امام جمعه شهر فولادشهر

فولاد مبارکه  - حرکت دسته جات عزاداری به سمت مسجد جامع

با سخنرانی حجت الاسلام و المسلمین وافی

جلسه ویژه خواهران در مسجد مرکزی از ساعت ۱0:30 تا اذان ظهر

فولاد  سبا-  مسجد مرکزی

حجت الاسلام و المسلمین سعیدی-کارشناس برنامه سمت خدا
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